
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

روزهای دلهره آور با درگذشت دومین بازیکن محبوب دهه 90 
و 80 فوتبال ایران با انتشار خبری تلخ به پایان رسید تا ظرف یک 
هفته پس از درگذشت مهرداد میناوند، دومین شوک به جامعه 
فوتبال ایران وارد شود. علی انصاریان، بازیکن محبوبی که پس از 
دوران بازنشستگی به فعالیت در زمینه هنر و بازیگری روی آورده 
بــود، به دلیل ابتلا به ویروس کرونا دار فانی را وداع گفت. پس از 
انتشــار خبر تلخ درگذشت انصاریان، خانواده آن مرحوم از همه 
هواداران او درخواست کردند که برای مراسم تشییع به بهشت زهرا 
نروند و حتی گفته شد از حضور هواداران جلوگیری می شود. با این 
اظهارات به نظر می رسید که این مراسم بدون هیاهو برگزار شود؛ 
که البته اینگونه هم بود و مرد خنده روی فوتبال و هنر ایران آرام 
آرام به خانه ابدی رفت. پیکر مرحوم انصاریان ساعت 7 صبح به 
قطعه 222 بهشت زهرا منتقل شد. شیخ حسن انصاریان، عموی 
علی انصاریان از اولین افرادی بود که در بهشت زهرا حضور یافت 
و بر سر خانه ابدی برادرزاده ای که همیشه به عمویش هم مانند 
پدرش احترام می گذاشــت حاضر شد. در زمان خاکسپاری مادر 
علی انصاریان به دلیل وخامت حال با آمبولانس اورژانس از محوطه 
خارج شــد اما پس از دقایقی بر سر مزار فرزندش بازگشت. »ننه 
علی« که حضور  و ازدحام جمعیت اجازه حضورش در نزدیکی مزار 
فرزندش را نمی داد با اشک و فغان و ناله و ضجه، صحنه های تلخ 
این مرگ تراژدیک را تکمیل کرد. محمد علیزاده، خواننده پاپ ایران 
از دیگر چهره های حاضر در این مراسم بود که اشک و گریه های 
او در  زمان خاکســپاری انصاریان توجه بسیاری را به خود جلب 
کرد. مدافع سابق پرسپولیس در میان حضور گرم دوستدارانش و 
با اشک و فغان خانواده اش به خاک سپرده شد. مراسم به قدری 
بی حاشیه بود که دوستان و همبازیان علی انصاریان و دیگر افراد 
غیر از خانواده او، حدود ساعت 10 صبح بهشت زهرا را ترک کردند 
و تنها خانواده انصاریان برای وداع با عزیز از دســت رفته شان در 
محل باقی ماندند. علی پروین، پیشکسوت پرسپولیس در مراسم 
تدفین مرحوم علی انصاریان اظهار داشت: »درگذشت انصاریان 
عزیز را به خانواده اش بخصوص مادرش تسلیت می گویم خداوند به 
آنها صبر بدهد. ما ظرف یک هفته مهرداد میناوند و علی انصاریان 
را از دست دادیم، امیدواریم این کرونا هرچه زودتر از سر راه مان 
برداشته شود. علی به خاطر مادرش ازدواج نکرد و عاشق مادرش 
بود. همه ما عاشق مادران مان هستیم. من این درد را کشیده ام و 

خدا به مادرش صبر بدهد، واقعاً خیلی سخت است.«

گل محمدی: این برد تقدیم به روح انصاریان
یحیی گل محمدی، ســرمربی پرسپولیس در نشست خبری 
بعد از پیروزی تیمش برابر تراکتور گفت: »من فوت علی انصاریان 
را به همه فوتبال دوستان،  جامعه ورزش و هنر و خصوصاً خانواده 
عزیز و مادرش تسلیت می گویم. امیدوارم روحش شاد باشد. این 
پیــروزی را به روح عزیزش تقدیم می کنیم. ان شــاءالله روحش 
همیشه در آرامش باشد. بازی سختی بود. تراکتور همیشه یکی 
از تیم های خوب لیگ بوده ولی بازیکنان ما خیلی با تمرکز بالا و 
انرژی بازی کردند. موقعیت های زیادی داشتیم و می توانستیم با 
اختلاف گل بیشتری برنده شویم.« عباس چمنیان، مربی تراکتور 
هم در نشست خبری بعد از بازی چنین صحبت کرد: »از هواداران 
تراکتور بابت کسب این نتیجه عذرخواهی صمیمانه می کنیم. ما 
در بازی های خانگی دچار مشکل هستیم و باید این مشکل حل 
شود. برای یارگیری در محوطه جریمه به بازیکنان مسئولیت داده 
بودیم ولی روی صحنه گل از سیدجلال حسینی غفلت کردند و 
توپ تبدیل به گل شد. با ترمیم نقاط ضعف شاید عملکرد بهتری 

را از تراکتور ببینید.«

پیام تسلیت اینفانتینو در پی درگذشت علی انصاریان
رئیس فدراسیون بین المللی فوتبال با ارسال نامه ای به سرپرست 
فدراســیون درگذشــت زنده یاد علی انصاریان را تسلیت گفت. 
جیانی اینفانتینــو رئیس فیفا در این پیام ضمن یادآوری دوران 
فعالیت ورزشی آن مرحوم در عرصه ملی و باشگاهی آورده است: 
»می خواهم تسلیت صمیمانه و قلبی خود را از درگذشت ملی پوش 
پیشین فوتبال ایران، علی انصاریان ابراز کنم. کلمات برای توصیف 
این ضایعه ناکافی به نظر می رسند. میراث و دستاورد انصاریان بویژه 
شخصیت، محبوبیت و خصوصیات انسانی او هرگز از یادها نخواهد 
رفت. به نمایندگی از جامعه فوتبال بین الملل، عمیقاً با فدراسیون 
فوتبال جمهوری اسلامی ایران، خانواده، دوستان و عزیزان علی 

ابراز همدردی می کنم.«
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دولت برای بودجه ١۴٠٠ لایحه 
اصلاحی می دهد

برای تعامل و جلوگیری از متضرر شدن مردم و اقتصاد کشور؛

دولت قبول کرده که دوبــاره یک لایحه بودجه اصلاحی به مجلس بدهد، 
یعنی همان کاری که مورد تأکید مجلســی ها بود. این اما به آن معنا نیســت 
که پاستورنشــینان برداشت مجلس از وضعیت پیش آمده برای لایحه بودجه 
1۴00 را قبــول دارند. محمود واعظی، رئیــس دفتر رئیس جمهوری به ایرنا 
گفته که دولت صرفاً »بر مبنای تعامل و مفاهمه« و »برای اینکه مردم متضرر 

نشوند و اقتصاد کشور آسیب نبیند« این خواسته مجلس را اجابت می کند.
بررســی لایحه بودجه 1۴00 از همان ابتــدا در فضای پر از اختلاف میان 
مجلس و دولت شــروع شــد؛ در ادامه هم تغییرات اساسی و بنیادین در این 
لایحــه در کمیســیون تلفیق مجلس، اعتراض های پــی در پی دولت و حتی 
شخص رئیس جمهوری را در پی داشت. اما اوج اختلاف جایی کلید خورد که 

مجلسی ها هفته قبل کلیات لایحه را رد کردند.
این آغاز یک اختلاف حقوقی جدی بود؛ اینکه رأی منفی مجلس به کلیات 
لایحه ارائه شده توسط دولت بوده یا کلیات مصوبات کمیسیون تلفیق. هیأت 
رئیســه مجلس گفته مورد اول درســت است اما سابقه ادوار قبل، متن قانون 
آیین نامه داخلی مجلس و موضع دولت بر مورد دوم تأکید داشت. دولت می گفت 
نباید لایحه جدید بدهد و مجلس تأکید داشــت که اگر دولت لایحه اصلاحی 

ندهد، مجلس ناگزیر طرح چند دوازدهم می دهد.
کار به جایی رســید که روز پنجشنبه آیت الله آملی لاریجانی، رئیس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بر ضرورت در نظــر گرفتن مصلحت مردم و نظام با 
نگاه کلان و همه جانبه و همفکری و تعامل دولت و مجلس برای حل مشکل 
بودجه 1۴00 کل کشــور تأکید کرد. در چنین شرایطی دیروز »ایرنا« به نقل 
از محمود واعظی نوشت؛ »اگرچه دولت معتقد است آنچه در صحن مجلس رد 
شــد، گزارش کمیسیون تلفیق از لایحه بودجه بوده و در چنین شرایطی قبلًا 
رویه این بوده که گزارش برای اصلاح به کمیسیون بازگردد اما دولت بر مبنای 
تعامل و مفاهمه به خواست مجلس احترام گذاشته و برای اینکه مردم متضرر 

نشوند و اقتصاد کشور آسیب نبیند، ظرف زمان تعیین شده اقدام می کند.«
 رئیس دفتر رئیس جمهوری با مرور روند تقدیم لایحه به مجلس، رویکرد 
تقابلی و تبلیغاتی برخی نمایندگان نســبت به لایحه دولت را غیرقابل قبول 
خواند و گفت: »استفاده الفاظ سخیف و غیراخلاقی و عبارت های توهین آمیز 
و غیراســلامی در توصیف لایحه بودجه دولت و انتساب برخی کلیدواژه های 

مخرب مثل »فروپاشــی اقتصادی« به آن در حالی به دفعات از ســوی برخی 
نمایندگان و اعضای کمیســیون تلفیق صورت گرفت که لایحه بودجه حاصل 

ماه ها کار کارشناسی در دولت بود.«
رئیس دفتر رئیس جمهوری افزود: »امیدوارم توصیه روز چهارشــنبه رهبر 
معظــم انقلاب که فرمودند »بدگویی و بدزبانی در جامعه باید جمع شــود و 
ادب اسلامی گسترش یابد« بیش از گذشته مورد توجه مسئولان قرار بگیرد.«

واعظی با ابراز تأسف از بی جواب ماندن رویکرد تعاملی دولت در زمینه بودجه، 
تغییرات کمیسیون تلفیق در لایحه بودجه دولت را تغییردهنده شاکله کلی آن 
و مغایر با قانون، مصلحت اقتصاد کشور و همین طور مصلحت مجلس و دولت 
خواند و گفت: »با توجه به اینکه نمایندگان کلیات گزارش کمیسیون تلفیق از 
لایحه بودجه را در صحن رد کردند، رویه مجلس - چنانکه در بودجه سال 98 
تجربه کردیم- قبلًا این بود که گزارش دوباره به کمیسیون تلفیق ارجاع شود. 
با این حال مجلس اکنون قائل به رویه دیگری است و از دولت طلب اصلاحیه 
می کند.« وی افزود: »با توجه به اینکه در جنگ اقتصادی هستیم و همان طور 
که رئیس  جمهوری پیش از این بارها از ضرورت همگرایی و همبستگی کامل 
همه ارکان کشــور برای پیروزی در این جنگ ســخن گفته و به دلیل اینکه 
لایحه بودجه در حکمرانی، معیشــت مردم و امور کشور بسیار حائزاهمیت و 
راهبردی است، حاضر نیستیم آن را به اختلاف نظرها و منازعات سیاسی گره 
بزنیم و بر همین اســاس، طبق خواست مجلس محترم، نظرات اصلاحی ارائه 
و تلاش خواهیم کرد با رویکرد مفاهمه، تا جایی که شاکله بودجه بهم نخورد 

و درآمدها واقعی و قابل اجرا باشد،  با مجلس تعامل کنیم.«
حالا اما با این موضع ســؤال اساسی این است که واکنش مجلس به اقدام 
دولت چیست؟ به عبارتی آیا مجلسی ها همچنان همان رویه دو ماه گذشته را 
در قبال لایحه بودجه 1۴00 در پیش خواهند گرفت یا اینکه این بار دســتی 
که دولتی ها برای تعامل و همکاری بر ســر این لایحه به سوی بهارستان دراز 
کرده انــد بدون جواب نخواهند ماند؟ هر چه باشــد حالا با اقدام دولت و این 
عقب نشــینی که پاســتور از موضع خود برای بودجه 1۴00 داشته، توپ در 
زمین مجلس اســت و باید دید نمایندگان در این مقطع باز هم لایحه بودجه 
را تبدیل به توپخانه علیه دولت خواهند کرد یا پلی برای تعامل بیشــتر بین 

قوای مقننه و مجریه.

خنده روی فوتبال و هنر ایران 
در خانه ابدی آرام گرفت

در دنیا و حتی در کشورهایی که رشد جمعیتی منفی دارند، برای 
تحریک اشتغال، صنعت مسکن را توسعه می دهند و در این کشورها، 
ساخت مسکن هیچگاه متوقف نمی شود. نمونه آن هم کشورهای اروپایی، 

امریکا و کشورهای جنوب شرقی آسیاست.
در ایران هم مانند کشورهای دیگر بسیاری از صنایع به رونق ساخت 
و تولید مسکن وابسته است. 80 درصد اشتغال کشور به حوزه کارآفرینی 
در بخش مســکن وابسته و هزار و 200 گروه شغلی زیرمجموعه این 
صنعت است. از طرف دیگر ما نیاز به ساخت مسکن داریم و بی نیاز از 
تولید خانه نیستیم. در کشور حدود یک میلیون ازدواج در سال داریم، 
حدود 700 هزار مسکن هم به خاطر حوادث طبیعی و حوادث غیرمترقبه 
یا فرسودگی از دور مصرف خارج می شوند. پس در سال یک میلیون و 
700 هزار مسکن باید بسازیم. اگر حتی هر سال یک میلیون مسکن 
ساخته شود، بسیاری صنایع از صنایع فولاد و سیمان گرفته تا مصالح 
ساختمانی و لوازم خانگی رونق می گیرد. بسیاری از صنایع وابسته به 
پویایی بخش مســکن است. از مهم ترین راهکارهایی که در دنیا برای 
رونق صنعت ساختمان سازی استفاده می شود تقویت کارآفرینان این 
حوزه است. انبوه سازان مسکن بزرگ ترین گروه کارآفرینان در بخش 
ساخت و ساز هستند. از این رو دولت ها حمایت از انبوه سازان و تضمین 
سرمایه آنان را در اولویت بخش ساخت و ساز قرار می دهند. مثلًا برای 
انبوه سازان افزایش قیمت در مصالح شاخص ساختمانی را تقسیط قیمت 
می کنند یا اگر قیمت آهن از میزان مشخص بالاتر رفت دولت از سازنده 
حمایت می کند. برای حمایت از انبوه سازی مسکن، هزینه های ساخت 
دولتی و مصالح را به صورت قیمت تمام شده به انبوه سازان می فروشند. 
همچنین اختصاص وام با سود کم هم برای حمایت از تولید انبوه مسکن 
راهکار بسیار مهمی است. وام های ساخت ارزان از مشوق های مهم در 
تولید مسکن است. در کشور ما تسهیلات حدود 7 درصد هزینه ساخت 
را پوشش می دهد و سود این وام در حال حاضر حدود 30 درصد است. 
در بسیاری کشورها، صد درصد هزینه ساخت به صورت وام پرداخت و 
علاوه بر آن، 20 درصد هم برای تجهیز ساختمان به سازنده پرداخت 
می شود. شرایط اقتصادی کشور شاید اجازه پرداخت کل هزینه ساخت را 
به انبوه سازان نمی دهد اما حداقل 50 درصد هزینه ساخت باید به انبوه 
سازان به صورت تسهیلات پرداخت شود. این تسهیلات چون به صورت 
قطره چکانی تزریق می شود آثار تورمی ندارد. مثلًا الان به خودروسازان 
وام های هزار میلیاردی به صورت یکجا پرداخت می شود که تورم ایجاد 
می کند اما پروژه مسکن 3 سال برای ساخت و تکمیل زمان می خواهد 
و تسهیلات در طول سه سال پرداخت می شود که رشد اقتصادی این 

پول را در خود هضم می کند بنابراین آثار تورمی ندارد.
زمین و پروانه ساختمانی رایگان راهکار دیگر برای تولید انبوه مسکن 
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 خبر
 همزمان با ایام گرامیداشت دهه فجر انجام شد؛

بیش از ۴ میلیون دلار صرفه جویی ارزی ســالانه با داخلی سازی 
این قطعات

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل  از  شاتا، سرمایه گذاری ارزی 
و ریالی این خطوط تولیدی معادل 300 میلیارد ریال است . داخلی سازی این 

محصولات سالانه رقمی بیش از ۴ میلیون دلار صرفه جویی را در پی دارد.
برای ساخت این قطعات 150 نفر بطور مستقیم مشغول به کار شده اند.

معاون وزیر و رئیس هیات عامل ایدرو در مراســم افتتاح این خط تولید با 
اشاره به اهداف وزارت صمت در توسعه زنجیره تامین قطعات و افزایش عمق 
ســاخت داخل تصریح کرد: تولیدات این محصولات کاهش ارزبری را در خط 

تولید خودرو محقق می سازد.
محسن صالحی نیا افزود: راه اندازی خطوط تولید جدید علاوه بر عمق بخشی 
به ساخت داخل قطعات و استاندارد سازی آنها و افزایش تیراژ شرایط را برای 
کاهش قیمت تمام شده مهیا می سازد و اگر در این هدف موفق شویم با توسعه 
بکارگیــری این توانمندی ها و افزایش ظرفیت هدف ما را در کاهش ارزبری و 

تامین قطعات و افزایش ساخت داخل تامین می کند.
صالحی نیا همچنین ایجاد اشتغال و ارزش افزوده را از دیگر نتایج راه اندازی 

خطوط تولید جدید در صنعت خودرو عنوان کرد.
این خطوط تولید را شــرکت قطعات ســالار گستر با سرمایه گذاری بخش 
خصوصــی و اتکا به نیــروی متخصص داخلی و فنــاوری روز دنیا راه اندازی 

کرده است .
مدیرعامل گروه سایپا نماینده مردم ساوجبلاغ، نظرآباد و طالقان در مجلس 
شورای اسلامی و مسئولان استانی معاون وزیر صمت را در این مراسم همراهی 

می کردند.

معــاون امور صنایع وزارت صمت ضمن 
گرامیداشــت دهه مبارک فجر با تاکید بر 
تحقق منویات رهبر معظم انقلاب بر تکیه 
بــه ظرفیت های داخلی از برگزاری 1۴میز 
توسعه وتعمیق ساخت داخل به ارزش بیش 
از یک میلیارد و200میلیون یورو خبر داد.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت 
به نقل  از  شــاتا، مهــدی صادقی نیارکی 
در چهاردهمین جشــنواره تولیدکنندگان 
و مدیران جوان و دوازدهمین دوره معرفی 
چهره های ماندگار صنعت، معدن وتجارت 
، با مرور منویات مقام معظم رهبری در گام 
دوم انقلاب اسلامی بیان کرد: رهبر انقلاب 
در طلیعــه این بیانیــه ویژگی های تمدن 
نوین اســلامی را تبیین فرمودند و به نوعی 
چارچوب های رویش و جهش آینده نظام 

اسلامی کشور را اعلام کرده اند.
وی افزود: ایشــان در بخش اقتصاد نیز 
تمرکز بر دورن زایی و برون گرایی اقتصاد 
اشاره داشتن و بر مولد و دانش بنیان شدن، 
مردمی کردن اقتصاد، برون گرایی با تکیه 
بــر ظرفیت های اقتصادی و تصدی نکردن 
دولت تاکید بسیاری داشتند و صراحتا اعلام 
کردند، مجموعه ای جوان ، دانا ومسلط بر 
دانســته های اقتصادی ماموریت دارند این 
نکات و موضوعات را به منحصه اجرا برسانند.

 افتتــاح بیــش از ۵ هزار واحد 
صنعتی در ۹ ماهه امسال

معاون امور صنایع وزارت صمت تصریح 
کرد: با تلاش های فعالان اقتصادی و صنعتی 

در شــرایطی که صنعت و اقتصاد کشور با 
شدیدترین محدودیت های بین المللی روبه 
رو بوده اســت، تعداد پروانه های صنعتی با 
رشــد 8.3 درصدی همراه بوده و در 9ماهه 
امســال بیش از 5 هزار واحــد صنعتی به 

بهره برداری رسیده است.
صادقی نیارکــی تصریح کرد: در همین 
بازه زمانی میزان سرمایه گذاری نیز با رشد 
282 درصدی به حدود 150 هزار میلیارد 

تومان رسیده است.
به گفته وی بهره برداری از 5 هزار بنگاه 
بیش از 97 هزار نفر اشــتغالزایی صنعتی 
بهمراه داشته که بیش از 28.۶ درصد رشد 

داشته است.

معــاون امور صنایع وزارت صمت خاطر 
نشــان کرد:یکی از شاخص های که تمایل 
به تولید را نشــان می دهد، افزایش میزان 
جوازهای تاســیس می باشــد. در 9 ماهه 
ســال جاری بیش از 27هزار جواز تاسیس 
صادر شــده که رشــد ۴0درصدی بدنبال 

داشته است.
رشد تولید در 19 رشته صنعتی

صادقی نیارکی در ادامه با اشاره زحمات 
صنعتگران کشــورمان افزود: از 27 رشته 
فعالیت صنعتی 19 رشــته فعالیت رشــد 
داشــتند و ما شــاهد افزایش 58 درصدی 
در تولیــد تلویزیون، 30 درصدی در تولید 
یخچال و فریــزر، 30درصــدی در تولید 

کمبایــن و همچنین 18درصدی در حوزه 
خودرو بوده ایم.

وی در بخش دیگری از سخنانش تصریح 
کرد: ما در وزارت صمت دوتا موضوع را برای 
صیانت از صنایع داخلی با حساسیت دنبال 
کرده ایم. یکــی مدیریت واردات بود که با 
محدودیت 2500ردیــف از حدود 8 هزار 
ردیف تعرفه توانســتیم ، واردات کالاهای 
داخلی مشابه ساخت داخل را مورد حمایت 
قــرار دهیم و صرفه جویــی ارزی را برای 
کشــور رقم بزنیم به طوریکه ارزش واردات 
این ردیف تعرفه هــا حدود ۴میلیارد دلار 

بوده است.
معاون امور صنایع وزارت صمت تصریح 

کرد:نگاه دیگر موضوع نهضت ساخت داخل 
بوده اســت ما برای کاهش وابســتگی به 
واردات برنامه ریزی کردیم تا 10میلیارد دلار 

از واردات را داخلی سازی نماییم.
عــلاوه براین بــه صــورت رویدادهای 
ترویجی با برگزاری میزهای ساخت داخل 
، صنعتگران کشورمان را به توسعه داخلی 
سازی ترغیب کردیم و تاکنون 1۴میز توسعه 
و تعمیق ساخت داخل به ارزش یک میلیارد 
و 200میلیون یورو در بخش های مختلف 
صنعتی نظیر خودرو، پتروشیمی، پالایشگاه، 

مخابرات و فولاد برگزار کرده ایم.
صادقی نیارکی افزود: برای هر استان نیز 
برش مشــخصی برای توسعه داخلی سازی 
در نظر گرفتیــم و 210 کالای اولویت دار 
شناسایی شد و متناســب با این الویت ها 
استان ها طرح های توسعه ساخت داخل را 
اجرایی کردند و تاکنون بیش از 2 میلیارد 
و 200 میلیون دلار در صنایع مختلف اعم 
از پتروشیمی، ماشین سازی و اجزا وقطعات 

موردنیاز صنایع، داخلی سازی شده است.
معاون امور صنایع وزارت صمت در بخش 
دیگری گزارشــی از روند واردات وصادرات 
کشــورمان در طول ۴دهه اخیر ارایه کرد 
و به تحلیل رونــد نزولی واردات و افزایش 
صادرات غیرنفتی پرداخــت و این روند را 

نشان از افزایش توان داخلی توصیف کرد.
صادقی نیارکی در پایان ریل گذاری برای 
توسعه صنایع داخلی دارای ارزش افزوده و 
فناوری های نوین را از دیگر دستاوردهای 

دولت اعلام کرد.

افتتاح بیش از ۵ هزار واحد صنعتی در ۹ماهه امسال

نماینده چه کسی؛ دولت یا بخش خصوصی؟
رایزن بازرگانی باید متناسب با صادرات از هر استان کشور، ابتدا پتانسیل ها و 
مزیت های اقتصادی استان را شناسایی و در همگرایی با کشورهای هدف صادراتی 

قرار دهد تا بر این اساس بتواند منفعت ارزنده را نصیب استان و کشور کند.
فلســفه وجودی رایزن بازرگانی جهت دادن به تجارت خارجی بر پایه تراز 
تجاری مثبت است. هر کشوری که توسعه تجاری را پایه رشد اقتصادی قرار داده 
است سعی کرده از نقش شخصی که بتواند الگوی تجاری هدفمندی را ترسیم 
کند بهره ببرد. اما اینکه در کشوری مانند ایران که اقتصاد متکی به نفت دارد و 
صادرات غیرنفتی با مشکلات متعددی مواجه است تا چه اندازه اقدامات رایزنان 
به ویژه در چند سال اخیر که وضعیت اقتصادی نابسامان بوده است، موثر بود، 
نیاز به مطالعه و بررســی دارد. محرز اســت که این نقش در کشور به درستی 

تعریف نشده یا در جایگاه درست مورد استفاده قرار نمی گیرد.
در برخی کشــورها متولی بخش تجارت کاملا دولتی بوده و از رایزن دولتی 
نیز در این امر اســتفاده می شود. در سایر کشورها این بخش و رایزن بازرگانی 
آن صددرصد خصوصی اســت. انتخاب رایزن تجاری چه در بخش خصوصی و 
چه دولتی براساس مولفه های سنجش و ارزیابی از جمله داشتن دانش سیاسی 
و اقتصادی، تجربه و تخصص در روابط بین الملل، آشنایی به زبان بین المللی و 
زبان کشور هدف و درحال حاضر آشنایی با تحریم و شرایط حاکم بر آن صورت 
می گیرد. از آنجا که تولید کشــور گرفتار مشــکلات متعددی اســت، عملکرد 
مطلوب رایزن بازرگانی ضمن حداکثر ســازی احتمال موفقیت در قراردادهای 
تجــاری، هزینه های مضاعف تجاری را نیز کاهش می دهد. بررســی ها نشــان 
می دهد انتصاب این نقش براساس تخصص و شایسته سالاری صورت نمی گیرد 
و این جایگاه تبدیل به فضایی برای رانت و نفوذ شده است. شاهد این موضوع 
نیز عدم موفقیت در صادرات غیرنفتی در دهه اخیر اســت، به ویژه در شرایط 
موجود که بخش خصوصی با ســختگیری ها و تصمیمــات متناقض دولت آن 
طور که باید نتوانسته توفیق مورد نظر را کسب کند؛ چراکه این رایزن تجاری 
اســت که از طریق روابط دیپلماتیک خود و آگاهی رسانی از بازارهای هدف به 
بخش خصوصی، زمینه و بستر مناسب را برای حضور موفق بازرگانان کشور در 

بازار کشورهای دیگر فراهم می کند.
موضوع دیگر انتخاب رایزن از بخش خصوصی یا دولتی اســت. درحال حاضر 
رایزن خارجی با انتخاب سازمان توسعه تجارت و تایید وزارت امورخارجه تعیین 
می شود. این پروسه بعضا طولانی بوده و بخش خصوصی نیز نمی تواند این عنوان 
را دریافت کند. بخش خصوصی به دلیل آنکه مستقیما با حوزه تجارت در ارتباط 
است و فضای فعالیت و کسب و کار کشور هدف را به خوبی می شناسد، می تواند 
گزینه مناسب رایزنی باشد. اما به نظر می رسد انتخاب رایزن تجاری فعال و مناسب 

جزو اولویت های وزارت امورخارجه نیست.
به نظر می رســد بودجه ای که به سازمان توسعه تجارت برای انتخاب رایزن 
اختصاص می یابد اندک است و باعث ایجاد رانت جهت انتخاب آنان شده باشد 
و عمده رایزنانی که در سفارتخانه ها مستقر هستند، به دلیل عدم ثبات در روابط 
اقتصادی و بین المللی از نقش تســهیل گری فاصله گرفته و بیشــتر وارد نقش 
واســطه گری شده اند. درحال حاضر و با شرایط سخت تحریم ها صادرات کشور 
به چند کشــور همسایه محدود شده است که چنانچه رایزن بازرگانی مناسبی 
در این کشورها حضور نداشته باشد، فرصت صادرات غیرنفتی از دست می رود. 
انتخاب یک رایزن از بخش خصوصی به عنوان نماینده کشور با توجه به شناختی 
که از چالش ها و موانع عملیاتی در مســیر صادرات و واردات دارد، می تواند در 

زمینه توسعه صادرات و جذب سرمایه گذاری موثر باشد.
رایزن بازرگانی باید متناسب با صادرات از هر استان کشور، ابتدا پتانسیل ها 
و مزیت های اقتصادی اســتان را شناســایی و در همگرایی با کشورهای هدف 
صادراتی قرار دهد تا بر این اساس بتواند منفعت ارزنده را نصیب استان و کشور 
کند. وجود رایزن مطلع و با تجربه برای پاسخگویی به سوالات و رفع مشکلات 
حقوقی و قضایی فعالان اقتصادی و ارائه مشاوره به ویژه در حوزه نقل وانتقالات 
مالی در زمان تحریم می تواند تا اندازه ای رقابت پذیری را بهبود بخشــیده و به 

افزایش کیفیت تولید داخل در کشور منجر شود.
ناگفته نماند که ساختار تجاری ایران ساختار مناسبی نیست و متولی تجارت 
یک ســازمان مشخص نیست. به همین دلیل است که اهداف تجمیع نیافته و 
رایزنان بازرگانی در سراسر دنیا اندک هستند و ارتباط موثری که بتواند به توسعه 
و تجارت کمک کند، میان اتاق های بازرگانی و بخش دولتی شکل نگرفته است. 
شاید دلیل عمده آن گره خوردن مسائل سیاسی و امنیتی به مسائل اقتصادی 
باشــد که در عمده تصمیمات حوزه اقتصادی نگاه اعتمادی به بخش خصوصی 
و همکاری با آن وجود ندارد. تا زمانی که فضای سیاســی و دولتی بر بازارها و 
روابط خارجی ســایه افکنده باشد، نه بخش خصوصی می تواند نقش خود را به 
درســتی ایفا کند و نه روابط تجاری توســعه می یابند. چراکه اهرم اصلی چرخ 
اقتصاد کشــور در دســتان فعالان اقتصادی است که در کنار تمامی مشکلات 

داخلی و خارجی به وجود آمده برای توسعه این کشور ایستاده اند.

 توسعه و آبادانی استانهای مسیر انتقال آب خلیج فارس به مشهد مقدس

رای دیوان بین المللی دادگستری در رد اعتراض آمریکا »پیروزی زیبا و بسیار درخشان« 
ملت ایران در برابر یک ابرقدرت است

وزیــر صنعت، معدن و تجارت گفت: بعــد از اتفاق تاریخی در افتتاح 
مرحله اول انتقال آب خلیج فارس به جنوب شــرقی کشور، بنا به دستور 
رئیس جمهور مقرر شــد خط دوم و ســوم نیز از همان مسیر و از همان 
مبــدأ آغاز و وزارت صنعت، معدن و تجــارت به عنوان مجری این طرح 

بزرگ و ماندگار، مسئولیت کار را برعهده گیرد و آن را عملیاتی نماید.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت به نقل  از  شــاتا، علیرضا رزم 
حســینی در ادامه برنامه ســفر کاری خود به اســتان خراسان خراسان 
رضوی بعد از نشست مشــترک با فعالان اقتصادی این استان در گفتگو 
با خبرنگاران افزود: امیدواریم تا پیش از آغاز ســال جدید خط دوم این 
طرح که از اســتان هرمزگان آغاز می شود و در مسیر استان های کرمان، 
خراسان جنوبی و خراسان رضوی آب مورد نیاز واحدهای صنعتی و معدنی 
مناطــق را تامین می کند کمک زیادی به توســعه این مناطق در بخش 

های صنعتی و معدنی و کشاورزی نماید.
وی ادامه داد: طرح انتقال آب در این حجم و طول مســیر برای اولین 
بار در این منطقه اجرا می شود که به همت خود صنعتگران و معدن داران 

و با تامین مالی از سوی آنها عملیاتی می شود.

رزم حســینی تصریح کرد: خط اول هم اکنون تا اردکان یزد رسیده و 
امیدواریــم تا فروردین ماه انتقال آب برای صنایع فولادی اردکان اجرایی 
شــود، خط سوم نیز از استان هرمزگان و از مسیر کرمان و یزد به استان 
اصفهان خواهد رسید و می تواند منابع آبی مورد نیاز صنایع بزرگ فولادی 

و معادن این استان را تامین نماید.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با توجه به مشترک بودن امکانات 
زیرساختی در مبدأ، برای هر سه خط انتقال آب از خلیج فارس می توان 
گفت خطوط دوم و ســوم طرح برای انتقال آب به مشهد الرضا تا حدود 
35 درصد پیشرفت دارند و از ابتدای سال آینده کار ادامه خواهد یافت.

رزم حسینی در بخش دیگری از سخنان خود تأکید کرد: صنعت خودرو 
در ایران دچار انحصار، عدم رقابت و هزینه های سربار است و هم اکنون 
سیاســت جامع وزارت صنعت، معدن و تجــارت در جهت رقابتی کردن 

تولیدات این صنعت می باشد.
وی ادامه داد: ساخت داخل در صنعت خودرو در اولویت وزارت صنعت، 
معدن و تجارت اســت و قطعه ســازان هم اکنون در یک شرایط مناسب 

کاری در دو تا سه شیفته فعال هستند و رشد تولیدات ملموس است.
وزیر صمت تصریح کرد: قیمت خودرو ضمن کاهش در حال رســیدن 

به یک تعادل می باشد و دلالان در حال حذف شدن هستند.
رزم حسینی تصریح کرد: با افزایش عرضه، قیمت در حال کاهش است 
و در آینده نزدیک خودروهای با کیفیت تارا و شاهین نیز وارد بازار خواهند 

شد و می توانند در جلب رضایت مشتریان موثر باشند.

رئیس جمهوری اسلامی ایران، رای دیوان بین المللی 
دادگستری را در رد اعتراض آمریکا در خصوص اینکه این 
دادگاه صلاحیت ندارد تا به شــکایت تهران از واشنگتن 
در پرونده نقض عهدنامه مودت رسیدگی کند، »پیروزی 
زیبا و بسیار درخشان« ملت با عظمت ایران در برابر یک 

ابرقدرت خواند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت، حجت الاسلام 
والمسلمین دکتر حسن روحانی روز پنجشنبه در مراسم 
بهره برداری رســمی از 5 پروژه بــزرگ وزارت صنعت، 
معدن و تجارت در اســتان زنجان گفــت: باوجودی که 
آمریکا هزاران کارشناس و متخصص را برای موفقیت در 
این جنگ سیاسی، بسیج کرده بود اما ملت ایران با اتکا به 
حقوقدانان و دیپلماتهای خود در این پرونده برنده شد و 
مشخص شد ملت بزرگ ایران با پشتوانه تحصیلکرده های 
خود در همه مسایل از جمله دیپلماسی، حقوقی و فنی 
می تواند به موفقیت ها و پیروزی های شگرفی دست یابد.

رئیس جمهور با مرور پرونده شکایت ایران از آمریکا در 
دادگاه لاهه بخاطر اعمال تحریمهای ظالمانه اظهارداشت: 
دادگاه لاهه به یک دســتور و قرار موقت رای داد که در 
چارچوب آن آمریکا باید همه تحریم ها را در امور انسانی 
بلافاصله قطع کند و البته آمریکا عمل نکرد و مدعی شد 
اصلا این دادگاه صلاحیت رسیدگی به اصل شکایت ایران 
را ندارد که دیروز دادگاه این شکایت آمریکا را نیز رد کرد.

وی افزود: مرحوم دکتر مصدق یکبار به دادگاه لاهه رفت 
و در تاریخ ما ماند و در این دولت چندین نوبت به دادگاه 
بین المللی رفتیم و بحمدالله تا امروز دائم هم پیروز بودیم 
هرچند دعوای اصلی ماهوی راجع به این پرونده هنوز در 
آینده است.دکتر روحانی در ادامه با اشاره به بهره برداری 
از 5 پروژه بــزرگ وزارت صمت با 7 هزار میلیارد تومان 

سرمایه گذاری و اشتغالزایی پایدار برای یکهزار و 7۶8 نفر 
گفت: در حالی که دشمنان می خواستند روزهای تاریکی 
را برای ایران ترسیم و فضای تنفسی را تنگ کنند، افتتاح 

این طرح ها پاسخی به آنها است.
رئیس جمهور ضمن تبریک به مردم استان زنجان و 
اظهار خشنودی از افتتاح 5 طرح بزرگ در حوزه معدنی، 
صنعتی و پتروشیمی در این استان گفت: متاسفانه سطح 
توسعه مناطق شرقی و غربی کشور به دلیل عدم توازن در 
برخورداری از منابع آب در این دو منطقه متناسب نیست 
که برای ایجاد این توازن، مشکل آب در شرق را با انتقال 
از خلیج فارس حل کردیم.دکتر روحانی افزود: همواره این 
بحث وجود داشت که برای توسعه صنایع فولادی آیا بهتر 
این است که مواد اولیه را به مناطق برخوردار از آب ببریم 
یا آب را به نزدیکی معادن ســنگ آهن برسانیم؟ بالاخره 
این نظر که آب را به مناطق برخوردار از معادن سنگ آهن 
ببریم غلبه یافت چرا که انتقال آب علاوه بر کمک به بهره 
برداری از معادن باعث شکوفایی عرصه های دیگر کسب و 

کار و فعالیت اقتصادی نیز می شود.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه مناطق شــرقی کشور 
به لحاظ امنیت ملی بســیار برای ما مهم هستند، اظهار 
داشت: در دولت تدبیر و امید کار بزرگی انجام شد و آب 
از دریاهای جنوب به کرمان و ســیرجان منتقل شد و در 
مراحل بعدی به خراسان رضوی و یزد و اصفهان نیز خواهد 
رسید که این اقدامات ریل گذاری مناسبی برای دولت های 
آینده خواهد بود.دکتر روحانی تصریح کرد: در دولت تدبیر 
و امید همچنین اقدامات بزرگی در عرصه اکتشاف معادن 
انجام شده و اکتشافات و شناسایی های انجام شده از ابتدای 

این دولت تاکنون 2۶برابر قبل بوده است.
رئیس جمهور با اشــاره به اینکه بیــش از 5میلیارد 
تن ذخیره ســنگ آهن در کشــور شناسایی شده است، 
خاطرنشان کرد: ایران که زمانی وارد کننده فولاد بود امروز 
به دهمین کشــور تولیدکننده فولاد تبدیل شده و تولید 
این محصول استراتژیک از 15میلیون تن در سال 92 به 
2۶میلیون تن در سال 98 رسیده و ظرفیت تولید فولاد نیز 

به 38میلیون تن رسیده است. همچنین تولید محصولات 
فولادی نیز از 1۶میلیون تن در سال 92 به 23میلیون تن 
در سال 98 رسیده و ظرفیت تولید محصولات فولادی نیز 

به 5۶میلیون تن رسیده است.
دکتر روحانی ادامه داد: امروز در صنایع معدنی، مس، 
آلومینیوم و فولادی ظرفیت های بسیار چشمگیری داریم 
و پیشرفت بسیار خوبی داشته  ایم و نکته مهم آن است که 
بخش قابل توجهی از این پیشرفت ها در کشاکش جنگ 
تمام عیار اقتصادی در سالهای 97 و 98 اتفاق افتاده است.

رئیس جمهور گفت: معنای این پیشرفت های بزرگ 
به رغم تحریم های ســنگین آن است که برخلاف میل 
بدخواهان و دشــمنان ملت ایــران تحریم ها اگرچه رنج 
و ســختی های زیــادی به ملت ایــران تحمیل کردند و 
مســیر حرکت رو به جلوی ایران را کُند کردند اما هرگز 
نتوانستند ملت ایران را متوقف کنند.دکتر روحانی اضافه 
کرد: اگر امسال پروتکل های بهداشتی اجازه می دادند که 
مردم برای گرامیداشــت سالروز پیروزی انقلاب اسلامی 
به خیابان بیایند همه می دیدند که مردم با چه شــور و 
شــوقی به خیابان می آمدند و نفرین هــای خود را برای 
چه کســانی می فرســتادند؛ مردم نفرین خــود را برای 
کسانی می فرستادند که از ابتدا نمی خواستند این انقلاب 
پیروز شــود و پس از پیروزی آن نیز از هیچ تلاشی برای 
سرنگونی آن فروگذار نکردند.رئیس جمهور اظهار داشت: 
یکی دیگر از نکات مثبت طرح هایی که امروز افتتاح شد 
ســطح بالای مشــارکت بخش خصوصی در اجرای این 
پروژه ها بود که جای خوشحالی دارد. اگرچه دولت نیز به 
سهم خود به اجرای این پروژه ها کمک کرد اما مشارکت 
بخش خصوصی در عرصه های مختلف اقتصاد روز به روز 

در حال گسترش است.

 
استقرار شرکت های دانش بنیان در شهرک های صنعتی ممکن شد 

معــاون وزیر صنعت، معدن و تجــارت گفت: طی توافق با رئیس اتاق 
اصناف ایران و معاون وزارت علوم، تحقیقات و فناوری، شرکت های دانش 
بنیــان و صنوف کوچک تولیدی در اراضی شــهرک های صنعتی نزدیک 
شهرهای بزرگ مستقر می شوند تا از فرصت و مزایای شهرک های صنعتی 

برای توسعه تولید خود بهره گیرند.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت به نقل  از  شاتا، علی رسولیان 
به مناســبت ایام الله دهه فجر در نشســت وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با فعالان بخش خصوصی اســتان خراسان رضوی در محل اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشــاورزی مشهد افزود: یکی از مطالبات جدی فعالان 
اقتصادی به ویژه در خراسان رضوی، امکان صدور پروانه بهره برداری در یک 
پلاک مربوط به واگذاری اراضی در شهرک های صنعتی بوده که این مهم 
عملیاتی می شود و اراضی مازاد در اختیار واحدهای تولیدی در شهرک های 

صنعتی به طرح های صنعتی دارای پروانه بهره برداری واگذار می شود.
وی با تأکید بر اســتفاده از نکته نظرات و دیدگاه های بخش خصوصی 
در حوزه مدیریتی خود اضافه کرد: یک شــورای مشورتی با بهره گیری از 

فعالان بخش خصوصی در سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
ایران شکل می گیرد تا همه تصمیمات در این حوزه مبتنی بر نظر بخش 

خصوصی باشد.
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران ادامه داد: سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، 
فقط ســازمان صنایع کوچک خواهد بود، زیرا مســئولیت خود را توسعه 

صنعت می داند و هدفش زمین فروشی نیست و نخواهد بود.
رســولیان تصریح کرد: از زمانی که زمین در شــهرک های صنعتی به 
سرمایه گذاران واگذار می شود، همه اقدامات آنان رصد شده و تحت نظارت 
قرار می گیرد. همچنین مشــکلات سرمایه گذاران بررسی می شود و این 
گره گشــایی از مشکلات فقط مختص واحدهای تولیدی داخل شهرک ها 

نیست و شامل همه واحدهای اطراف شهرک ها نیز می شود.
وی با تأکید بر بهبود زیرساخت های شهرک های صنعتی اظهار داشت: 
مطالبه جدی سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، بهبود و 
ارتقاء شاخص های برق، آب و مخابرات شهرک های صنعتی کشور است که 

این مهم با جدیت و حمایت وزیر صنعت، معدن و تجارت دنبال می شود.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به تفویض اختیارات به 
مدیران استانی سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران افزود: 
اصلاح دســتورالعمل های مربوط به مدیریت شهرک ها و نواحی صنعتی 
درحال انجام اســت و همه اختیارات در حوزه ســازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی ایران در صورتی که برخلاف قانون نباشد، به مدیران 
اســتانی تفویض می شود و بر نحوه عملکرد آنان نیز نظارت دقیق صورت 
می گیرد.رسولیان اضافه کرد: فعالان بخش خصوصی در اغلب هیأت های 
مدیره شرکت شــهرک های صنعتی اســتان ها حضور دارند. با این حال 
عضویــت یکی از فعالان اقتصادی بخــش خصوصی در هیأت مدیره این 
شــرکت ها الزامی شــده و در کل کشور اجرا می شود.وی که پیش از این 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان رضوی بود اذعان کرد: 
همیشه افتخار کرده ام که بخش خصوصی خراسان رضوی من را نماینده 
خودشــان بدانند؛ امیدوارم در مسئولیت جدید خود نیز با حمایت بخش 

خصوصی بتوانم گام های خوبی بردارم.
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رییس دفتر رییس  جمهوری گفت:  دولت 
بر مبنای تعامل و مفاهمه به خواست مجلس 
احترام گذاشــته و برای اینکه مردم متضرر 
نشوند و اقتصاد کشور آسیب نبیند، ظرف 
زمان تعیین شده بودجه اصلاحی می دهد.

به گزارش پایگاه اطلاع رســان دولت به 
نقل از ایرنا،  دکتــر محمود واعظی افزود:  
اگرچه دولت معتقد اســت آنچه در صحن 
مجلس رد شــد، گزارش کمیسیون تلفیق 
از لایحه بودجه بوده و در چنین شــرایطی 
قبلا رویه این بوده که گزارش برای اصلاح 
به کمیســیون بازگردد اما دولت بر مبنای 
تعامل و مفاهمه به خواست مجلس احترام 
گذاشــته و برای اینکه مردم متضرر نشوند 
و اقتصاد کشــور آسیب نبیند، ظرف زمان 

تعیین شده اقدام می کند.
رییس دفتر رییس جمهوری با مرور روند 
تقدیم لایحه بــه مجلس، رویکرد تقابلی و 
تبلیغاتی برخی نمایندگان نسبت به لایحه 
دولــت را غیرقابل قبــول خواند و گفت: از 
روز تقدیــم لایحه به مجلس با وجود اینکه 
مبنای دولت همگرایی حداکثری با مجلس 
و تعامل با این نهاد به منظور حل مشکلات 
معیشــتی مردم و غلبه بر جنگ اقتصادی 
دشمنان بود، اما در سوی مقابل شاهد تقابل 
و ادبیات غیردوستانه و غیرسازنده از سوی 

برخی نمایندگان مجلس بودیم.
وی افــزود: اســتفاده الفاظ ســخیف و 
غیراخلاقــی و عبارت هــای توهین آمیز و 
غیراسلامی در توصیف لایحه بودجه دولت 

و انتساب برخی کلیدواژه های مخرب مثل 
»فروپاشــی اقتصادی« به آن در حالی به 
دفعات از سوی برخی نمایندگان و اعضای 
کمیســیون تلفیق صورت گرفت که لایحه 
بودجــه حاصل ماه ها کار کارشناســی در 

دولت بود.
وی اضافه کــرد: ما بارها در جلســات 
خصوصــی یا به صورت عمومی اعلام کرده 
بودیــم که حاضریم در تعامل با نمایندگان 
محتــرم، نظرات و ملاحظــات آنها را مورد 

توجه قرار دهیم.
رییس دفتــر رییس جمهــوری گفت: 

امیدوارم توصیه روز چهارشنبه مقام معظم 
رهبــری که فرمودنــد »بدگویی و بدزبانی 
در جامعه باید جمع شــود و ادب اسلامی 
گسترش یابد« بیش از گذشته مورد توجه 
مسئولان قرار بگیرد.دکتر واعظی خاطرنشان 
کرد: متاسفانه نه تنها رویکرد تعامل گرایانه 
دولــت بی جواب ماند، بلکه در طول دو ماه 
بررســی لایحه بودجه در کمیسیون تلفیق 
مجلس،  شاهد تغییراتی در این لایحه بودیم 
که دقیقا در جهت تقویت نقاط ضعفی بود 
کــه نمایندگان در ابتدا به بودجه نســبت 
می دادنــد.وی ادامه داد: آنهــا در ابتدای 

دریافت بودجه، قبــل از آنکه لایحه مورد 
بررسی کارشناســی قرار گیرد، گفتند که 
این لایحه تورم زا، انبساطی، غیرواقع بینانه 
و دارای وابســتگی بالا به نفت است اما در 
طول بررسی ها با ایجاد درآمدهای موهوم که 
مسئولان ذیربط بارها اعلام کردند غیرقابل 
حصول است، سقف بودجه را بیش از 130 
هزار میلیــارد تومان افزایش دادند. در این 
بررسی ها هم وابستگی بودجه به نفت و هم 

درآمدها و هزینه ها افزایش یافت.
دکتر واعظی تغییرات کمیسیون تلفیق 
در لایحه بودجــه دولــت را تغییردهنده 

شــاکله کلی آن و مغایر با قانون، مصلحت 
اقتصاد کشور و همینطور مصلحت مجلس 
و دولــت خواند و اضافه کــرد:  ما تغییرات 
بوجود آمــده در بودجــه را غیرقابل اجرا 
می دانستیم و به همین دلیل از نمایندگان 
مجلس تشکر می کنیم که در صحن علنی 
بــه آن رای منفی دادند.رییس دفتر رییس  
جمهوری خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه 
نمایندگان کلیات گزارش کمیسیون تلفیق 
از لایحه بودجه را در صحن رد کردند، رویه 
مجلس - چنانکه در بودجه سال 98 تجربه 
کردیــم- قبلا این بود که گزارش دوباره به 
کمیســیون تلفیق ارجاع شود. با این حال 
مجلس اکنون قائل به رویه دیگری است و 

از دولت طلب اصلاحیه می کند.
وی افــزود: با توجه بــه اینکه در جنگ 
اقتصادی هســتیم و همانطــور که رییس  
جمهوری پیــش از این بارهــا از ضرورت 
همگرایی و همبســتگی کامل همه ارکان 
کشــور برای پیروزی در این جنگ سخن 
گفته و بــه دلیل اینکه لایحــه بودجه در 
حکمرانی، معیشــت مردم و امورات کشور 
بسیار حائز اهمیت و راهبردی است؛ حاضر 
نیســتیم آن را به اختلاف نظرها و منازعات 
سیاسی گره بزنیم و بر همین اساس،   طبق 
خواســت مجلس محترم، نظرات اصلاحی 
ارائه و تلاش خواهیم کرد با رویکرد مفاهمه، 
تا جایی که شــاکله بودجــه بهم نخورد و 
درآمدها واقعی و قابل اجرا باشد،  با مجلس 

تعامل کنیم. 

همه ماموریت های ممکن رایزن بازرگانی
باید سطح تحمل عقاید مخالف را در بدنه دولت و هم بخش خصوصی، بالا برد تا 
بتوانیم تعاملی سازنده داشته باشیم. چراکه تنها در این حالت می توانیم به گفتمانی 
ســالم برســیم و این مهم می تواند به یک ساختار کارآ منجر شود و از این طریق 
می توانیم شاهد رشد کشور باشیم و در سطح بین المللی اعتبار کشور را بالا ببریم.

رایزن های بازرگانی در توسعه و گسترش روابط تجاری میان کشورهای مختلف 
نقش بسیار مهمی ایفا می کنند. اولین نکته ای که درخصوص رایزن بازرگانی باید 
عنوان کرد این اســت که وظیفه اصلی یک رایزن بازرگانی توسعه صادرات کشور 
خویش است. بدیهی است که یک رایزن بازرگانی نه تنها به امور مربوط به تجارت 
بین المللی، صادرات و واردات رسیدگی می کند، بلکه به سایر مسائل اقتصادی مرتبط 

با کشور خویش و کشور میزبان نیز باید توجه داشته باشد.
ایران طی سال های گذشته تا به امروز مجموعا 75 رایزن بازرگانی در کشورهای 
مختلف داشته است. اما درحال حاضر به دلیل برخی محدودیت های بین المللی که 
بخشی از آن ناشی از کرونا است تعداد رایزنان ایران به حداقل خود تقلیل یافته است. 
درحال حاضر ایران تنها دو رایزن بازرگانی در عراق و افغانستان دارد و ۶ رایزن دیگر 
هم آماده اعزام به چین، روسیه، آذربایجان، ارمنستان، ترکیه و عمان هستند. از سوی 
دیگر ایران این مجوز را دارد که همزمان به ۶0 کشور دنیا رایزن بازرگانی اعزام کند، 
این درحالی است که پیش از این، ایران تنها دارای 20 پسُت رایزنی بازرگانی بود.

اهمیت تجارت خارجی در رشد و پیشرفت کشورها مساله ای انکارنشدنی است، 
به گونه ای  که ســهم آن در تولید ناخالص دنیا از رقم 5 درصد در ســال 1950 به 
بیش از 20 درصد در سال های اخیر رسیده است. یکی از مهم ترین عوامل توسعه 
تجارت خارجی در کشورها، وجود اطلاعات بازارهای هدف و شناسایی چگونگی ورود 
به آنها و تسهیل توافقات دوجانبه است؛ در همین راستا حضور رایزن های بازرگانی و 
اقتصادی در سفارتخانه کشورها و نقش تسهیلگری آنان بسیار مهم قلمداد می شود.

متاســفانه دولت به بهانه کســری بودجه و مشکلات مالی، رایزنان اقتصادی و 
بازرگانی را که در سفارتخانه های کشورهای همسایه درحال خدمت هستند کاهش 
داده و با این اقدام دولت، عملا این جایگاه بسیار مهم و تاثیرگذار در حوزه تجارت 

خارجی از چارت سفارتخانه های ایران حذف خواهد شد.
در گذشــته رایزنان اقتصادی و تجاری معمولا با رابطه تعیین و به کشورهای 
هدف اعزام می شــدند و غالبا تخصصی در حوزه فعالیت مربوطه نداشته اند. امروز، 
طی یک برنامه مشترک میان وزارت امورخارجه و وزارت بازرگانی سابق )صنعت، 
معدن و تجارت فعلی( تعدادی از کارشناسان طی فراخوانی از دستگاه های دولتی 
کشــور به طور عمده اقتصادی و گاهی غیراقتصادی و براساس فرآیندی انتخاب و 
به کشــورهای هدف، اعزام می شوند. نقش رایزن بازرگانی به عنوان نماینده دولت 
و دید بان تجاری کشــور در بازار محل ماموریت، به منظور معرفی شفاف و عادلانه 
فرصت ها و اطلاع رسانی و ظرفیت های تجاری، فراهم کردن بستر صادرات محصولات 
ایرانی و تسهیل جذب سرمایه گذاری با کشور هدف به همه تجار و فعالان اقتصادی 
کشور نقش بی بدیلی است که جایگزینی ندارد بنابراین تقویت مهارت های رایزنان از 
مهم ترین ضروریات در این حوزه است. متاسفانه کشور ما در این زمینه بسیار ضعیف 
عمل کرده است و لازم است که توجه بیشتری به نقش بالقوه  این افراد شود. کار 
رایزن یا وابسته بازرگانی به مثابه یک کار دیپلماتیک است. یعنی هم باید به امور 
بازرگانی و هم امور سیاسی وارد باشد. باید اصول مذاکره را بداند. قطعا مذاکره ای 
که برای شرکت شخصی انجام می شود، با مذاکره ای که برای کشور انجام می شود 
تفاوت دارد. وابسته بازرگانی باید جنبه های مختلف تجارت بین الملل را بداند. در 
این راستا، بخش خصوصی به عنوان متخصص در حوزه تجاری بین المللی می تواند با 
استفاده از تجربیات حرفه ای خود در این مسیر از طریق آموزش و کارآموزی عملی، 

مهارت های رایزنان را تقویت کند.
از سویی دیگر، دیپلمات ها و رایزن ها اول باید کشور خودشان را به خوبی بشناسند 
یعنی اطلاعاتشان راجع به کشورشان جامع باشد. بدانند که نقاط قوت و ضعف، نیازها 
و مزیت نسبی کشورشان چه چیزهایی است. دوم، باید کشور هدف، یعنی کشوری 
را که در آن کار می کنند بشناســند. از سوی دیگر یک رایزن بازرگانی باید اوضاع 
بین المللی را بشناسد. بتواند تحلیل داشته باشد که روند نفت و گاز چگونه خواهد 
شد. مثلا یک رایزن بازرگانی ایرانی باید ببیند که رابطه ترکیه با روسیه هنگامی 
که با یکدیگر در صلح هستند، تا چه حد به نفع ما خواهد بود. صادرات کشاورزی 
ما به روسیه چه خواهد شد. خطوط نفت چه خواهد شد. بنابراین داشتن دانش و 
توان تحلیل سیاسی نیز از دیگر ویژگی هایی است که یک رایزن  باید داشته باشد.

رایزن ها همچنین در جذب سرمایه گذار خارجی و آمد و رفت هیات های خارجی 
نقش مهمی ایفا می کنند و می توانند قطعا موثر واقع شوند. از مزیت های کشور در این 
خصوص امنیت است که در منطقه بی مثال است. علاوه برخلأ ساختار اقتصادی که 
باید آن را درست کنیم، دیگری شفاف بودن اقتصادی است که باید شرایط را برای 
این امر نیز مهیا کنیم. برای جذب سرمایه باید دو مورد دیگر را هم در کنار امنیت 
داشــته باشیم: تبلیغات و اطلاع رسانی. رایزن بازرگانی باید بتواند ارتباطات خوبی 
را به وجود بیاورد. باید بداند که با چه کسی و در کجا صحبت کند. به چه صورتی 
صحبت کند، چه چیزی به نفع ما و چه چیزی به ضرر ما در مذاکرات است. طرف 

مقابل به دنبال چه اهدافی هستند و ما چه اهدافی را دنبال می کنیم.
وظایف و مسوولیت های رایزن بازرگانی

مطالعه و بررسی بازار کشور محل استقرار از لحاظ جذب کالاها و خدمات قابل 
صدور ایران ، تهیه فهرســت کالاهای قابل عرضه به بازار مزبور و اطلاع رسانی به 
صادرکنندگان کالاها و خدمات ایرانی و واردکنندگان بالقوه کالا و خدمات از ایران 
و همچنین سازمان های اقتصادی مربوطه، ارائه خدمات مشورتی درباره اقتصاد و 
بازرگانی ایران به متقاضیان مستقر در بازار هدف، راهنمایی به سرمایه گذاران خارجی 
که درصدد سرمایه گذاری در ایران هستند و بالعکس، کمک به برگزاری اجلاس های 
مشترک و همکاری در انعقاد قراردادهای تجاری و تفاهم نامه های مشترک، ارسال 
مناقصه های مربوطه برای صادرکنندگان یا تولیدکنندگان ایرانی در ســریع ترین 
زمان ممکن کمک به معرفی و تبلیغ کالاها و خدمات صادراتی ایران و ارائه نظرات 
مشورتی در این زمینه به صادرکنندگان ایرانی، ساده کردن فرآیند مسافرت هیات های 
اقتصادی یا بازرگانی عازم ایران یا هیات های بازرگانی و اقتصادی که از جمهوری 
اسلامی ایران به کشور محل فعالیت شعبه یا نمایندگی سازمان اعزام می شوند و ارائه 
نظر مشورتی درخصوص ترکیب و ویژگی های آنها، کمک به حل وفصل اختلافات 
تجاری که بین صادرکنندگان ایرانی و طرف های تجاری آنها در محل فعالیت شعبه 
با نمایندگی سازمان به وجود می آید، همکاری در برپایی نمایشگاه های اختصاصی یا 
تخصصی ایران در بازار هدف و کمک به مشارکت شرکت های ایرانی در نمایشگاه های 
بین المللی در آن بازار جهت معرفی ظرفیت این شرکت ها برای همکاری های مشترک 
با شرکت های بازار هدف، بررسی فعالیت های اقتصادی رقبای تجاری ایران در قلمرو 
فعالیت شــعبه و نمایندگی و ارائه نتایج آن به سازمان، بررسی مشکلات کالاهای 
صادراتی ایران یا نقاط ضعف و قوت آنها از طریق نظرسنجی های موردی برقراری 
ارتباط مستقیم بین واردکنندگان کالا و صادرکنندگان ایرانی، گردآوری اطلاعات 
فنی و تخصصی درباره کالاهای جدید عرضه شده به بازار هدف که امکان ساخت 
آنها در ایران موجود است و ارسال این اطلاعات به سازمان و کمک به ایجاد شورای 
مشترک بازرگانان ایرانی، اتاق های مشترک یا ایجاد تشکل های دیگری که وجود آنها 
می تواند به بسط مناسبات اقتصادی جمهوری اسلامی ایران با بازار هدف کمک کند.

کسب اطلاعات دقیق در مورد فعالیت رایزن های بازرگانی کشورهای دیگر در 
حوزه استقرار شعبه یا نمایندگی سازمان، گردآوری اطلاعاتی درخصوص سازمان های 
اقتصــادی بازرگانی، تشــکل های تجاری، کانال های توزیــع کالا، واردکنندگان، 
عمده فروشــان و کلیه موضوعاتی که آگاهی از آنها می تواند به گســترش تجارت 
خارجی ایران در محل شعبه یا نمایندگی کمک کند. نهایتا مهم این است رایزنی 

که انتخاب می شود از ویژگی های برشمرده شده برخوردار باشد. 

 
 

 
 

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم رئیس جمهوری از بیمه رایگان 1.5 
میلیون روســتای در کشور خبر داد و گفت : هزینه اختصاص یافته برای این 

طرح 15 هزار میلیارد ریال است .
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از ایرنا، محمد امید روز جمعه در 
مراسم افتتاح یک باب مدرسه خیرساز در گرگان با اشاره به توجه فراوان دولت 
به حل مشکل روســتاییان اظهار داشت: دولت تدبیر و امید با ارائه تسهیلات 
ارزان قیمت، سهم اشتغال روستاییان در سبد اشتغال کشور را از سه درصد به 

30 درصد رساند و این روند همچنان نیز ادامه دارد.
معاون توســعه روستایی و مناطق محروم رئیس جمهور به طرح های قابل 

بهره برداری روســتاهای کشــور در دهه فجر اشاره کرد و گفت: در این مدت 
عملیات ساخت 32 هزار واحد مسکونی به صورت رایگان در روستاهای محروم 

آغاز خواهد شد.
وی گفت : ســهم گلســتان از این اعتبارات پنج هزار میلیارد ریال بوده که 

تاکنون چهار هزار و 800 میلیارد ریال از این بودجه جذب شد.
مدرسه ابتدایی سه کلاسه خیر ساز روستای شمس آباد گرگان با 20 میلیارد 

ریال هزینه و با مشارکت خیران به بهره برداری رسید.
محمد امید معاون توسعه روستایی و مناطق محروم رئیس جمهوری برای 

افتتاح چندین پروژه عمرانی در روستاهای گلستان به این استان سفر کرد.

رئیس مرکز ملی فرش ایران در سفر 2روزه به استان آذربایجان شرقی به 
منظور بازدید از توانمندی های پایتخت فرش دستباف ایران ، با اشاره به سهم 
۴0 هزار نفری قالیبافان اســتان از بیمه ، از معرفی 21 هزار نفر از قالیبافان 

آذربایجان شرقی جهت بیمه عشایری و روستایی خبر داد .
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل  ار  شاتا ، فرحناز رافع ضمن 
تبریک ایام الله دهه فجر و گرامیداشت ولادت دخت نبی مکرم اسلام حضرت 
فاطمــه زهرا )س( و روز مــادر ، با بیان اینکه تفاهم نامه ای با صندوق بیمه 
عشایر و روستایی در همین راستا منعقد شده است ، گفت : مقرر شده است 
۴۶0 هزار نفر از قالیبافان پرتلاش کشور بیمه شوند که سهم استان آذربایجان 
شرقی بیش از ۴0 هزار نفر است و تاکنون بیش از 21 هزار نفر به مرکز ملی 
فرش ایران معرفی شده اند تا مقدمات بیمه عشایری و روستایی آنها فراهم شود.

وی با اعلام اینکه تا 5 سال فعالان این هنر- صنعت بیمه می شوند، افزود 
: یک ســال اول بیمه به صورت کاملًا رایگان خواهد بود و سهم بیمه گذار از 

طریق دولت پرداخت خواهد شد .
رئیــس مرکز ملی فرش ایران این امر را فرصت مغتنمی برای قالیبافان و 
کارفرمایان دانست و ادامه داد : در سالهای بعدی به صورت پلکانی سهم پرداختی 
دولت طی 5 سال کمتر خواهد شد و ما امیدواریم با پیگیری های انجام شده 

تعداد بیمه شده های تأمین اجتماعی را هم افزایش دهیم.

وی با اشاره به پیش بینی های انجام شده در خصوص بیمه درمان و تکمیلی 
بیمه شــده ها نیز از انعقاد تفاهم نامه با بیمه ایران خبر داد و تصریح کرد : 
تسهیلات معیشتی به قالیبافان سراسر کشور و همچنین فعالین صنایع جانبی 
نظیر روفوگران ، رنگــرزان و طراحان تعلق خواهد گرفت و به قالیبافانی که 
تسهیلات معیشتی دریافت نکرده و در شرایط کرونایی قرار دارند با هماهنگی 
بعمل آمده با بانک طرف قرارداد و بیمه ایران تســهیلات معیشتی اختصاص 
داده خواهد شد.رافع بر ضرورت توجه به آموزش تأکید کرد و گفت : برگزاری 

برنامه های آموزشی مجازی در استان نیز پیگیری خواهد شد.
وی بحث صادرات محوری محصولات در حوزه هنر-صنعت فرش و تسهیلات 
صادراتی را بسیار مهم برشمرد و افزود : در صورت تصویب در شورای صادرات 
اســتان با مشــارکت بخش خصوصی و دولتی موضوع پایانه صادراتی استان 
آذربایجان شرقی به منظور توسعه تجارت با کشورهای همجوار اجرایی خواهد 
شــد.رئیس مرکز ملی فرش ایران بر پیگیری رفع موانع تولید و تأمین مواد 
اولیه تأکید کرد و اظهار داشت : مهمترین چالش هنر- صنعت فرش در این 
بخش تحریم های ظالمانه و واردات مواد اولیه مثل ابریشم ، نخ ابریشم و مواد 
رنگرزی است و استان آذربایجان شرقی با وجود فعالیت کارخانجات توانمند در 
زمینه تولید رنگ نخ ، امکان تولید و تأمین رنگ مورد نیاز کل کشور را دارد.

وی از احصاء مشکلات و موانع پیش روی تولیدکنندگان صنایع رنگ فرش 
خبر داد و افزود : در جریان بازدید مشکلات فعالین حوزه رنگ بررسی شد و 

در صدد رفع موانع در این بخش هستیم .
فرحناز رافع بهره برداری از کارخانه تولید نخ در استان طی همین سفر و 
همزمان با دهه فجر 99 را گامی مهم در جهت تولید و تأمین مواد اولیه فرش 
دســتباف عنوان کرد و افزود : از طریق تسهیلات اعطایی و بسترسازی های 
انجام شده و مشارکت بخش خصوصی و حمایت دولت ، امیدواریم بتوانیم تعداد 

کارخانه های حوزه ریسندگی نخ برای فرش را افزایش دهیم.

غلامحســین شــافعی، رئیس اتاق ایران در نشست 
صمیمانه فعالان و تشکل های اقتصادی خراسان رضوی 
با وزیر صنعت، گفت: بدون تعامل ســازنده بین دو بخش 
دولتی و خصوصی و به رسمیت شناختن این رابطه نمی توان 
امیدی به اصلاح وضعیت داشــت. همچنین رسیدگی به 
معیشت مردم نیز نیازمند تمرکز بر توسعه اقتصادی است 
که در سایه حمایت از فعالان اقتصادی و بخش مولد کشور 

محقق می شود.
غلامحســین شــافعی، رئیس اتاق ایران در نشست 
صمیمانه فعالان و تشکل های اقتصادی خراسان رضوی 
با وزیر صنعت، گفت: بدون تعامل ســازنده بین دو بخش 
دولتی و خصوصی و به رسمیت شناختن این رابطه نمی توان 
امیدی به اصلاح وضعیت داشــت. همچنین رسیدگی به 
معیشت مردم نیز نیازمند تمرکز بر توسعه اقتصادی است 
که در ســایه حمایت از فعــالان اقتصادی و بخش مولد 

کشور محقق می شود.رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 
و کشاورزی ایران، گفت: بدون تعامل سازنده بین دو بخش 
دولتی و خصوصی و به رسمیت شناختن این رابطه نمی توان 
امیدی به اصلاح وضعیت داشت. گروهی مدام شعار معیشت 
می دهند و به این بهانه به دنبال خرید محبوبیت نامیمون 
در این کشورند. آن ها باید بدانند که رسیدگی به معیشت 
مردم به عنوان مأموریتی پایدار، نیازمند تمرکز بر توسعه 
اقتصادی کشور است. این اتفاق در سایه حمایت از فعالان 
اقتصادی و تعامل با آن ها و حمایت از بخش مولد کشور 
شکل می گیرد.غلامحسین شافعی، در نشست صمیمانه 
فعالان و تشــکل های اقتصادی خراســان رضوی با وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، افزود: 13 ســال از قرار گرفتن 
سایه تحریم ها بر سر اقتصاد ایران می گذرد و در گذر این 
سال ها، رهبر معظم انقلاب بارها بر ضرورت تحقق اقتصاد 
مقاومتی تأکید کرده اند؛ اما در مقابل، مسئولان از اینکه 

به واسطه تحریم ها نمی توانیم نفت بفروشیم، ماتم می گیرند. 
این مفهوم با جدایی اقتصاد کشور از درآمدهای نفتی میسر 
و ممکن می شود و باید جایگزین آن نیز، درآمدهای تولیدی 

و کار مولد باشد.
شــافعی تأکید کرد: بر اســاس تحلیل کارشناســان 
جهانی، نفت دیگر نقشی در اقتصاد جهانی نخواهد داشت 
و کشورهای نفتی تا چند سال دیگر این کیسه پر از پول 
را که ابزار دســت دیگران شــده و به مدد آن پول و رانت 
توزیع می کنند، از کف می دهنــد. این پول ها به زودی از 
بین می رود و اگر مراقب نباشــیم با دشواری های فراوانی 

روبه رو خواهیم شد.
رئیس اتاق مشهد با تقدیر از تلاش های رزم حسینی در 
مدت سکان داری استانداری این خطه، خطاب به او گفت: 
مسئولی را سراغ ندارم که به اندازه شما بی منت و بی تکلف 

پا بر فرش بخش خصوصی بگذارد.

او با اشــاره بــه اثرات این همراهــی در بهبود فضای 
کسب وکار و اجرای قوانین مرتبط با بخش خصوصی اظهار 
کرد: شورای گفتگو که شاهد اثرگذاری اش در سطح ملی 
بوده ایم، برخاســته از چنین دیدگاهی در مدیران است. 
بسیاری از مدیران باید به چنین ظرفیت هایی باور داشته 

باشند که متأسفانه این نگرش وجود ندارد.
رئیس اتاق ایران تصریح کرد: اقتصاد کشــور را بخش 
خصوصی اداره می کند. در 10 ســال گذشــته علی رغم 
شدیدترین تحریم ها، نرخ اشتغال بخش خصوصی از 0.77 
به 0.8۴ رسیده است و این نشانه ای مستند و قابل اتکا از 
توانمندی های بخش خصوصی اســت و همگان را با این 
واقعیت مواجه می سازد که بخش خصوصی اقتصاد کشور 
را اداره می کنیم. به واقع اگر دیدگاه ها و رویکردها نسبت به 
این بخش اصلاح می گردید، چه پیشرفت ها و توسعه هایی 

که حاصل می شد.

١.۵ میلیون روستایی کشور به صورت رایگان بیمه می شوند

سهم بیش از ۴٠ هزار نفری استان آذربایجان شرقی از بیمه قالیبافان

دولت، بدون تعامل و رابطه با بخش خصوصی قادر به حل مشکلات اقتصادی کشور نیست

دکتر معمارنژاد در گفتگو با رادیو اقتصاد با اشاره به اینکه یکی از مهمترین 
اقدامات بانک ها در سال جهش تولید، پرداخت تسهیلات و تامین مالی لازم 
برای بنگاه های اقتصادی بوده است افزود :در 8 ماهه نخست امسال معادل 
تمام ســال گذشته تسهیلات توسط نظام بانکی به بنگاه اقتصادی پرداخت 

شده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دولت به نقل از شبکه اقتصادی و دارایی 
ایران )شــادا(، معمارنژاد در خصوص اقدامات وزارت اقتصاد در سال جهش 
تولید گفت: در 8 ماهه نخســت امسال معادل تمام سال گذشته تسهیلات 

توسط نظام بانکی به بنگاه های اقتصادی پرداخت شده است.
معاون وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه مهمترین مشکل بنگاه های اقتصادی 
بحث تامین مالی است افزود: این بنگاه ها در سال جاری تامین مالی نسبتا 

مناسبی را از طریق بورس و بازار سرمایه انجام دادند.
وی با اشــاره به مصوبات مراجع ذی صلاح نظیر ســتاد تسهیل و ستاد 
اقتصادی دولت اظهار داشــت : بانک های کشــور با توجه به این مصوبه ها 

، جهت وصول مطالبات خود ، یک امهال و اســتمهال بدهی را برای بنگاه 
های اقتصادی داشته اند تا این بنگاه ها از این طریق ، مسیر هموار تری در 

راستای جهش تولید داشته اند.
معمارنژاد در بخش دیگری از سخنان خود به بحث ضریب نفوذ بیمه در 
کشــور بر اساس قانون اشاره کرد و افزود: هدفگذاری برای شاخص یادشده 
حدود 7 درصد بود اما علیرغم تلاش ها این ضریب در حال حاضر به حدود 
3 درصد رسیده اســت.معاون وزیر اقتصاد در ادامه این گفتگو بیان داشت: 
با ابلاغ مجلس شــورای اسلامی در خصوص صندوق بیمه همگانی حوادث 
طبیعی که یک آرزوی یک دهه اي مردم در نقاط حادثه خیز و آسیب پذیر 
بود محقق و اساسنامه آن نیز در هیات امنا تصویب شد و از این پس مردم 
دغدغه کمتری در این رابطه خواهند داشت.وی در خصوص اقدامات وزارت 
اقتصاد در رابطه با شــعار« ما می توانیم« در بیانیه »گام دوم انقلاب« رهبر 
معظم انقلاب گفت: با توجه به تمرکز مقام معظم رهبری در سال های گذشته 
به مباحث اقتصادی و نیاز به تغییر پارادایم اقتصادی کشور در همه سطوح 

اعم از مســئولین، فعالان اقتصادی و مردم این احساس وجود دارد که باید 
تمامی سیاســت ها و مقررات با توجه به این موضوع تنظیم شوند.معمارنژاد 
به پیشرفت های علمی کشور و داشتن نیروی انسانی لایق و فرهیخته اشاره 
کرد و بیان داشت: با پیگیری های وزارت اقتصاد، اقتصاد دیجیتال و اقتصاد 
هوشمند در حال انجام است و در این زمینه از استارتاپ ها و جوانان شاغل 
در این شــرکت ها استفاده می شود که هم در نظام بانکی از این استارتاپ 
هــا حمایت کردیم و هم در نظام بیمه ای حمایت بیمه ای برای آنان انجام 
شده است و همینطور سازمان امور مالیاتی و گمرک کشور در مرتفع ساختن 
مشکلات در سال های اخیر نقش اساسی داشتند.معاون وزیر اقتصاد با اشاره 
به بیانیه گام دوم در جهت تقسیم عادلانه امکانات عمومی کشور نیز گفت : 
یکی از اقدامات مهم وزارت اقتصاد موضوع مقررات زدایی است بطوریکه در 
گذشته محدویت اخذ مجوز وجود داشت اما در حال حاضر، بیشتر مجوز های 
کسب و کار در سامانه پیشخوان ملی مجوزهای کشور )G۴B( قرار گرفته است 

و بخشی از این مجوز ها به شکل الکترونیکی انجام می شود.

 در ۸ ماهه نخست امسال معادل تمام سال گذشته تسهیلات توسط نظام بانکی
 به بنگاه اقتصادی پرداخت شده است

قانون و رویه این نیست اما بر مبنای تعامل بودجه اصلاحی می دهیم
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 خبر
   قدردانی رئیس بنیاد مســتضعفان از افتخارآفرینی های وزارت 

نفت در پارس جنوبی

رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی در بازدید از فاز 1۴ پارس جنوبی گفت: 
همه در افتخارآفرینی های پارس جنوبی شریک هستند و باید از وزارت نفت که 

در پیشبرد این طرح ها موفق عمل کرده، قدردانی کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت ملی نفت ایران، پرویز فتاح چهارشنبه، 
15 بهمن ماه با حضور در سایت دو پارس جنوبی و منظرگاه پالایشگاه طرح توسعه 
فاز 1۴، گزارشی از روند پیشرفت آخرین پالایشگاه در حال توسعه پارس جنوبی 

از سوی مسئولان اجرایی این طرح، دریافت کرد.
وی، تکمیل طرح های پارس جنوبی را دستاوردی بسیار بزرگ و از آثار پیروزی 
انقلاب اســلامی عنوان کرد و گفت: این دستاوردها ثمره اعتماد به مهندسان، 

متخصصان و کارگران کشور است.
رئیس بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی با بیان اینکه طرح های میدان پارس 
جنوبی از جمله فاز 1۴ پارس جنوبی به لحاظ اهمیت و حجم کار در دنیا بی نظیر 
است، تصریح کرد: در طول توسعه پارس جنوبی، مهندسان و کارگران ایرانی به 
فرمایش مقام معظم رهبری عمل کردند که نتیجه آن به ثمر رسیدن تمام فازهای 
پارس جنوبی بوده و توســعه پالایشگاه فاز 1۴ به عنوان آخرین برگ زرین این 

میدان رو به پایان است.
رئیس بنیاد مســتضعفان انقلاب اسلامی با بیان اینکه سرمایه گذاری بسیار 
عظیمی در منطقه پارس جنوبی صورت گرفته است، افزود: این سرمایه گذاری ها 
در شرایط تحریم اقدامی بسیار بزرگ و نشانگر عقلانیت نظام است.فتاح با اشاره 
به اینکه باید از دســتاوردهای دولت در پارس جنوبی قدردانی کرد، اظهار کرد: 
مدیران، مجریان و پیمانکاران در خط مقدم اقتصاد هستند و فاز 1۴ پارس جنوبی 

تجلی اقتصاد مقاومتی است.
محمدمهدی توسلی پور، مجری طرح توسعه فاز 1۴ پارس جنوبی و مرتضی 
زرین گل، مشاور مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس در این بازدید رئیس بنیاد 
مستضعفان انقلاب اسلامی را همراهی و توضیحاتی درباره روند کلی توسعه فازهای 

پارس جنوبی و طرح توسعه فاز 1۴ ارائه کردند.
مجری فاز 1۴ پارس جنوبی با تاکید بر رویکرد حمایت از ساخت داخل در این 
طرح، گفت: وزارت نفت در زمینه ساخت و تامین تجهیزات مهم پارس جنوبی از 
جمله تجهیزات ثابت و دوار پالایشگاه این طرح حمایت بسیار خوبی از سازندگان 
و پیمانکاران ایرانی داشت که خوشبختانه این حمایت ها در این طرح نتیجه داد و 
هم اکنون در زمینه تجهیزات ثابت و دوار )پمپ ها( 100 درصد داخلی سازی شده 
است.وی افزود: از بخش فراساحل فاز 1۴ پارس جنوبی هم اکنون روزانه 5۶ میلیون 
مترمکعب گاز غنی برداشت می شود که با بهره گیری از تولیدات این طرح مصرف 
گاز معادل یک تا دو اســتان کشور تامین می شود.بر اساس این گزارش، توسعه 
فاز 1۴ پارس جنوبی از ســوی شرکت ملی نفت ایران به کنسرسیومی متشکل 
از هشت پیمانکار ایرانی واگذار شده است و بخش فراساحل این طرح اسفندماه 

سال 1398 بطور کامل به بهره برداری رسید.

وزیر نیرو با اشاره به اهمیت موضوع آب 
و اصلاح ســاختار آن در کشــور گفت: هر 
نوع تغییر و تحولی در شرایط حرکت باید 
بدون هیچ گونه اختلال در امر خدمات رسانی 

صورت بگیرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو 
پنجشــنبه  روز  اردکانیان«  )پاون(، »رضا 
1۶ بهمن ماه در جلســه ویدئوکنفرانسی 
پیاده ســازی و استقرار ســاختار سازمانی 
شرکت مدیریت منابع آب ایران که با حضور 
معاونان آب و آبفا و منابع انسانی وزیر نیرو 
و مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور برگزار شد، اظهار کرد: جلسه امروز 
به جهت کار بزرگی که همگی به ویژه در ۶ 
ماهه باقی مانده از دولت دوازدهم در پیش رو 
داریم، مهم است و امیدواریم در این مدت 
گام های بلندی برای تحقق هدف گذاری های 

صورت گرفته برداشته شود.
وی با اشــاره به دیدار بــا مقام معظم 
رهبــری در اردیبهشــت 97 اضافه کرد: 
سامان  مدیریت آب کشور یکی از مطالبات، 
انتظارات و توقعات رهبری است و همه ما 
در این موضوع مخاطب ایشــان هستیم و 
امیدواریم که بتوانیم با کمک همدیگر در 
آینده ای نزدیک گزارشی از حاصل فعالیت 
و اقدامات انجام شده در این زمینه خدمت 
ایشان، مسئولان ارشد کشور و مردم ارائه 
دهیم و سال های سال از نتایج این گام های 
برداشته شده در این روز ها بهره مند باشیم.

وزیر نیرو یادآور شد: موضوع بازطراحی 
ساختار آب کشور همیشه هم در کشور ما 
و هم در سایر نقاط دنیا به ویژه مناطقی که 
با محدودیت منابع آب مواجه هستند یا با 
ناهمگونی زمانــی و مکانی بارش ها مواجه 
هستند، موضوع مهمی است، اما این قضیه 
وقتی که مدیریت آب کشور فارغ از موضوع 
بازطراحی ساختار، دست اندرکار یک دوره 
پردامنه از فعالیت ها باشد، یک ویژگی پیدا 
می کنــد یعنی باید هر نوع تغییر و تحولی 
در شرایط حرکت بدون هیچ گونه اختلال 

در امر خدمات رسانی صورت بگیرد.
وی با اشاره به جلسات سه ساله مدیران 
ارشد حوزه آب افزود: کاری که از حدود سه 
سال پیش در جلسات مختلف مقدمات آن 
فراهم شــده و با هم شروع کردیم، یکی از 
اصلی ترین گام های مقدماتی یکسان شدن 
نگاه نسبت به ساختار مناسب بوده به شکلی 
که این بازطراحــی از بالا به پایین صورت 

نگیرد، چرا که ضرورت اســتقرار مناسب، 
مستلزم یک همه فهمی در مسئله است.

اردکانیان با بیان اینکه معمولاً سال آخر 
فعالیت یک دولت هشت ساله مناسب ترین 
زمان برای پرداختن به اصلاحات ساختاری 
اســت، گفت: به جهات مختلف در هر بازه 
زمانی دیگــری پرداختن به این مســئله 
می توانست هزینه های بیشتری را به دنبال 
داشته باشد.وی با اشاره به موضوع مدیریت 
آبریز خاطرنشــان کرد: بحث های  حوضه 
زیادی را در این زمینه انجام دادیم، واقعیت 
این است که در سابقه شکل دهی تقسیمات 
کشوری شــاید حدود 100 سال پیش در 
کشور ها، اولین تقسیمات کشوری در ایران 
به ســبک نوین و ایجاد استان ها و تعیین 
مرزهای سیاسی هر استان تا حدود زیادی 

منطبق بر حوضه های آبریز بوده است.
وزیــر نیرو ادامــه داد: دنبــال نکردن 
موضــوع، فراهم نکردن لــوازم و نیازهای 
اســتقرار عملی مدیریت در مقیاس حوضه 
آبریــز و البته افزایش جمعیت و پا گرفتن 
بروکراســی و توســعه آن باعث شده که 
موضوع تقسیمات کشوری از سرعت و شدت 

بیشتری در حوزه آب برخوردار نباشد.
 وی بــا بیــان اینکه ما ابتــدا موضوع 
بازطراحــی ســاختار آب کشــور را با 10 
اســتان شروع کردیم، گفت: امروز این 10 
استان به 31 استان رسیده و همین مسیر 
را اگر از نظر حکمرانی ادامه دهیم در 100 
سال آینده قطعاً این 31 استان به رقم های 
بزرگتری تبدیل خواهد شد، چرا که ما راه 

دیگری جز توزیــع اختیارات و امکانات بر 
اساس استان ها پیشه نکردیم.

اردکانیان افزود: ما وظیفه داریم به سهم 
خودمان که متولی آب کشور هستیم، این 
مرکب را در حد تــوان به ریل اصلی خود 
بازگردانیم و در بخش آب کشــور اگر بقیه 
ســازمان ها از حوضه های آبریز و مرزهای 
طبیعــی حوضه آبریز تبعیــت نمی کنند، 
خود مدیریت آب کشــور بــه این موضوع 
پایبند بوده و دنباله رو آن مسیر غلط نباشد.

وی با بیان اینکه اساس در سیاست های 
کلی نظام، آمایش سرزمین در حوضه های 
آبریز کشــور بوده و بر تقسیم بندی حوضه 
آبریز تاکید شده است، خاطرنشان کرد: ماده 
27 قانون احکام دائمی برنامه های توسعه 
کشــور، وزارت نیرو را در چهار سال پیش 
مکلف کرده تا تشــکیلات ستاد آب کشور 
را بر مبنای حوضه های آبریز اصلی، تجدید 
ســازمان کند، همچنین در قانون تبدیل 
ادارات کل امور آب استان ها به شرکت های 
آب منطقه ای استان هم به ضرورت به این 
موضــوع پرداخته و اشــاره کرده که اصل 
موضوع ما مدیریت در مقیاس حوضه های 

آبریز است.
 ایــن مقام مســئول ادامــه داد: وقتی 
مســئولان گلایه می کنند که ما یارانه های 
پنهــان وســیعی در حوزه هــای مختلف 
پرداخت می کنیم، هیــچ وقت به دریافت 
مالیات های پنهان وســیع از مردم اشــاره 
نمی کنند. ما وقت هایی را که هدر می دهیم، 
هزینه هایی که برای اصلاح ساختارها بدون 

پرداختــن به اصول حاکم بر آن ها متحمل 
می شویم؛ این ها مالیات پنهان است که از 
مردم دریافــت می کنیم.اردکانیان با بیان 
اینکــه وقتی به طرحی در خصوص اصلاح 
ساختار برخورد می کنیم باید به سه سوال 
اساسی پاسخ دهیم، اضافه کرد: سوال اول 
در خصوص اشــکال وضع موجود، ســوال 
دوم در مــورد چگونــه برطرف کردن رفع 
مشکلات موجود در ساختار پیشنهادی ما 
و سوال سوم این است که آیا پیشنهاد ارائه 
شده به غیر از رفع مشکل موجود، مشکلات 
جدیدی ایجاد می کند یا خیر.وی با تاکید 
بر اهمیــت آینده پژوهشــی در اصلاحات 
ســاختاری افزود: باید ابتدا به این سوال ها 
پاســخ داد و بر اساس پاسخ  ها اقدام کردن 
یا نکردن را بســنجیم؛ چه بسا در خیلی از 
موارد اقدام نکردن صحیح ترین کار اســت. 
اگر بدون توجه به پاسخ  این سوال ها ما به 
اصلاحات ساختاری دست بزنیم، هزینه های 
بسیار زیادی را بر کشور، مردم و وقت ها و 
انرژی ها متحمل خواهیــم کرد.وزیر نیرو 
تاکیــد کرد: اگر پنج اصول اصلی پایبندی 
به اخلاقیات، قانون مداری، شایسته گزینی، 
تمرکززدایی و انجام کار بین بخشی را رعایت 
و مراقبت کنیم تا حدود زیادی می توانیم در 
عرصه آب اطمینان داشته باشیم که ساختار 
ما به هدف ها می رسد و مشکلات جدی را 
ایجاد نمی کند.اردکانیان با اشاره به ساختار 
جدید حوضه های آبریز گفت: در حال حاضر 
ما در ساختار شرکت مدیریت منابع آب 9 
مدیریت حوضه آبریز داریم. اختیارات لازم 

در بدو امر به مدیریت های حوضه های آبریز 
داده خواهد شد تا همه کار شرکت مدیریت 
منابع آب با این مدیریت های حوضه آبریز 
باشد و بقیه دفاتر نقش تغذیه کننده برای 
مدیریت حوضه آبریز داشــته و ارتباطات 
مدیران آب منطقه ای استان ها با مدیریت 
حوضه های آبریز برقرار شود.وی ادامه داد: 
بــه مرور هر مدیریت حوضه آبریزی که به 
حد لازم از رشــد و توانایی برخوردار شده 
و فضای بیرونی هم مساعد و مناسب باشد 
از درون فیزیکی شرکت مدیریت منابع آب 
خارج شــده و در یک سازمان حوضه آبریز 
در جغرافیایی از کشور مستقر خواهد شد.

وزیــر نیرو یادآور شــد: این کار از ابتدا 
انجــام نمی شــد چرا که اگــر یک حوضه 
آبریز متشــکل از چند استان را در بخشی 
از جغرافیای آن اســتان ها مستقر کنیم به 
دلیل فاصله قابل ملاحظه ای که تقسیمات 
کشــوری نســبت به حوضه آبریــز پیدا 
کرده، مســائل و مشکلات زیادی که مخل 
شــکل گیری حوضه آبریز است سر راه این 

مدیریت قرار خواهد گرفت.
ایــن مقام مســئول خاطرنشــان کرد: 
اصل های اخلاق مداری، پایبندی به قانون 
و شایســته گزینی پیش  نیاز کار بوده اما 
وقتی وارد عمل می شــویم تمرکز زدایی و 
کار بین بخشــی اصول مهمی هستند که 
باید توجه ویژه شود.به گفته وی امیدواریم 
طبق برنامه با تلاش هایی که انجام شــده 
این مدیران در دهه سوم اسفند بتوانند در 

جایگاه خود مستقر شوند.

کاری  روز   ۱۸۰ برنامــه  تدوین   
باقی مانده وزارت نیرو از دولت دوازدهم

اردکانیــان در پایان، از برنامه 180 روز 
کاری وزارت نیــرو تا پایان دولت خبر داد 
و گفت: برنامه 180 روز کاری وزارت نیرو 
از اوایل دی ماه آغــاز و تا پایان دولت در 
سه سرفصل کارهای ساخت و سازی، ساز 
و کاری و ریل گذاری برای دولت سیزدهم 
تدوین و ابلاغ شده است.وی افزود: معاونت 
برنامه ریزی اقتصادی وزارت نیرو مســئول 
پایش این برنامه بوده و این برنامه خدمت 
مسئولان و مقامات ارشد کشوری هم تقدیم 
و با کمال خوشــبختی مقام معظم رهبری 
هم این برنامه را ملاحظه نموده و دســت 
نوشــته ای را مبنی بر توجه ایشان به این 

موضوع ابلاغ فرموده اند.

 اهمیت موضوع آب و اصلاح ساختار آن در کشور

آخرین میخ تلگرام بر تابوت واتس اپ
پیام رسان تلگرام )Telegram( در اقدامی هوشمندانه، در آخرین بروزرسانی 
خود، جهت به حداقل رســاندن هزینه هــای جایگزینی برای کاربران واتس اپ 
)Whatsapp( و تسهیل مهاجرت آن ها به تلگرام و کوبیدن آخرین میخ بر تابوت 
پیام رســان واتس اپ، امکان انتقال گفت گوها، داده ها و اسناد را از واتس اپ به 

تلگرام فراهم نموده است.
اساســاً در بازارهای ســنتی )در مقابل بازارهای دیجیتال(، چنانچه یکی از 
بنگاه های تولیدی یا ارائه دهنده خدمات، قیمت کالاها یا خدمات خود را به طرز 
غیرقابل توجیهی افرایش دهد یا کیفیت کالا یا خدمات آن بنگاه افت پیدا کند، 
مصرف کنندگان و مشتریان، در صورتی که آن بنگاه دارای رقبایی در بازار باشد، 
به راحتی آن رقبا را جایگزین بنگاه مذکور می کنند و کالاها و خدمات مورد نیاز 
خود را از طریق بنگاه های رقیب تأمین می نمایند. در مقابل، در بازار پلتفرم های 
دیجیتال، علی الخصوص پلتفرم های پیام رسان، این جایگزینی و مهاجرت از یک 
پلتفرم به پلتفرم رقیب به این آسانی صورت نمی گیرد. دلیل این امر، اصولاً بالا 
بودن هزینه های جایگزینی و صعوبت جایگزین نمودن یک پلتفرم پیام رسان با 

پلتفرم های رقیب آن است.
هزینه ها و موانعی که بر ســر راه مصرف کنندگان و کاربران جهت جایگزین 
نمودن یک بنگاه  با بنگاه های رقیب یا به تعبیر دیگر مهاجرت از یک پلتفرم به 
پلتفرم های رقیب است، اصطلاحاً »Switching Costs یا هزینه های جایگزینی« 
نامیده می شوند. همانطور که پیش تر گفته شد، هزینه های جایگزینی در بازار 
پلتفرم های دیجیتال علی الخصوص پلتفرم های پیام رسان بدلیل قوی بودن اثر 
شبکه ای )Network Effect( در آن ها بسیار بیشتر از سایر بازارها است. به همین 
دلیل است که معمولاً مهاجرت کاربران از یک پلتفرم پیام رسان به پلتفرم های 

رقیب، جز در مواردی استثنایی همواره با بی میلی و اکراه صورت می گیرد.
در ادامه با بیان مثالی، سعی در تبیین بهتر تفاوت هزینه های جایگزینی در 
بازار پلتفرم های دیجیتال و سایر بازارها می نماییم: فرض کنید چندین سال است 
که شیر مورد نیاز خانواده خود را از مغازه لبنیاتی خاصی تهیه می کنید، حال 
پس از گذشــت مدتی، شیرهای تولیدی آن مغازه لبنیاتی به شدت دچار افت 
کیفیت می شود و در عین حال صاحب مغازه، قیمت هر لیتر شیر را نیز افزایش 
می دهد. در اینجا شما به راحتی و با کمترین هزینه  و موانع جایگزینی )در فرض 
وجود رقابت در بازار(، قادر هستید مغازه لبنیاتی مذکور را با لبنیاتی های رقیب 
که شیر با کیفیت تر و ارزان تری عرضه می کنند جایگزین کنید. در این فرض، 
اختصاص زمانی جهت جست وجو برای یافتن مغازه لبنیاتی که شیر باکیفیت تری 

ارائه می دهد، تنها هزینه  جدی جایگزینی برای شما می باشد. 
اما در فرضی که پیام رسانی که شما در حال استفاده از آن هستید دچار افت 
کیفیت و خدمات می شــود، اصولاً شما نمی توانید با هزینه ای کم و به راحتی 
تصمیم به مهاجرت به پیام رسان های رقیب بگیرید، چرا که هزینه های جایگزینی 
در این رابطه بسیار بالاتر از فرض نخست است. عمده دلیل این امر، وجود داده ها 
)Data(، اســناد، گفت وگو های صورت گرفته )Chat(، مخاطبین )Contacts( و 
مدیاهایی اســت که شما در پیام رسان فعلی خود دارید و از دست دادن آن ها 

هزینه های جایگزینی را برای شما به شدت افزایش می دهد.
امروزه در حقوق رقابت پرداختن به مســئله هزینه های جایگزینی و کنترل 
اقدامات بنگاه ها در این زمینه امری ضروری قلمداد می شــود، چرا که بنگاه ها 
با افزایش هزینه های جایگزینی و حفظ کاربران و مشــتریان خود ولو به اکراه، 
می توانند سبب اخلال در رقابت، ممانعت سایر بنگاه ها از ورود به بازار، کاهش 
رفاه مشتریان و تملک سهم بازاری بیشتری شوند و در آینده ای نه چندان دور 

تبدیل به یک قدرت بازاری )Market Power( شوند.
 شایان ذکر است توجه به بحث هزینه های جایگزینی در بررسی پرونده های 
 )Dominant Position( رقابتی و ارزیابی اعمال بنگاه های دارای موقعیت مسلط

از اهمیت زیادی برخوردار است.

آغاز عملیات اجرایی احداث فاز ۴ شهرک صنعتی شهرکرد

بهره برداری از ١٠١۹ پروژه در استان هرمزگان همزمان با دهه فجر

بــا حضور معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، کلنگ فاز ۴ شــهرک 
صنعتی شــهرکرد به زمین زده شــد و طرح ارتقاء تصفیه خانه فاضلاب 

شهرک صنعتی بروجن به بهره  برداری رسید.
به گزارش شــاتا، در جریان سفر علی رسولیان به استان چهارمحال و 
بختیاری، عملیات اجرایی احداث فاز ۴ شهرک صنعتی شهرکرد به مساحت 
۴8 هکتار آغاز شد تا زیرساخت های اولیه مورد نیاز این شهرک، از جمله 
اجرای زیرسازی، روسازی و جدول گذاری معابر، مسیل و هدایت سیلاب 

برای استقرار سرمایه گذاران جدید فراهم شود.
تأمین آب از طریق خط انتقال بن بروجن به میزان 13۴ لیتر بر ثانیه، 
تأمیــن برق به میــزان 10 مگاوات از طریق پســت ۶3 به 20 کیلوولت 
اختصاصی شهرک و تأمین گاز از طریق افزایش ظرفیت ایستگاه موجود 
شهرک، از دیگر اقدامات شرکت شهرک های صنعتی چهارمحال و بختیاری 

برای تکمیل امکانات زیربنایی فاز ۴ شهرک صنعتی شهرکرد است.
با احداث فاز ۴ شهرک صنعتی شهرکرد که از نزدیکی به مرکز استان 
و اســتقبال خوب سرمایه گذاران برخوردار است، مساحت این شهرک به 
5۴3 هکتار افزایش یافته اســت.همچنین با حضور رئیس هیأت مدیره و 

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران در شهرک 
صنعتی بروجن، طرح ارتقاء تصفیه خانه  فاضلاب این شهرک با اعتبار 3۴ 
میلیارد ریال بهره برداری شد.اجرای 12 مجموعه هواده سطحی به همراه 
توربین و الکتروموتور، از جمله اقدامات انجام شــده برای ارتقاء کیفی و 
افزایش بهره وری تصفیه خانه  فاضلاب شهرک صنعتی بروجن بوده است.

بازدیــد از واحد صنعتی »شــهد زاگــرس جهانبیــن« تولید کننده 
فرآورده های مالت  در شهرک صنعتی هفشجان و معین اقتصاد مقاومتی 
شهرســتان شهرکرد، بازدید از روند اجرایی پروژه  های زیرساختی فاز اول 
شــهرک صنعتی شماره 2 شهرکرد با اعتباری بالغ  بر 110 میلیارد ریال، 
بازدید از واحد تولیدی »فولاد تاراز چهارمحال« تولید کننده انواع ورق های 
فولادی پوشــش  دار در شهرک صنعتی شــهرکرد و بازدید از واحدهای 
مستقر در مرکز نوآوری صنعتی پارک علم و فناوری استان چهارمحال و 
بختیاری در شهرک صنعتی شهرکرد، از دیگر برنامه های سفر رسولیان به 
استان چهارمحال و بختیاری بود.واحد تولیدی »شهد زاگرس جهانبین« 
در زمینی به مســاحت 12 هزار مترمربع در شــهرک  صنعتی هفشجان 
احداث و با سرمایه گذاری 800 میلیارد ریال به بهره برداری رسیده و با 
تولید فرآورده های مالت  برای 100 نفر فرصت شغلی فراهم کرده است.

همچنین واحد تولیدی »فولاد تاراز چهارمحال« در زمینی به مساحت 
12۴ هزار مترمربع در شهرک  صنعتی شهرکرد احداث و با سرمایه گذاری 
9500 میلیارد ریال به بهره برداری رسیده و با تولید انواع ورق های فولادی 

پوشش  دار برای 170 نفر اشتغالزایی نموده است.

استاندار هرمزگان از افتتاح 1019 پروژه با اعتباری بالغ 
بر 5۶ هزار و 751 میلیارد ریال، همزمان با دهه فجر امسال 

در استان هرمزگان خبر داد.
خبرنگار آوای اقتصاد ، فریدون همتی در نشست خبری 
به مناسبت فرارسیدن  دهه فجر عنوان کرد:امسال  ، تعداد 
1019 پــروژه با اعتباری بالغ بر 5۶ هزار و 751 میلیارد 
ریال و بیش از 219 میلیون یورو شامل اعتبارات دولتی 
و اعتبارات ســرمایه گذاری بخش خصوصی در اســتان 

هرمزگان افتتاح می شود.
وی افزود: بیشترین تعداد پروژه ها در فصل مسکن و 
عمران شهری و روستایی با تعداد 318 پروژه و بیشترین 
میزان اعتبار نیز مربوط به فصل حمل و نقل با اعتباری بالغ 
بر 7 هزار و ۶35 میلیارد ریال و 171 میلیون یورو است.

استاندار هرمزگان افزود: در بین شهرستان ها، بندرعباس 
با تعداد 202 پروژه و شهرستان پارسیان با اعتبار هزار و 
819 میلیارد ریال و 171 میلیون یورو حائز بیشترین تعداد 

پروژه و بالاترین اعتبار هستند.
همتی تصریح کرد: در بین دستگاه های اجرایی استان، 
اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس با تعداد 120 
پروژه بیشترین تعداد و منطقه ویژه اقتصادی صنایع انرژی 
بر پارسیان با اعتباری بالغ بر 171 میلیون یورو بیشترین 

اعتبار را به خود اختصاص داده است.
وی گفت: همچنین تعداد 21 پروژه در ســطح استان 
با اعتبار بیــش از 29 هزار و 505 میلیارد ریال و 2772 
میلیون یورو آماده آغاز عملیات اجرایی در دهه فجر سال 

جاری است. 
استاندار هرمزگان خاطرنشان کرد: از ابتدای فعالیت 
دولــت تدبیر و امید تعــداد 9۴73 پروژه با اعتباری بالغ 
بــر 3۴5 هزار و 351 میلیارد ریال در اســتان هرمزگان 

افتتاح شده است.
همتی در تشریح مهمترین این پروژه ها، بیان کرد: در 
بخش آب و فاضلاب، ۴20 پروژه با اعتباری بالغ بر 3۴ هزار 
و 918 میلیارد ریال اعتبار به بهره برداری رسیده است که 

نمونه این پروژه ها، اجرای خط انتقال آب از آب شیرین 
کن بندرعباس تا مخازن داماهی به طول 33 کیلومتر، سد 
سرنی و خط انتقال و تصفیه خانه فاز اول و دوم، افتتاح فاز 
یک آبشیرینکن یک میلیون مترمکعبی غرب بندرعباس، 
آبشیرینکن  100،000 متر مکعبی بندرعباس)به ظرفیت 
۴0 هزارمترمکعب( و در بخش برق 115۶ پروژه با اعتباری 
بالغ بر 52 هزار و 7۴1 میلیارد ریال اعتبار و تعداد ۶ واحد 
نیروگاهی افتتاح شده است که نمونه این پروژه ها، پست 
۴00 کیلوولت پارســیان، افتتاح فاز اول نیروگاه سیکل 
ترکیبی 890 مگاواتی هنگام به ظرفیت 307 مگاوات با 
حجم سرمایه گذاری ۴۶0 میلیون یورو و نیروگاه سیکل 

ترکیبی گنو به ظرفیت 350 مگاوات است.
وی اضافه کرد: در بخش راه و شهرسازی، 1383  پروژه 
با اعتباری بالغ بــر ۶5 هزار و ۶1 میلیارد ریال اعتبار به 
بهره برداری رسیده است که نمونه این پروژه ها، احداث و 
بهره برداری از بزرگراه های استان به طول 283 کیلومتر ، 
بهسازی راه های فرعی و تبدیل به محور اصلی بطول 101 
کیلومتر ، احداث 1۴ دستگاه پل بزرگ در راه های استان 
، احداث و آســفالت 1۴72 کیلومتر راه روستایی و 89۶ 
کیلومتر روکش مجدد راههای روستایی در سطح استان 
و تکمیل مجموع 25 هزار و 357 واحد مســکن مهر از 
ابتدای سال 1392، احداث ۴0 کیلومتر اتوبان بندرلنگه 
بندرخمیر، طراحی ، ســاخت ، حمل ، نصب ، راه اندازی 
و تحویل جرثقیل کانتری سوپرپست پاناماکس، تکمیل 

پل زیارتعلی و بزرگراه عسلویه پارسیان بندرلنگه است.

استاندار هرمزگان اظهار کرد: در بخش صنعت، معدن 
و تجــارت، 3۴0 پروژه با اعتباری بالغ بر 79 هزار و 2۶3 
میلیارد ریال اعتبار به بهره برداری رسیده است، که نمونه 
آنها، صدور تعداد 2۶۴۴ فقره جواز تاســیس صنعتب در 
دولت های یازدهم و دوازدهم با ســرمایه گذاری قریب 
بــه 1۴5 هزار و 2۴0 میلیــارد  تومان، صدور تعداد۶0۶ 
فقره پروانه بهره برداری صنعتی در دولت های یازدهم و 
دوازدهم با سرمایه گذاری 2۶ هزار و ۴70 میلیارد تومان، 
صدور تعــداد 1۴0 فقره پروانه بهره بــرداری معدن در 
دولت های یازدهم و دوازدهم با سرمایه گذاری یک هزار 
و 1۶۶ میلیارد تومان، احداث خط تولید آهن اسفنجی به 
شــکل بریکت شرکت صبا فولاد خلیج فارس به ظرفیت 
یک میلیون و 500 هزار تن با اعتبار 7500 میلیارد ریال، 
احداث کارخانه تولید گندله آهن شــرکت مادکوش به 
ظرفیت 250 هزار تن با اعتباری بالغ بر 1۶ هزار و ۴۴0 
میلیارد ریال، افزایش 200 درصدی ظرفیت اسمی تولید 
قیر استان در دولت های یازدهم و دوازدهم از2/7۶ میلیون 

تن به8/1 میلیون تن است.
همتی یادآور شــد: در بخش نفت و گاز، 93 پروژه با 
اعتباری بالغ بر 17 هزار و 1۴1 میلیارد ریال و 290 میلیون 
دلار و 312 میلیون یورو و اعتبار به بهره برداری رســیده 
است که نمونه این پروژه ها، احداث پالایشگاه نفت ستاره 
خلیج  فارس با ظرفیت تولید روزانه ۴5 میلیون لیتر بنزین 
یورو 5 ، تولید روزانه 12 میلیون لیتر نفت گاز3 میلیون 
لیتر گاز مایع 2 و میلیون لیتر سوخت جت، افزایش تولید 

بنزین و ارتقاء کیفیت بنزین و نفت گاز تولیدی پالایشگاه 
بندرعباس، خط در حال احداث انتقال نفت گوره به جاسک 
) با اعتبار مجزا 1/5 میلیارد یورو(، گازرسانی به شهر رودان 

و فاز اول پایانه صادراتی ترمینال نفتی دیرستان است.
وی ادامه داد: در بخش جهاد کشــاورزی، 5۴0 پروژه 
با اعتباری بالغ بر 23 هزار و 292 میلیارد ریال اعتبار به 
بهره برداری رسیده است که نمونه این پروژه ها، توسعه 
سیستم های نوین آبیاری تحت فشار به 118 هزار هکتار 
با رشــد ۶0 درصدی در دولت یازدهم و دوازدهم نسبت 
به قبل، تولید 3/35 میلیون تن محصولات زراعی و باغی 
با افزایش 78 درصدی دولت یازدهم و دوازدهم نســبت 
به قبل، 700 میلیون دلار صادرات محصولات کشاورزی 
با  افزایش 180 درصدی دولت یازدهم و دوازدهم نسبت 
بــه قبل، 7۴0 هکتار گلخانه ها، تقویت صندوق حمایت 
از توسعه بخش کشاورزی با رشد 250 درصدی در دولت 
یازدهم و دوازدهم نسبت به قبل، تشکیل 217 صندوق 
خرد زنان روســتایی با افزایــش 2۶1 درصدی در دولت 
یازدهم و دوازدهم، اجرای عملیات آبخیزداری که تا کنون 
8000 سازه آبخیز داری در سطح 550 هزار هکتار احداث و 
بیابان زدایی در سطحی بالغ بر 10 هزار هکتار، تولید 5900 
تن پرورش ماهی در دریا در دولت یازدهم و دوازدهم در 
صورتی که در ســال 92 هیچ گونه تولیدی نداشته ایم و 
32000 پرورش میگو در استان با افزایش 8۴1 درصدی 

دردولت یازدهم و دوازدهم نسبت به قبل است.
اســتاندار هرمزگان تصریح کرد: در بخش بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی، 8۴2 پروژه با اعتبار بالغ بر 7 
هزار و 237 میلیارد ریال اعتبار به بهره برداری رسیده است 
که نمونه این پروژه ها، احداث بیمارستان 9۶ تختخوابی 
رودان، احداث ســاختمان بلوک زایمانی میناب، احداث 
بیمارستان فارابی بستک است و در حال حاضر نیز پروژه 
های بزرگی مانند بیمارستان 531 تختخوابی بندرعباس 
، بیمارستان نفت ستاره و بیمارستان نیروی دریایی سپاه 

در حال احداث است.
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شماره : 1020
هادی حق شــناس گفت: سیگنال های 
جدیدی که از ســوی دولــت آمریکا داده 
می شود نشان دهنده آن است که به زودی 

امریکا به برجام بازخواهد گشت.
هادی حق شناس درباره قصد دولت برای 
انجام مذاکــره و رفع تحریم ها توضیح داد: 
انجام مذاکره  بســیار طبیعی است و دولت 
برای حل مشــکلات بخش اقتصاد به اجبار 
بایــد مذاکره کند که مذاکره با کره جنوبی، 
چه مذاکره برای رفع بلوکه شدن منابع در 
عراق و چه سایر کشورهای جهان؛ بنابراین 
انجام مذاکره بســیار طبیعی است اما نکته 
مهم در این مقطع بحث برجام است. وقتی 
که دولت جدید آمریکا اســتقرار یافت و با 
توجه به افرادی که تعیین کرده و شعارهای 
انتخاباتی رییس جمهور جدید آمریکا، ناظر 
بر اینکه نکته است که به برجام برمی گردد.

وی عنوان کرد: اگر آنها به برجام برگردند 
بــه طور طبیعــی نیاز به مذاکره نیســت، 
موضع رســمی وزارت خارجه این بوده که 
آمریکایی ها میز مذاکره را ترک کرده اند و 
اگر بخواهند به میز مذاکره برگردند از نظر 

ایران بلامانع است.
حق شــناس تاکید کرد: مفهموم بسیار 

ساده برگشت به میز مذاکره یعنی بازگشت 
به برجام؛ برگشــت به برجام نیز به معنای 

رفع تحریم هاست.
 آنچه در ۴8 ســاعت نخســت ریاست 
جمهوری بایدن نظیر لغو ممنوعیت ســفر 
ایرانیان به آمریکا، اتفاق افتاد نشان دهنده 

این اســت که بایدن وفادار به شــعارهای 
انتخاباتی خود است و به دنبال اجرایی کردن 
آنهاســت و اگر چنین شود شعار انتخاباتی 
برگشــت به برجام نیز باید عملیاتی شود.

وی افزود: باید توجه داشــت که برگشــت 
بــه برجام نیاز به مذاکره نــدارد زیرا ایران 

قبــلا اعلام کرده هر موقــع آمریکا به میز 
 مذاکره برگــردد ایران نیز بــه انجام مفاد 

برجام بازمی گردد.

 سایه سنگین FATF بر سر برجام
این کارشــناس حوزه اقتصاد در پاسخ 

به این ســوال که اگر  بازگشــت آمریکا به 
برجــام و لغــو تحریم ها اتفــاق بیافتد اما 
ایــران به اف ای تی اف نپیونــدد چه اتفاقی 
می افتد؛ گفت: نظر صریــح تیم اقتصادی 
دولــت یعنی ســازمان برنامــه و بودجه، 
وزارت اقتصــاد و بانک مرکزی این اســت 
که نپیوســتن به اف ای تی اف یعنی اخلال 
دیگری در نظام تجــاری ایران؛ به عبارت 
دیگــر اگــر اکنون با دو اخــلال در بخش 
بازرگانی مواجه هستیم، در شرایط فعلی و 
در اثر کرونــا فعالیت اقتصادی قبلی وجود 
ندارد و حجم تجارت کشــورها در اثر این 
بیمــاری کاهش یافته و ایــران تحت تاثیر 
 این مســاله و همچنیــن مواجهه با اخلال

 تحریــم  ها با اخلال ســومی تحت عنوان 
اف ای تــی اف نیز مواجه است.کشــورهای 
دوســت ایران نیز توصیه می کنند اگر به 
اف ای تی اف نپیوندید نمی توانند با ما مبادله 
اقتصادی و بانکی انجام دهند لذا پیوســتن 
به دو کنوانســیون باقی مانده از مجموع ۴ 
کنوانسیون اف ای تی اف؛ اجتناب ناپذیر است 
و حتی اگر آمریکایی ها به برجام برگردند، 
مشــکلات بانکی در نتیجه نپیوســتن به 

اف ای تی اف باقی است.

بودجه سال ۱۴۰۰ و مهلکه ابرتورم
اگــر نمایندگان در صحن علنی مجلس فکری برای رفع شــکاف عظیم در 
دخل و خرج دولت نکنند، باید منتظر وقوع تورم های بی ســابقه در ســال های 
آتی باشــیم.لایحه بودجه 1۴00 که با کسری تراز عملیاتی 319 هزار میلیارد 
تومانی تقدیم مجلس شــورای اسلامی شده بود، از ایستگاه کمیسیون تلفیق 
هم عبور کرد؛ اما این کمیسیون هم فکری برای این کسری وحشتناک نکرد.

با توجه به قطعی بودن هزینه ها و امکان عدم تحقق بخشی از درآمدها، این 
میزان کســری تراز عملیاتی کاملا محتمل است که بیشتر هم شود. برای فهم 
بهتر میزان وخامت اوضاع، کافی است که روند کسری تراز عملیاتی را در نظر 
بگیریم. کســری تراز عملیاتی قوانین بودجه 98 و 99 به ترتیب حدود 113 و 
1۴7 هزار میلیارد تومان بوده اســت. اما چرا کسری تراز عملیاتی مهم است؟ 
با توجه به عدم امکان تامین مالی این حد از شکاف در دخل و خرج دولت از 
طریــق فروش اوراق و واگذاری اموال و دارایی های دولت، بخش قابل توجهی 
از آن باید با فروش ارز حاصل از درآمدهای نفتی یا استقراض از بانک مرکزی 
پر شــود. این هم جز بیماری هلندی )تولیدزدایی( و تشــدید تورم نتیجه ای 
در برنخواهد داشــت.به همین دلیل، دعوا بر سر میزان درآمدهای نفتی بحث 
انحرافی اســت. تحریم های ظالمانه گرچه فشارهای سنگین معیشتی خصوصا 
بر دهک های فقیر وارد کرده اســت، اما ناخودآگاه سهم نفت در تامین بودجه 
دولت را هم خیلی پایین آورده اســت. متاســفانه لایحــه بودجه 1۴00 این 
دستاورد ناخواسته را هم از بین می برد. بنابراین لازم بود که کمیسیون تلفیق 
مجلس نه تنها اشــتهای خودش برای افزایش هزینه هــا را کنترل کند، بلکه 
ســمت هزینه ها در لایحه بودجه 1۴00 را هــم تعدیل جدی کند. اتفاقی که 
نیفتاد!این در حالی است که متاسفانه ماه هاست مسیر تنفسی مردم و خصوصا 
دهک هــای پایین درآمدی به دلیل تورم های بالای ســال های اخیر و وضعیت 
رکودی اقتصاد کشــور در حال بسته شــدن است. عوارض فقر خشن در حال 
بروز اســت. خصوصا در بین اقشاری که همواره از دید رادار دولت ها و مجالس 
دور بوده اند و جایی در برنامه ریزی ها، قوانین و سیاست ها ندارند. متاسفانه این 
رویه ناصواب نادیده  گرفتن فرودســتان در لایحه بودجه 1۴00 نیز تکرار شده 
است. شاهد این مدعا این است که دولت با مسوولیت ناپذیری لایحه ای تقدیم 
مجلس کرده اســت که کســری تراز عملیاتی بالایی دارد و کمیسیون تلفیق 
نیز کاری برای رفع آن نکرده اســت. این کسری بالا با هزینه تراشی غیرموجه 
دولت ایجاد شده است و بخش قابل توجهی از این هزینه ها نیز صرف افزایش 
حقوق کارکنان دولتی می شــود. ماجرا وقتی سوزناک تر می شود که بدانیم بر 
اساس محاسبات مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی بیش از ۶0 درصد 
کارکنان دولت در ســه دهک بالای درآمدی کشــور قرار دارند و کمتر از 15 
درصد آنها در طبقات متوســط به پایین جای می گیرند. نمایندگان کمیسیون 
تلفیق نیز از این مســوولیت ناپذیری ملی چشم پوشی کرده و حاضر به اصلاح 
آن نشده اند.گرچه ظاهرا دولت در لایحه بودجه 1۴00 حقوق کارمندان را 25 
درصد افزایش داده است، اما واقعیت متفاوت است: دولت امسال خارج از قانون 
بودجه 1399 امتیازات و حقوق کارمندان را افزایش )بعضا تا حدود 50 درصد( 
داده بود. به همین دلیل، به صورت میانگین افزایش حقوق کارمندان در لایحه 
بودجه 1۴00 نسبت به قانون بودجه 1399 بیش از 77 درصد شده است. این 
حد از افزایش حقوق کارمندان دولت، به چهار دلیل مهم واقعا قابل دفاع نیست:

الف- همان گونه که عنوان شد، حدود ۶0 درصد کارکنان دولت در سه دهک 
بالا درآمدی قرار دارند و کمتر از 10 درصد آنها جزو دهک های پایین درآمدی 
هستند. البته با توجه به درصدی بودن افزایش حقوق نفع زیادی نصیب این 10 
درصد نمی شود!روا نیست که دولت فقط کارکنان خودش را ببیند و با توجیه 
شــرایط تورمی فعلی، به قدری هزینه حقوق و دســتمزد را بالا ببرد که ناچار 
به برداشــت غیراخلاقی منابع آن از جیب همه مردم )در قالب تورم سال بعد( 
شود. جامعه فقط شامل حقوق بگیران رسمی دولت نیست و حکومت در قبال 

همه مردم و خصوصا دهک های پایین درآمدی مسوول است.
ب-کرونا باعث شــده است که میزان و کیفیت ارائه خدمات دولتی کاهش 
پیدا کند. دولتی که در اکثر بازارها به دنبال سرکوب قیمت است، چرا خدمات 
بی کیفیت خودش به جامعه را )با این ســطح افزایش حقوق کارمندان( اینقدر 

گران می فروشد؟
ج- مجموع تورم 99 و تورم هدف گذاری شده دولت برای 1۴00، حدود ۶0 
درصد اســت. حتی اگر دولت بخواهد قــدرت خرید کارکنان خودش را حفظ 
کند، باید میزان افزایش حقوق و دســتمزد نسبت به قانون بودجه 99 در این 
حدود باشــد نــه بالای 77 درصد. مگر اینکه خــود دولت هم به هدف گذاری 

خودش اعتمادی نداشته باشد!
د- در شــرایط کرونایی، گریزی از آســیب رفاهی خانوارها نیست. اما باید 
جبران رفاهی خانوارهای فقیر و مبارزه با فقر خشن در اولویت اول دولت باشد. 
درحالی کــه افزایش حقوق کارمندان دولت وضعیت دهک های فقیر را به دلیل 

تورم تحمیلی به اقتصاد کشور بدتر هم می کند.
هر چند با این توضیحات، تکلیف نمایندگان در صحن مجلس روشن است، 
اما نگرانی جدی وجود دارد که مجلس با این افزایش حقوق و دســتمزد کنار 
بیاید. در واقع، بخش قابل توجهی از نمایندگان حقوق بگیر رســمی هستند و 
خدای ناکرده ممکن است فشار معیشتی وارد بر کارمندان دولت را بهتر از فقر 
خشــن واردشده بر دهک های فقیر حس کنند! اگر نمایندگان در صحن علنی 
مجلس فکری برای رفع این شــکاف عظیم در دخل و خرج دولت نکنند، باید 

منتظر وقوع تورم های بی سابقه در سال های آتی باشیم.

 
 

 
 

رییس اداره امور شعب بانک ملی کرمانشاه به پرداخت بیش از چهار هزار 
میلیارد ریال تسهیلات در 10 ماه سپری شده از سال جاری در استان اشاره کرد 
و گفت: این میزان تسهیلات در قالب 9۴ هزار و ۴۶5 فقره در بخش های مختلف 

از جمله کشاورزی، صنعت و معدن، مسکن و بازرگانی پرداخت شده است.
خبرنگار آوای اقتصاد ، بهزاد جلیلیان با گرامیداشــت دهه مبارک فجر و 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی، به تفکیک پرداخت این میزان تسهیلات اشاره 
کرد و افزود: در بخش های مختلف برای رفع نیازمندی های اقشار متوسط و 
ضعیف، هزار و ۶05 فقره تســهیلات به ارزش ۴2۴ میلیارد و 990 میلیون 
ریال در بخش های کشاورزی، صنعت و معدن، مسکن و ساختمان، بازرگانی 

و خدمات پرداخت شده است.
وی همچنین اظهار داشت: سه هزار و 585 فقره تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج بــه ارزش بیــش از هزار و 9۴9 میلیارد ریال،  70۴ فقره تســهیلات 
خوداشــتغالی به ارزش 333 میلیارد و 200 میلیون ریال، چهار هزار و 218 
فقره تسهیلات به فرهنگیان آموزش و پرورش به ارزش 98۶ میلیارد و ۶50 

میلیون ریال پرداخت شده است.
وی همچنین به پرداخت 2 هزار و 533 فقره تسهیلات به سایر ادارات به 
ارزش بیش از 235 میلیارد ریال به صورت مصوبات کلی و ده ها فقره تسهیلات 

متفرقه توسط شعب که در حال پرداخت است، اشاره کرد و گفت: رفع مشکلات 
مردم در قالب تسهیلات یکی از اهداف بانک ملی است.

رییس اداره امور شعب بانک ملی کرمانشاه در ادامه گفت: بانک کارگشایی 
نیز به منظور رفع نیازهای فوری و ضروری متقاضیان در 10 ماه سپری شده 
از سال جاری 11 هزار و 127 فقره تسهیلات قرض الحسنه و جعاله پرداخت 
کرده و برای نیازهای ضروری متقاضیان در ازای ترهین طلاآلات، تسهیلات 

قرض الحســنه اعطا می کند که در مدت مذکور تعداد 9 هزار و 305 فقره 
تسهیلات قرض الحســنه به ارزش بیش از 123 میلیارد ریال به متقاضیان 

تخصیص داده است.
به گفته او، همچنین تعداد هزار و 822 فقره تسهیلات جعاله به ارزش 15۴ 

میلیارد ریال پرداخت شده است.
رییس اداره امور شعب بانک ملی کرمانشاه در بخش دیگری از سخنانش 
به آموزش کارکنان اشاره کرد و گفت: با برگزاری 275 دوره و کارگاه آموزشی 
و شرکت 9 هزار و 88۶ نفر از کارکنان در دوره های مختلف نسبت به ارتقای 
سطح علمی و حرفه ای آنان اقدام شده و همچنین تعداد هزار و 79۶ نفر از 

کارکنان این بانک در کلاس های آموزشی ضمن خدمت شرکت کرده اند.
جلیلیان افزود: کوچک سازی اداره از طریق برون سپاری بعضی از خدمات 
مانند پول رسانی و خدمات اداری مختلف و افتتاح مرحله اول و دوم صندوق های 
اجاره ای در شعبه ممتاز کرمانشاه با هزار و ۴21 صندوق امانات از دیگر خدمات 
ارایه شده است.استان کرمانشاه 2 میلیون نفر جمعیت ساکن در 1۴ شهرستان، 
8۶ دهستان و 2 هزار و 595 آبادی دارد و 2.۴ درصد جمعیت کشور در این 
استان ساکن هستند که از این تعداد 75 درصد در نقاط شهری و 25 درصد 

در نقاط روستایی زندگی می کنند.

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان از اتمام نوسازی سومین انبار ترانیزیت
کالا ) انبار شماره 19( و پیشرفت 30 درصدی چهارمین انبار در بندر شهید
رجایی خبر داد و گفت: بر اساس برنامه ریزی صورت گرفته 3 باب انبار دیگر

نیز در نیمه نخست سال آینده نوسازی خواهد شد .
به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی استان هرمزگان، »علی

رضا محمدی کرجی ران » با بیان اینکه انبارش اصولی  و افزایش ســطح 
ایمنی کالا ها اساسی و ترانزیتی با هدف ارائه خدمات بهتر همواره بعنوان یکی از

مهمترین مولفه ها مورد توجه بود اســت اظهارداشت: تعمیرات اساسی 
انبارهای عمومی بندر شــهید رجایی بر اساس یک برنامه زمانبندی از سال 
گذشته آغاز و سومین انبار ترانزیت موسوم به) انبار 19 (پس از اتمام تعمیرات 

اساسی وارد چرخه فعالیت شد.
وی مســاحت این انبــار را حدود10 هزار  متر مربــع اعلام کرد و گفت: 
انبارمذکور دارای سکوی بار انداز به مساحت حدود 750 متر مربع بوده که با
توجه به تعمیرات صورت گرفته علاوه بر شرایط عادی؛ امکان استریپ کالا

)تخلیه و بارگیری کالا( از طریق این سکو ها نیز با سهولت انجام می پذیرد
. مدیر کل بنادر و دریانوردی استان هرمزگان یکی از اقدامات صورت گرفته 
در تعویض سقف انبارها را استفاده از پوشش ساندویچ پانل با آلیاژ آلوزینگ و

فوم پر کننده بجای  عایق پشم و شیشه  عنوان کرد و اظهار داشت: به منظور
کاهش و صرفه جویی در مصرف برق با استفاده از نورگیرهای شفاف پلی 
کربنات به مساحت حدود 800 متر مربع در پوشش سقف تأمین نور؛ از این 

طریق میزان قابل توجهی از نور مورد نیاز انبارها در روز تامین می شود.
مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی اصلاح سیستم اطفا حریق و 
اتصال به شبکه اطفاء حریق بندر، تعویض قطعات آسیب دیده سوله، ساماندهی 
و تعویض سیستم فاضلاب متناسب با شبکه فاضلاب بندر و اجرای رنگ نمای 
سوله را از اقداماتی بر شمرد که در راستای نوسازی این انبار صورت گرفته است .

این مقام مسئول با بیان اینکه نوسازی چهارمین باب انبار نیز آغاز و با
30درصد پیشرفت فیزیکی درحال انجام است تصریح کرد: براساس برنامه 
ریزی صورت گرفته تا نیمه نخست سال جدید نوسازی سه باب انبار دیگر نیز 
به اتمام خواهد رسید.شایان ذکر است؛ بندر شهید رجایی با برخورداری از19  
باب انبار با احتصاب یک باب انبار هانگارد حجم قابل توجهی از انبارش کالاهای 

اساسی و ترانزیتی کشور را به خود اختصاص داده است.

  توسعه جاسك در سطح ملی
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به ایجاد بزرگترین بندر

تجاری کشــور؛ در محدوده شهرستان جاسک، تاکید کرد: توسعه جاسک در 
سطح ملی؛بسیار مهم و راهبردی است.به گزارش  روابط عمومی اداره کل بنادر 
و دریانوردی هرمزگان، »محمد راســتاد» پس از بازدید از دو بندر کوه مبارک و 
جاسک از جمله بنادر شرق هرمزگان که با حضور حسین رییسی؛ نماینده مردم 
شــرق استان هرمزگان در مجلس شورای اسلامی انجام شد، اظهار کرد: توسعه 
جاسک در سطح ملی؛ بسیار مهم و راهبردی است و در فاز شناخت؛ به جمع بندی 
رسیده ایم تا بزرگترین بندر تجاری کشوررا در محدوده شهرستان جاسک احداث 
کنیم.وی ادامه داد: در تعامل با وزارت نفت، جانمایی نهایی مشخص و مطالعات 
اجرایی سازمان بنادر و دریانوردی در این رابطه آغاز خواهد شد. مدیرعامل سازمان 
بنادر و دریانوری با اشــاره به اینکه حمل و نقل و تجارت دریایی در شــرق تنگه 
هرمز؛ برای اولین بار مدنظر قرار می گیرد، عنوان کرد: قصد داریم تا به جز بندر 
چابهار بتوانیم پذیرش کشتی های اقیانوس پیما را در شرق تنگه هرمز نیز داشته 
باشــیم که این مسئله در محدوده شهرستان جاسک مدنظر قرار خواهد گرفت. 
راســتاد افزود: در رابطه با فعالیت ناوگان ســنتی و مشکلات به وجود آمده برای 
بومیان شهرستان جاسک، هرگز نگاه سازمان این نیست که ناوگان سنتی فعالیت 
نکنند بلکه سازمان بنادر و دریانوری نمی تواند به واسطه جایگاه حاکمیتی خود 
برای صاحبان کالا تکلیف تعیین کند که از چه طریقی بار خود را حمل کنند و 
بنابراین سازمان بنادر و دریانوردی از طریق اعطاء تسهیلات با حداقل 20 درصد 
آورده و ارائه بیشترین میزان یارانه، کمک خواهد کرد تا مشکل لنج داران؛ حل و 
در راستای برطرف کردن معضل بیکاری و اشتغال بومیان منطقه گام بر داریم.به 
گفته مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی، همچنین 75 درصد تخفیف در رابطه 
با حقوق و عوارض بندری لنج ها از ســوی سازمان بنادر و دریانوردی به تصویب 

رسیده است تا بتوانیم به فعالیت لنج داران کمک کنیم.

 پیش بینی وزیر صمت از قیمت خودرو
وزیر صمت گفت: قیمت خودرو ضمن کاهش در حال رسیدن به یک تعادل می باشد و دلالان در حال حذف شدن هستند. علیرضا رزم حسینی با بیان این که صنعت خودرو در ایران دچار انحصار، عدم رقابت و هزینه های سربار است گفت: 

هم اکنون سیاست جامع وزارت صنعت، معدن و تجارت در جهت رقابتی کردن تولیدات این صنعت می باشد.
وی ادامه داد: ساخت داخل در صنعت خودرو در اولویت وزارت صنعت، معدن و تجارت است و قطعه سازان هم اکنون در یک شرایط مناسب کاری در دو تا سه شیفت فعال هستند و رشد تولیدات ملموس است.

وزیر صمت تصریح کرد: قیمت خودرو ضمن کاهش در حال رسیدن به یک تعادل می باشد و دلالان در حال حذف شدن هستند.رزم حسینی تصریح کرد: با افزایش عرضه، قیمت در حال کاهش است و در آینده نزدیک خودروهای با کیفیت 
تارا و شاهین نیز وارد بازار خواهند شد و می توانند در جلب رضایت مشتریان موثر باشند.

بانک ملی بیش از چهار هزار میلیارد ریال تسهیلات در کرمانشاه پرداخت کرد

اتمام  نوسازی سومین انبار ترانزیت کالا دربندرشهید رجایی

مدیر درمان تامین اجتماعی کرمانشاه از صرف هزینه 
سالانه 500 میلیارد تومانی جهت درمان بیمه شدگان 

استان خبر داد.
خبرنگار آوای اقتصاد، میثم حجتی پور در نشســت 
خبری با اشاره به جمعیت 770 هزار نفری بیمه شدگان 
تامین اجتماعی در اســتان، گفــت: در حال حاضر ۴0 
درصد جمعیت اســتان تحت پوشش ســازمان تامین 

اجتماعی است.
وی با اشاره به حجم بالای مراجعه کنندگان به مراکز 
طرف قرارداد بیمه تامین اجتماعی، گفت: از ابتدای امسال 
تا پایان آذرماه حدود 800 هزار نفر به مراکز سرپایی طرف 

قرارداد تامین اجتماعی مراجعه کرده اند.
وی افــزود: همچنین طی این مدت 12 هزار نفر در 
مراکز درمانی طرف قرارداد بســتری شده اند و ۶500 
عمل جراحی و 3200 زایمان نیز در این مراکز داشته ایم.

وی با اشاره به هزینه های سنگین درمان بیمه شدگان 
تامین اجتماعی استان، گفت: در حال حاضر سالانه حدود 
500 میلیارد تومان برای درمان بیمه شــدگان استان 

بصورت مستقیم و غیرمستقیم هزینه می شود.
حجتی پور به خدمات رسانی بیمه تامین اجتماعی در 
حوزه درمان بیماران کرونایی هم اشــاره کرد وافزود: دو 
بیمارستان استان شامل بیمارستان شهدا و نیز بیمارستان 
حضرت معصومه)س( زیرمجموعه تامین اجتماعی است 
که بیمارستان حضرت معصومه )س( تقریبا بیمارستان 
زنان و کودکان محسوب می شود و در همین راستا برای 
حفظ سلامت مادران باردار دراین بیمارستان هیچ بیمار 

کرونایی بستری نشد.
وی از اختصــاص نیمــی از ظرفیــت بیمارســتان 
شهدا جهت بســتری بیماران کرونایی خبر داد وافزود: 
خوشبختانه از 20 دی ماه که موج کرونا در استان فروکش 

کرد،  بخش های کرونایی این بیمارستان تعطیل شده و 
امیدواریم این شرایط تداوم یابد.

وی افزود: در مدت شــیوع کرونا در مجموع 1050 
بیمار کرونایی در این بیمارستان بستری شدند که 900 

نفر آنها بهبود یافته و ترخیص شدند.
وی تصریح کرد: همچنین طی مدت شیوع کرونا، 1۴ 
هزار مورد سی تی اسکن از مراجعین بیمارستان گرفته 
شد که 5500 مورد آن که شامل ۴0 درصد موارد کرونا 

مثبت بوده اند.
وی خاطرنشان کرد: طی مدت شیوع کرونا حدود 15 
میلیارد تومان بصورت مستقیم و غیرمستقیم برای درمان 

بیماران کرونایی هزینه شده است.
حجتی پور در ادامه در خصوص بدهی تامین اجتماعی 
به مراکز  طرف قرارداد گفت: خوشبختانه در حال حاضر 
در پرداخت مطالبات به دانشــگاه علوم پزشکی و سایر 
مراکز طرف قرارداد به روز هســتیم.وی افزود: همچنین 

اگر پزشــکی از نسخه نویسی الکترونیکی استفاده کند 
80 درصد مطالبات بصورت آنلاین پرداخت می شــود 
و برای مطالبات داروخانه ها در صورت استفاده از نسخ 

الکترونیک این میزان 30 درصد است.
وی در ادامه به بخشــی از پروژه های عمرانی حوزه 
درمان تامین اجتماعی در اســتان اشاره کرد و افزود: با 
وجود شــرایط سخت اقتصادی، از توسعه مراکز درمانی 
در اســتان غافل نشدیم و طی دو سال گذشته درمانگاه 
سنقر و کلیایی، درمانگاه پاوه و درمانگاه جوانرود به بدنه 

درمان استان اضافه شد.
وی از پیگیری احداث اورژانس جدید بیمارستان شهدا 
خبر داد وافزود: این اورژانس قرار اســت در دو طبقه به 
مســاحت 3300 متر مربع احداث شــود که بزرگترین 

اورژانس تامین اجتماعی کشور محسوب می شود.
وی افزود: پیمانکار این پروژه تعیین شده و کار پروژه 
تا پایان سال کلید خواهد خورد و امیدواریم طبق برنامه 

ریزی صورت گرفته ظرف 18 ماه شاهد بهره برداری از 
این اورژانس باشیم.

حجتی پور به اقدامات صورت گرفته در بیمارســتان 
حضــرت معصومه)س(  هم اشــاره کــرد و افزود: این 
بیمارســتان به نوعی بیمارستان زنان و کودکان است و 
در حال حاضر یک سوم نوزادان استان در این بیمارستان 

متولد می شوند.
وی از پیگیری راه اندازی بلوک های زایمانی در این 
بیمارســتان خبر داد و افزود: در نظر داریم هشت بلوک 
زایمانی در این بیمارســتان راه اندازی کنیم و اعتبارات 

آن را نیز لحاظ کرده ایم.
وی افزود: امیدواریم ایــن بلوک های زایمانی طبق 
برنامه ریزی صورت گرفته ظرف 9 ماه آینده راه اندازی 
شــود و مادران بــاردار بتوانند شــرایط بهتری در این 

بیمارستان داشته باشند.
حجتی پور همچنین از راه اندازی 12 تخت NICU در 

این بیمارستان خبر داد.
وی از پیگیری برای خریداری یک دستگاه ماموگرافی 
هم در این بیمارســتان خبــر داد وافزود: در نظر داریم 
با خریداری این دســتگاه، طــرح غربالگری زنان تحت 
پوشــش بیمه تامین اجتماعی را در خصوص ســرطان 

سینه کلید بزنیم.
مدیردرمان تامین اجتماعی استان کرمانشاه با بیان 
اینکه انجام این اقدامات امسال 3۶  میلیارد تومان هزینه 
درپی داشته، گفت: با اتمام این پروژه این میزان اعتبار به 

50 میلیارد تومان هم می رسد.
وی در پایان به حذف دفترچه های تامین اجتماعی از 
ابتدای اسفندماه هم اشاره کرد و افزود: بسترسازی لازم 
برای این کار انجام شده و این طرح از ابتدای اسفندماه یا 

نهایتا تا پایان سال در استان اجرایی خواهد شد.

سالانه ۵٠٠ میلیارد تومان برای »درمان« مردم کرمانشاه هزینه می کنیم

سیگنال های جدید آمریکا نشانه عزم آنها برای بازگشت به برجام است

 باید قبل از لغو تحریم مشکل اف ای تی اف را حل کنیم

 خبر
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ایده روز 
شنبه  1399/11/18

شماره : 1020

 کشف تریاک با چاشنی خرما
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف 118 کیلو و 500 گرم مواد افیونی تحت 
پوشش بار خرما در شهرستان گرگان خبر داد. سرهنگ »فرزاد تاجره« در گفت و 
گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهار داشت: ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر 
استان پس از یک سری اقدامات اطلاعاتی موفق به شناسایی یکی از سوداگران مرگ 
در شهرستان »گرگان« شدند.وی با بیان اینکه طی بررسی های تخصصی پلیس 
مشخص شد متهم مواد افیونی را در یکی از انبارهای اطراف شهرستان جاساز کرده، 
افزود: ماموران طی هماهنگی با مرجع قضائی موفق شدند متهم اصلی و همدستش 
را حین ورود به انبار مورد نظر دستگیر و در بازرسی از آن مکان 11۶ کیلو و 500 
گرم تریاک که در پوشش بار خرما جاساز شده بود، کشف کنند.جانشین فرمانده 
انتظامی اســتان گلستان با اشــاره به توقیف یک دستگاه سواری در این عملیات، 
تصریح کرد: در بازرسی از این خودرو نیز 2 کیلو حشیش کشف شد.سرهنگ تاجره 
با اشاره به معرفی متهمان به مراجع قضائی، گفت: گلستان، محل امنی برای جولان  

سوداگران مرگ نیست و با اینگونه افراد قاطعانه و برابر قانون برخورد خواهد شد.

 کاهش نرخ بیکاری کرمانشاه نیازمند عزم ملی است
مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی کرمانشاه با اشاره روند کاهش نرخ بیکاری در 
استان گفت: تسریع در روند کاهش نرخ بیکاری استان نیازمند عزم ملی و حمایت 
مدیران طراز اول کشور است.خبرنگار آوای اقتصاد، حسن عزیزی در نشست کمیته 
هماهنگی اشتغال استان که با حضور معاونان وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
سرسرای شهدای دولت استانداری کرمانشاه برگزار شد، اظهارداشت: نرخ بیکاری 
جوانان تحصیلکرده استان بالا است از این رو خواهان حمایت بیشتر وزارت تعاون 

برای ایجاد اشتغال برای دانش آموختگان هستیم.
وی عملکرد دولت در کاهش نرخ بیکاری کرمانشــاه را مطلوب ارزیابی کرد و 
گفت: سال 139۶ استان کرمانشاه بالاترین نرخ بیکاری کشور را داشت و برچسب 
بیکارترین استان کشور قرین نام کرمانشاه بود، اما طی این سال ها با برنامه ریزی 
انجام شــده و همدلی که بین مدیران استان شکل گرفته، گام های خوبی جهت 

کاهش نرخ بیکاری استان برداشته شده است.
مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی کرمانشاه با اشاره به تدوین سند سه ساله 
اشتغال به منظور کاهش نرخ بیکاری استان، گفت: براساس این سند هدف گذاری 
شده بود سال گذشته نرخ بیکاری استان سه درصد کاهش یابد که در پایان سال 
موفق شــدیم نرخ بیکاری استان را 3.1 درصد کاهش دهیم.عزیزی با بیان اینکه 
نرخ بیکاری کرمانشاه امسال و سال آینده در مجموع باید پنج درصد کاهش پیدا 
کند، گفت: برای رسیدن به برنامه خود در سال جاری باید ۴7 هزار و 308 فرصت 
شغلی ناخالص و 17 هزار فرصت شغلی خالص در استان ایجاد می کردیم که تاکنون 

این عدد محقق شده است.

 باند دوم محور نخجیروان به محمدآباد افتتاح شد
با همکاری و مشارکت خیرین، شورای اسلامی و دهیاری روستای نخجیروان و 
اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی باند دوم محور نخجیروان 
به محمدآباد به بهره برداری رســید. به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای استان مرکزی، در دومین روز از دهه مبارک فجر، با حضور 
سید علی آقازاده استاندار مرکزی، علی زندی فر مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای استان مرکزی، فرماندار شهرستان محلات و جمعی از مسئولین استانی 
و شهرســتانی محور روستایی جدیدالاحداث نخجیروان به محمدآباد افتتاح شد. 
به گفته علی زندی فر مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی با 
مشارکت خیرین محلی و اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان محلات، 
راه روستایی نخجیروان به محمدآباد با هدف تسهیل در تردد کاربران راه و اهالی 
منطقه احداث شد تا زیرساختی فراهم شود برای حمایت از کشاورزان و روستائیان 
که سهم عظیمی در رشد اقتصادی آن شهرستان دارند.زندی فر افزود: این مسیر به 
طول یک کیلومتر و اعتباری بالغ بر ده میلیارد ریال با مشارکت خیرین زیرسازی و 
آسفالت شد و در نهایت با نصب انواع تابلوهای ایمنی، چراغ چشمک زن، روشنایی 
مسیر و خط کشی، در دومین روز از چهل و دومین سالروز پیروزی انقلاب اسلامی 

ایران مورد افتتاح و بهره برداری قرار گرفت.

 جمع آوری بیش از 2 هزار و ٧۰۰ تن زباله در دیماه
مدیر منطقه یک شهرداری بندرعباس گفت: در دی ماه امسال بالغ بر دو هزار 
و 737 تن زباله در محدوده منطقه یک جمع آوری شده است.به گزارش مدیریت 
ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری بندرعبــاس، مهدی رنجبری با اعلام اینکه 
خدمات رسانی به شهروندان با تمام توان در حال انجام است، اظهارکرد: طبق وظایف 
ذاتی شهرداری، خدمات قابل توجهی به شهروندان ارائه شده که جمع آوری به موقع 

زباله ها یکی از این خدمات است.
وی با تاکید بر اینکه شهروندان می توانند با تفکیک زباله های تر و خشک، کمک 
بزرگی به جمع اوری سریعتر و بهتر زباله های کنند، یادآور شد: تفکیک زباله از مبدا 
می تواند موجب کاهش زمان و افزایش حجم جمع آوری ها شود.مدیر منطقه یک 
شهرداری بندرعباس با اشاره به اینکه بهترین زمان برای بیرون گذاشتن زباله ها هر 
شب راس ساعت 21 است، تصریح کرد: در صورتی که زباله ها خارج از زمان اعلام 
شده به بیرون از منزل منتقل شود، توسط حیوانات یا زباله گردها پخش شده و باعث 
افزایش زمان جمع آوری می شود که البته پیامدهای بهداشتی دیگری نیز به دنبال 
دارد.رنجبری با اظهار اینکه طی یک ماه گذشته ۶۴2 تن نخاله و سرشاخه نیز از 
سطح معابر و بوستان های این منطقه جمع آوری شده است، ادامه داد: در طول ایام 
سال و به دلیل سرقت، فرسودگی و یا نیاز به تعمیرات اساسی برخی سطل های زباله، 
مجبور به خرید مخازن جدید هستیم که هزینه زیادی به شهرداری تحمیل می کند.

  خیار 2۰ هزار تومان شد
قیمت خیار در مراکز عرضه سطح شهر تهران بدلیل کاهش عرضه از سوی 
مراکــز تولید، به کیلویی 20 هزار تومان افزایــش یافت.  قیمت خیار در بازار 

افزایش چشمگیری داشته است. 
مشــاهدات میدانی خبرنگار مهر نشان می دهد، قیمت هر کیلوگرم خیار در 
سطح شهر به حدود 20 هزار تومان رسیده است. فعالان بخش خصوصی درباره 
دلایل افزایش قیمت خیار به کیلویی 20 هزار تومان در بازار گفتند که کمبود 
عرضه و افزایش قیمت خیار در چنین فصلی طبیعی اســت اما امسال فراتر از 
حد معمول قیمت این محصول گران شــده اســت.به گفته این فعالان، شنیده 
می شــود یکی از دلایل اصلی افزایش قیمت خیار، کاهش عرضه آن است. در 
همین زمینه اسدالله کارگر، رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی تهران در 
گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه در فصل زمستان کاشت خیار رسمی فقط 
در جنوب کشــور انجام می شود، گفت: در فصل زمستان تولید خیار رسمی به 
30 درصد کاهش می یابد و عمده خیارهای موجود در بازار در این فصل، خیار 
گلخانه ای اســت. وی با اشاره به افزایش هزینه های تولید محصولات گلخانه ای 
افزود: قیمت گازوئیل، پلاســتیک، دستمزد کارگران و .. افزایش زیادی داشته 

و منجر به افزایش هزینه های تولید شده است.

 بخشی از جوهای وارداتی در بنادر از بین رفت!
یک مقام مسئول با بیان اینکه بی تدبیری دولت در برنامه ریزی برای واردات 
جو موجب کمبود این نهاده در بازار شده است،گفت: بخشی از جوهای وارداتی در 
بنادر از بین رفتند. کسری لشگری، بازرس اتحادیه های واردکنندگان نهاده های 
دام و طیور با اشــاره به کمبود و گرانی جودامی در بازار گفت: متأسفانه زمانی 
که بخش خصوصی قصد داشــت برای واردات جــو اقدام کند، در فرایند ثبت 
ســفارش با مشــکلات عدیده ای مواجه شد و مسئولان دولتی اعلام کردند که 
جوی دامی در بحث تخصیص ارز در اولویت قرار ندارد چرا که هم تولید داخلی 

انجام شده و هم واردات به اندازه کافی صورت گرفته است.

شهردار بندرعباس گفت: یکی از مهمترین 
اهداف پیوستن بندرعباس به شبکه جهانی 
شهرهای خلاق یونســکو، کمک به اقتصاد 

خانواده است.
خبرنــگار آوای اقتصــاد ، بــه گــزارش 
مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری 
بندرعباس، عباس امینی زاده در بازدید از مرکز 
خلاقیت و فناوری های نوین شهرداری اظهار 
کرد: یکی از اهداف اصلی پیوستن بندرعباس 
به شهرهای خلاق یونسکو، کمک به اقتصاد و 

معیشت فعالین این بخش ها است.
شــهردار بندرعبــاس با اشــاره به اینکه 
راه اندازی بازار مجازی صنایع دستی نخستین 
گام تحقق این هدف است، افزود: تا پیش از 
شروع بیماری کرونا، بازارچه هفتگی فروش 
صنایع دستی نیز دایر بود که موقتا ناچار به 
تعطیلی آن شده ایم.امینی زاده اضافه کرد: این 
اقدام بسترساز معرفی و فروش صنایع دستی 
خانگی بندرعباس به خریداران در سراســر 
اجتماعی ناقص خواهد بود و در حال حاضر خدمات شهری، بدون در نظر گرفتن مسائل این نتیجه رسیده که فعالیت های عمرانی و جهان اســت.وی تصریح کرد: شهرداری به 

اقتصاد و معیشــت مهمترین دغدغه اقشار 
مختلف مردم است.

امینی زاده اضافه کرد: بررســی های انجام 
شده نشان می دهد که صنایع دستی با توجه 
به قدمت و هویتی کــه در بندرعباس دارد، 
یکی از زمینه های مناسب برای تقویت اقتصاد 
خرد خانوارهاست که می تواند در کانون توجه 

برنامه های شهر خلاق قرار بگیرد.
شهردار بندرعباس با اشاره به اقدام مرکز 
خلاقیت و فناوری های نویــن در راه اندازی 
بازارچه آنلاین صنایع دســتی، یادآور شــد: 
ایــن حرکت بــا راه اندازی مرکــز نمایش، 
آموزش و فروش صنایع دستی در محل بازار 
ماهی فروشان قدیم واقع در محله پشت شهر، 

تکمیل می شود.
وی در انتها نیز با بیان اینکه شیوع کرونا 
بسیاری از برنامه های عمومی و جمعی را مختل 
کرده است، عنوان کرد: پس از آن، حداقل دو 
مرکز دیگر نیز با عنوان خانه صنایع دستی در 

مناطق مختلف شهر ایجاد می شود.

صندلی های خالی آموزشگاه های آزاد فنی وحرفه ای
رئیس کانون آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای استان 
کرمانشــاه گفت: اگر در گذشــته حرف از صندلی های 
خالی می زدیم، الان باید بگویم اصلا صندلی پرُی در این 

آموزشگاه ها نداریم و همه صندلی ها خالی هستند.
فرهاد جامه شورانی ، با اشــاره به حال و روز ناخوش 
آموزشــگاه های آزاد فنی و حرفــه ای، اظهار کرد: چیزی 
از آموزشــگاه های آزاد فنی و حرفه ای باقی نمانده و این 

آموزشگاه ها شدیدا با کمبود مهارت آموز مواجه شده اند.
جامه شــورانی با اشاره به ظلم هایی که به آموزشگاه 
های آزاد فنی و حرفه ای می شــود، گفت: سازمان فنی و 
حرفه ای بعضا به ســازمانهای نیمه دولتی و به اصطلاح 
خصولتی ها مثل اصناف، اتحادیه ها و... مجوزهایی را برای 
ارائه آموزش های فنی وحرفه ای می دهد که این مجوزها 
علاوه بر اینکه آموزشگاه های آزاد را از کارآموزهای ارجاعی 
این سازمان ها محروم می کند و در خالی تر شدن صندلی 
آموزشگاه های آزاد بی تاثیر نیست، به دلیل عدم توان این 
بخش ها در ارائــه آموزش های مهارتی باکیفیت، معمولا 
آموزش های لازم به این افراد داده نمی شود و نه آن صنف 

می تواند از این آموزش ها بهره کافی ببرد و نه آموزشگاه های 
آزاد از مزایای آن بهره مند شوند.

رئیس کانون آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای استان 
کرمانشاه اشاره ای هم به شیوع بیماری کرونا و تحت تاثیر 
قرار گرفتن آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای از نظر تعداد 
مهارت آموزان داشت و گفت: اگرچه کرونا همه مشاغل را 
تحت تاثیر قرار داده، اما در این بین آموزشگاه های آزاد فنی 
و حرفه ای دچار مشکلات خیلی زیادی شده و تحت تاثیر 
کرونا تقریبا تمامی مهارت آموزان خود را از دست داده اند.

جامه شورانی با اشاره به سمت وسو گرفتن آموزش ها 
در همه بخش ها به ســمت آموزش های مجازی، گفت: 
آموزشگاه های آزاد هم برای برون رفت از مشکلات خود 
ناچار به جهت گیری به سمت آموزش های مجازی هستند، 
اما قوانین دست و پاگیر فنی و حرفه ای مشکلات فراوانی 
را پیش روی آموزشگاه های آزاد بخش خصوصی قرار داده  
اســت.جامه شورانی اضافه کرد: سازمان فنی و حرفه ای 
برای اخذ مجوز آموزشگاه های مجازی آزاد فنی و حرفه ای 
سخت گیری های زیادی می کند، در حالیکه وزارتخانه های 

دیگری مثل آموزش و پرورش، ارشاد و یا نهادهایی مثل 
صنعت معدن، تجارت، شهرداری و ... قوانین سهل تری برای 
مجوز دادن به آموزشگاه های مجازی دارند. به عنوان مثال 
برای اخذ مجوز آموزشــگاه مجازی آزاد در بخش فنی و 
حرفه ای باید بستری را فراهم کرد که حدود 300 میلیون 
تومان هزینه در پی دارد، در حالیکه هیچ تضمینی برای 
بازگشت این هزینه ها وجود ندارد و ممکن است استقبال 
متقاضیان این آموزشگاه ها کفاف هزینه های آنها را ندهد.

وی در ادامــه با بیان اینکه هم اکنون هیچ حمایتی از 
آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای نمی شود، گفت: سازمان 
آموزش فنی و حرفه ای باید با واگذاری اختیارات بیشتر 
به آموزشگاه های آزاد فنی وحرفه ای گام های مهمی برای 
حل مشــکل این آموزشگاه ها بردارد و توان رقابتی آنها را 
با آموزشگاه های آزاد دیگر بخش ها بالا ببرد.عضو هیئت 
مدیره کانون آموزشــگاه های آزاد فنی وحرفه ای کشــور 
راهکار موجود برای حل مشکلات آموزشگاه های آزاد فنی 
و حرفه ای را اجرای درست قوانین آموزشی عنوان کرد و 
افزود: به عنوان مثال بر اساس قوانین موجود سازمان فنی 

و حرفه ای، اگر آموزشگاه بخش خصوصی مجوز آموزش 
در یک حوزه را داشته باشد، بخش دولتی باید به آن بخش 
ورود نکند، در حالیکه عملا این قانون زیرپا گذاشته می شود 
و همین موضوع آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه ای را با 
مشکل مواجه کرده و البته کارآموزان را هم دچار سردرگمی 
کرده است.وی با بیان اینکه آموزشگاه های آزاد فنی و حرفه 
ای نیاز به حمایت دارند، اضافه کرد: آموزشــگاه های آزاد 
فنی وحرفه ای نیازمند حمایت بوده و همه اینها در حالی 
است که به گواهی آمار تسهیلات اختصاص داده شده به 
این آموزشگاه ها در ســنوات گذشته کمترین انحراف را 
داشته و جزو خوش حساب ترین مشتریان بانک ها هستند.

عضــو هیئت مدیــره کانون آموزشــگاه هــای آزاد 
فنی وحرفه ای کشــور گفت: در اســتان کرمانشاه 250 
آموزشگاه آزاد فنی و حرفه ای داشتیم که هم اکنون تنها 
50 آموزشــگاه، آن هم به صورت نیمه فعال هستند. این 
تعداد در کل کشور بین یازده تا 12 هزار آموزشگاه است 
که به جرات می گویم هم اکنون 1500 آموزشگاه فعال 

هستند و مابقی نیمه فعال و یا حتی تعطیل هستند.

کمک به اقتصاد خانواده ها، مهمترین هدف پیوستن به شبکه جهانی شهرهای خلاق

ویژه برنامه های فرهنگی، اجتماعی و ورزشی دهه فجر در بندرعباس اعلام شد 
رئیس ســازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شــهرداری بندرعباس از 
اجــرای ویژه برنامه های مختلف فرهنگی، اجتماعی و ورزشــی در دهه فجر 

امسال خبر داد.
خبرنــگار آوای اقتصاد ،به گزارش مدیریــت ارتباطات و امور بین الملل 
شــهرداري بندرعباس، حامد رضواني در این باره اظهار کرد: ایام مبارک و 
غرورآفرین دهه فجر پیروزی انقلاب اســلامی یادآور راهبری های انقلابی و 
حیات بخش رهبر کبیر و فقید انقلاب اســلامی و فداکاری های عظیم ملت 

بزرگ ایران است.
رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری بندرعباس ادامه داد: 
تقارن میلاد با سعادت حضرت فاطمه زهرا)س( با آغاز دهه فجر انقلاب برکات 
معنوی این ایام را دوچندان کرده و کشورمان را سراسر شادی و شور کرده است.

وي افزود: غبارروبي گلزارشــهدا، طنین نواي انقلابي در فرهنگســراها، 
مسابقات ورزشي پرسنل شهرداري)بندر پویا( در رشته والیبال، قصه گویي محله 
به محله با موضوع روایت انقلاب در زمین هاي چمن مصنوعي از برنامه های 

سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری بندرعباس به شمار می آید.
رضواني اضافه کرد: نمایشــگاه نقاشــي کودکان در محلات، جشــنواره 
دیوارنگاره انقلاب، مســابقات کیک پزي ویژه روز زن، اکران طرح هاي تا آخر 
ایستاده ایم، جشنواره سرود محلات، تولید محتواي فیلم هاي انقلاب از دیگر 

برنامه های سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری بندرعباس در این 
دهه مبارک است.

وي بیان کرد: دیدار با خانواده شهدا، مسابقات دابسمش سرودهاي انقلابي 
ویژه نوجوانان، معرفي شخصیت هاي شاخص انقلاب اسلامي استان، پخش 
مجموعه سرودهاي انقلابي، اکران عکس هاي انقلاب در نگارخانه خیاباني از 

دیگر برنامه هاي دهه فجر است.
رئیس سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری بندرعباس عنوان کرد: 
گفتگو و تولید محتوا با خانواده شهدا و راویان انقلاب بصورت مجازي و اجراي 
موسیقي با همکاري بسیج هنرمندان، مسابقات فوتبال ساحلي یادواره مرحوم 
استوانه، مسابقات بازي فکري سودوکو، بازي هاي کودکانه ویژه انقلاب از جمله 
اقدامات سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری بندرعباس در دهه 
فجر است.وي در پایان خاطرنشان کرد: اکران تصاویر شهداي شاخص انقلاب 
اسلامي استان، اکران پوسترهایي با موضوع انقلاب و موشن گرافي هاي انقلاب 
با موضوعات گروه سني نوجوان از دیگر برنامه هاي دهه فجر این سازمان است.

 

 

همزمان با سالروز ورود معمار کبیر انقلاب اسلامی حضرت  امام خمینی)ره( 
بهمیهن اسلامی، رژه خودرویی و موتوری در بندر شهید رجایی برگزار و بوق 

کشتی ها نیز همزمان با زنگ انقلاب  در فضای بندر طنین انداز شد.
خبرنگار آوای اقتصاد ، به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان، به مناسبت فرا رسیدن دهه مبارک فجر و آغاز چهل دومین جشن 
های پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی در ایران، بندر شهید رجایی برنامه های 
متعددی را در دستور کار خود دارد که آغاز بخش این برنامه ها، ساعت9:33 
امروز صبح )یکشنبه، دوازدهم بهمن ماه( همزمان با سالروز ورود معمار کبیر 
انقلاب اسلامی حضرت امام خمینی)ره( به میهن و زنگ انقلاب ، بوق کشتی ها 

در بندر شهید رجایی بعنوان بزرگترین بندر تجاری کشور طنین انداز شد.

همچنین برگزاری رژه خودرویی و موتوری با مشــارکت پایگاه مقاومت 
بسیج و امورایثارگران ،یگان حفاظت بندر شهید رجایی و بنگاههای اقتصادی 
مســتقرآغاز واین رژه پس از طی نمودن مســیرهایی  از پیش تعیین شده 
درمقابل ساختمان مرکزی بندر شهید رجایی خاتمه یافت . بندر شهید رجایی 
بعنوان مهمترین بندرتجاری کشور ، مولود انقلاب شکوهمند اسلامی بوده و 
از بدو تاسیس بعنوان مهمترین کانون صادرات وواردات کالا نقش بی بدیلی 

را درتوسعه تجارت  کشور و منطقه ایفا می نماید .
دهه مبارک فجر انقلاب اسلامی یکی از شور انگیز ترین تحولات حماسه 
آفرینی تاریخ است که شعار محوری چهل ودومین سالگرد پیروزی سال 99 با 
عنوان )انقلاب اسلامی ، بالنده و مقتدر ،چون کوه استوار( نامگذاری شده است . 

رونق فعالیت های اقتصادی بندر سیریک در سه فاز پنج ساله با تصویب طرح 
جامع مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به برنامه های توسعه ای این 
سازمان در راستای افزایش میزان تجارت دریایی و سرمایه گذاری بنادر شرق استان 
هرمزگان، گفت: با توجه به نیاز حوزه دریایی کشور، هم اکنون 2۶ فروند شناور 
درحال ساخت داریم که تا پایان سال؛ تعداد آن ها به ۶0 و تا سال آینده؛ به 83 
فروند می رسد.به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، 
محمد راستاد در بازدید از بنادر شرق هرمزگان اعم از تیاب، کلاهی، کرگان و 

سیریک که با حضور رییسی؛ نماینده مردم شرق استان هرمزگان در مجلس 
شورای اسلامی انجام شد، اظهار کرد: برنامه های توسعه ای مناسب و مختلفی در 
بنادر شرق استان هرمزگان از سوی سازمان بنادر و دریانوردی مدنظر قرار گرفته 
است تا تجارت دریایی و سرمایه گذاری بیشتری در بنادر این بخش صورت گیرد.

وی ادامه داد: با برنامه ریزی صورت گرفته، بندر تجاری سیریک از نظرظرفیت، 
زیرساخت و روبناها؛ شرایط مناسبی خواهد داشت و در عین حال برنامه ریزی 
مدونی در راستای صادرات غیرنفتی و تجارت خارجی از این بندر مدنظر قرار 

گرفته است.مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوری با اشاره به اینکه پروژه احداث 
اسکله بندر سیریک؛ 80 درصد پیشرفت فیزیکی داشته و بر اساس برنامه ریزی 
صورت گرفته تا پایان بهار سال آینده به بهره برداری می رسد، عنوان کرد: سامانه 
اطفا حریق بندر ســیریک نیز پیشرفت مناسبی دارد.راستاد افزود: طرح جامع 
بندر سیریک در یک افق 15 ساله و در سه فاز پنج ساله مصوب شده است و 
در قالب طرح جامع این بندر، پروژه ها مشخص است تا با تکمیل روبناها؛ شاهد 

رونق فعالیت های اقتصادی و تجاری در بندر سیریک باشیم.

   بهره برداری از ٧ طرح برق رسانی در قشم
همزمان با دومین روز از دهه فجر 7 پروژه برق رسانی در جزیره قشم با حضور حیدری معاون امور اقتصادی استانداری هرمزگان به بهره برداری رسید.مدیر برق قشم در آیین افتتاح این طرحها گفت: در ایام دهه فجر دو کیلومتر شبکه فشار 
ضعیف هوایی،یک کیلومتر شبکه فشار ضعیف زمینی، 7 کیلومتر شبکه فشار متوسط هوایی و یک کیلومتر شبکه فشار متوسط زمینی افتتاح می شود.سلمان درسخوان ادامه داد: در این روز نیز 22 دستگاه پست هوایی، یک دستگاه پست زمینی 
و 232 چراغ روشنایی معابر به بهره برداری رسید. برای احداث این طرح ها ۴9 میلیارد ریال هزینه شده است.مدیر برق قشم تصریح کرد:از ابتدای امسال تاکنون در جزیره قشم ۴ کیلومتر شبکه فشار ضعیف، 9 کیلومتر شبکه فشار متوسط و 

31 دستگاه پست توزیع احداث شده است. امسال نیز یکهزارو 5۴۶ اشتراک به متقاضیان واگذار شده است.با واگذاری این میزان انشعاب، تعداد مشترکین قشم به 78 هزارو 370 اشتراک افزایش یافت

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان هرمزگان از افتتاح ۶7 طرح برق 
رسانی در دهه فجر خبر داد.

مهندس هاجر عبدی گفت: در ایام دهه فجر ۴5 کیلومتر شبکه فشار ضعیف 
هوایی،1۴ کیلومتر شبکه فشار ضعیف زمینی، 9۴ کیلومتر شبکه فشار متوسط 
هوایی، 13 کیلومتر شبکه فشار متوسط زمینی، 2۴0 دستگاه پست هوایی و 35 
دستگاه پست زمینی به بهره برداری می رسد. در این ایام نیز 7 هزارو 29۴ چراغ 
روشنایی معابر جدید نصب می شود.وی اعتبار هزینه شده برای این طرح ها را 
75۶ میلیارد ریال اعلام کرد.مهندس عبدی گفت: از ابتدای امسال تاکنون 109 
کیلومتر شبکه فشار ضعیف و 197 کیلومتر شبکه فشار متوسط به طول شبکه 
توزیع برق استان افزوده شده است. در این مدت نیز ۴55 دستگاه ترانسفورماتور 
به ظرفیت ۶7 مگاولت آمپر نصب شده است. وی اضافه کرد: در 10 ماهه امسال 
۴ هزارو ۴۴2 چراغ روشنایی معابر به تاسیسات این شرکت اضافه شد.مدیرعامل 
شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان گفت: با نصب و بهره برداری از این پروژه 

ها طول شبکه فشار متوسط استان به 15 هزارو 700 کیلومتر و شبکه فشار 
ضعیف به 9 هزارو 370 کیلومتر افزایش یافت.با اضافه شدن ترانسفورماتورهای 
جدید مجموع ترانســفورماتورهای در حال بهره برداری استان به 27 هزارو 9 
دســتگاه به ظرفیت ۴ هزارو775 مگاولت آمپر رسید. به گفته وی، هم اکنون 
285 هزار چراغ روشــنایی معابر در سطح استان روشن است که ضریب نفوذ 
روشنایی به شهرها و روستاهای استان به میزان قابل توجهی افزایش یافته است.

مهندس عبدی در ادامه گفت: در حال حاضر 722 هزار مشــترک از خدمات 
شرکت توزیع نیروی برق استفاده می کنند که 15 هزار مشترک در سال جاری 
پذیرش شده اند. وی تصریح کرد: شبکه های توزیع برق در گستره وسیعی از 
استان هرمزگان پراکنده شده که باتوجه به اقلیم خاص استان و وجود مناطق 
ساحلی و کوهستانی باعث شده نگهداری از شبکه و تاسیسات برق رسانی با 
چالش جدی روبرو شــود. رطوبت بالای مناطق ساحلی باعث شده عمر مفید 
این تاسیسات به یک سوم کاهش یابد و پایداری شبکه را دچار اختلال کند. 

با این وجود تلاش می شود با سرویس به موقع تاسیسات، شبکه پایدار بماند.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق در بخش دیگر از سخنان خود گفت: ارائه 
خدمات غیرحضوری برق که از امسال اجرایی شده یکی دیگر از گام هایی است 
که صنعت برق با هدف تحول دیجیتال و دولت الکترونیک برداشته تا خدمات 
خود را به طور کامل خیرحضوری کند. در حال حاضر تمام خدمات  برق مانند، 
استعلام های برقی، درخواست انشعاب، مشترک جدید و خدمت های دیگر به 
صورت غیرحضوری ارائه می شود  و نیازی به حضور مردم به ادارات برق یا دفاتر 
پیشخوان دولت نیست.مهندس عبدی اضافه کرد: مشترکان می توانند از طریق 
درگاه های خدمات الکترونیک مانند میز خدمت الکترونیکی موجود در سایت 
اینترنتی شرکت توزیع نیروی برق هرمزگان یا  اپلیکیشن »برق من« خدمات 
مورد نیاز خود را غیرحضوری دریافت کنند.به گفته وی، ارائه این خدمات به 
صورت غیرحضوری گام  مهم صنعت برق برای کاهش مراجعه مردم به اداره ها 

در شرایط سخت امروزی است. 

 برگزاری رژه خودرویی و موتوری و طنین بوق کشتی ها همزمان با چهل دومین بهار پیروزی

ساخت ٦٠ شناور داخلی تا پایان سال در دستور کار

افتتاح ٦7 طرح برق رسانی در دهه فجر
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/11/18

شماره : 1020

فرشته ای به نام جادوگر
 از چهارشنبه 8 بهمن تا چهارشنبه 15 
بهمن، یک هفته سخت، طولانی و جان فرسا 
بر فوتبال ایران گذشــت. در چهارشنبه اول 
مهرداد میناوند جانش را بر اثر ابتلا به ویروس 
کرونا از دست داد و در چهارشنبه دوم علی 
انصاریان تسلیم این ویروس نفرت انگیز شد. 
در تمام این مدت فکر و ذکر مردم و جامعه 
ورزش، دعا برای شــفای ایــن دو نفر بود. 
خیلی ها تلاش کردند هر کاری از دست شان 
بر می آید برای نجات جان این دو فوتبالیست 
ســابق بکنند. از دوستان و همکاران گرفته 
تا پزشکان و پرســنل دو بیمارستان لاله و 
فرهیختگان. اما تقدیر و خواســت خداوند 
چیز دیگــری بود و مهرداد و علی در فاصله 
یک هفته تسلیم مرگ شدند و جامعه فوتبال 
را داغدار کردند. در همه این روزها رسانه ها 
اعم از صدا و سیما، خبرگزاری ها و سایت های 
ورزشی و در نهایت کانال ها و صفحات مجازی 
مشغول رصد کردن وضعیت این دو ستاره از 
دســت رفته فوتبال ایران بودند. البته بودند 
اندک رســانه ها و افرادی کــه در صفحات 
خودشــان به اســتقبال خبر مرگ این دو 
نفــر رفتند و در حالی که هر دو زنده بودند، 
خبر فوت شان را منتشر کردند. اتفاقی که با 
واکنش تند مردم مواجه شــد. اما در همین 
روزهــا یک نفر بود که بی مضایقه و بی منت 
و بدون این که به جایگاه و شــان اجتماعی 
خودش فکر کند مثــل یک برادر مهربان و 
دلســوز بالای ســر مهرداد و علی بود و هر 
کاری از دستش برمی آمد کرد. از مراجعه به 
بیمارستان و ملاقات با آن ها گرفته تا صحبت 
با پزشکان شان و در نهایت کمک برای تهیه 
ســریع تر داروها و همه امکاناتی که به زنده 

ماندن این دو ستاره سابق کمک می کرد.

او را در گوشه و کنار اغلب عکس هایی که 
از بیمارستان و سرانجام در بهشت زهرا مخابره 
شــد می شد دید. این »مرد« کسی نبود جز 
»علی کریمی«. کاپیتان سابق پرسپولیس و 
تیم ملی ایران که این روزها کاندید ریاست 
فدراسیون فوتبال ایران شده است مثل یک 
برادر دلسوخته و نگران، پیگیر احوال مهرداد 
و علی بود. شــب و روز هم نمی شناخت. در 
هر ساعت از شبانه روز که لازم بود به سرعت 
برق و باد خودش را به بیمارستان می رساند 
تا گره از کارها باز کند. همه این اتفاق ها در 
حالی رخ می داد که بقیه کاندیداهای ریاست 
فدراســیون فوتبال مشــغول لابی کردن و 
جمع آوری رای برای خودشــان بودند. نگاه 
بدبینانه ای وجود دارد که معتقد اســت این 
کارهای علی کریمی هم در واقع نوعی نمایش 
تبلیغاتی برای جذب آرا بوده است. اما آن ها که 
این حرف ها را می زنند نه از فرآیند انتخابات 

فدراسیون فوتبال اطلاع دارند و نه شناخت 
درســتی از علی کریمی. دوســتان بدبین و 
بدگمان انگار اصلا نمی دانند که فقط اعضای 
مجمع انتخاباتی فدراسیون فوتبال که 81 نفر 
هستند می توانند در این انتخابات رای بدهند 
و مردم عادی که تلاش های کریمی در این دو 
هفته را دیدند اصلا حق رای ندارند. از طرف 
دیگر علی کریمی در همه این سال ها ثابت 
کرده که اصلا اهل خودنمایی و حضور جلوی 
دوربین های تلویزیونی و عکاس ها نیســت. 
تعــداد کم مصاحبه های زنده تلویزیونی او و 
حتی مصاحبه با رسانه های نوشتاری اش گواه 
این ادعاست. شاید جمله درست این باشد که 

او از دوربین و رسانه فراری است.
اما این بار اگر بیشتر از همیشه جلوی لنز 
دوربین ها دیده شــد دلیل مهم تری داشت. 
دو نفر از دوســتان و همبازیان سابقش در 
تیم پرســپولیس و تیم ملی با مرگ دست 

و پنجه نرم می کردنــد و او مثل مرغ بال و 
پرکنده  این ســو و آن سو می دوید تا کاری 
کند. با پزشکان صحبت می کرد تا اگر داروی 
کمیابی نیاز اســت، به دنبالــش برود. کما 
ایــن که چند بار برخی داروها را با تماس با 
داروخانه هایی در شهرهای اطراف تهران تهیه 
کرد و به دســت پزشکان رساند. در این بین 
البته بودند کســان دیگری هم کنار کریمی 
بودند. عادل فردوســی پور و بهنام ابوالقاسم 
پور هر کاری از دست شان برمی آمد کردند. 
کریمی اما آنقدر متواضع است که وقتی در 
فضای مجازی شایعه شد خودش پول تهیه 
داروها و دســتگاه های مورد نیاز را داده در 
یک اســتوری که لحنی محکــم و در عین 
حال فروتنانه داشت شایعه را تکذیب کرد. او 
در روزهایــی که خیلی از ما از ترس ابتلا به 
ویروس از چند کیلومتری بیمارستان ها رد 
نمی شویم ساعت های متمادی در بیمارستان 

بــود. به میان مردمی کــه برای نجات جان 
مهرداد و علی جلوی بیمارســتان دست به 
دعا شده بودند می رفت و از آن ها می خواست 

برای حفظ سلامتی خودشان تجمع نکنند.
حدود 20 روز دوندگی و تلاش برای نجات 
جان مهرداد و علی، کریمی را خسته نکرد. اما 
یک ماموریت سخت، او را کشت و زنده کرد. 
رساندن خبر مرگ علی انصاریان به مادرش 
که چند روز متوالی در بیمارستان فرهیختگان 
برای سلامتی فرزندش نذر و نیاز کرد. این کار 
آن قدر سخت بود که کریمی هم به تنهایی از 
پسش برنمی آمد و تعدادی از پزشکان معالج 
انصاریان، کریمی را در این ماموریت سخت 
یاری کردند. در تمام این ســال ها هیچ کس 
عکســی از چشم های اشــک آلود و پرخون 
جادوگر محبوب فوتبال ایران ندیده بود. اما 
غم از دســت دادن دو همبازی و رفیق این 
تصویر نایــاب را هم به قاب های تلخ فوتبال 
ایران اضافه کرد. تلاش های طاقت فرســای 
کریمی البته آنقدر که باید، دیده نشــد اما 
اگر از خودش بپرســید خواهد گفت کاری 
نکــرده و فقط وظیفه رفاقت و دوســتی را 
به جا آورده اســت. این همان چیزی است 
که این روزها نه تنها در جامعه فوتبال بلکه 
در بین عامه مردم هم کم شــده. کریمی در 
روزهایی »انسانیت و معرفت« را زنده کرد که 
برخی او را به دلایلی غیر از دلایل ورزشی و 
مدیریتی، شایسته ریاست فدراسیون فوتبال 
نمی دانند. حال این که او در این بیست روز 
به تنها چیزی که فکر نمی کرد همین صندلی 
ریاست فدراسیون بود. جادوگر فوتبال ایران 
این بار در قامت یک فرشته ظاهر شد و کاری 
کرد کارستان. او حالا وجدان آسوده ای دارد. 

اما بقیه چه؟ آن ها هم دارند؟

 

 

شان بوکسورها را در بستن قرارداد حفظ کردیم

توکیو دائم در حال توقف!

سرمربی تیم بوکس پلیمر خرم آباد گفت: هدف ما از آوردن بوکسورهای 
خارجی پیشرفت این رشته بوده و در بستن قراردادها شان بوکسورهای خود 

را حفظ کرده ایم.
مرتضی سپهوند، در مورد ورود پر قدرت تیم پلیمر خلیج فارس خرم آباد 
به رقابت های لیگ برتر بوکس، توضیح داد: کادر ما یکی از بهترین کادرهای 
لیگ است ک سابقه و رزومه قوی دارند. قرار است دو یا سه بوکسور خارجی 
هم به تیم ملحق شوند تا با قدرت در لیگ حاضر شویم. فعلا آمدن یک بوکسور 
خارجی به تیم قطعی شده و با دو بوکسور دیگر هم برای وزن های سنگین در 
حال رایزنی هستیم. او در مورد بوکسورهای ملی پوش تیم پلیمر خرم آلاد نیز 
گفت: در این فصل از مسابقات لیگ افتخار این را داریم که با امید احمدی 
صفا در وزن 52 کیلوگرم، باقر فرجی در ۶3 و شاهین موسوی در 75 کیلوگرم 
کار کنیم. با درایت و حمایت اقای رحمتی  کار خود را محکم  شروع  کرده ایم 

 و جذب بوکسور خارجی هم به منظور پیشرفت این رشته در ایران است. 
پیشکسوت بوکس ایران، در پاسخ به این سوال که ورود بوکسورهای خارجی 
در این زمان کوتاه می تواند مفید باشد؟ اظهار کرد: مسلما انجام دادن تمرین و 
حتی یکی دو بازی رسمی با بوکسورهای مطرح دنیا هم کمک کننده است. 

 ورود ابن نفرات می تواند کمک کننده باشد. آمدن این بوکسورها و این که تن 
ملی پوشان ما به تن آن ها بخورد، قطعا بی تاثیر نیست. 

او افزود: کار کردن با بوکسورهای خوب خارجی در لیگ، برای ملی پوشان 
المپیکی ما هم مفید خواهد بود. ان شاءالله بقیه تیم ها هم این  کار را کنند. 
تیم پلیمر با قدرت وارد شده و ان شاءالله در دوره های بعد هم تیم های دیگر 
با قدرت و سرمایه گذاری بیش تری پا به میدان بگذارند. ما دو یا سه بوکسور 

خارجی خواهیم داشت که قطعا هم آن ها را در مسابقات به کار خواهیم گرفت.
قهرمان بوکس ایران و آســیا، درباره شروع تمرینات تیم پلیمر خرم آباد 
گفت: از امروز اردوی تیم ما آغاز می شود و قطعا با رعایت کامل پروتکل های 
بهداشتی کار را استارت می زنیم. ملی پوشان به دلیل اردوها و بازی تدارکاتی 
تیم ملی یک مقدار با تاخیر به تیم ملحق می شــوند. حدودا ده روز مانده به 

شروع مسابقات هم خارجی های تیم ما وارد اردو خواهند شد.
او درباره میزان مبالغ قرارداد بوکسورهای خارجی نیز گفت: مدیریت باشگاه 
سعی کرده است با مبالغی معقول این نفرات را جذب کند. هم چنین سعی 
کرده ایم طوری قرارداد ببندیم که شان ملی پوشان در مورد مسائل مالی حفظ 
شود. ضمن این که می خواهیم قراردادها انگیزه ای هم برای تیم های شرکت 

کننده باشد تا از لحاظ مالی نیز ملی پوشان را ساپورت  کرده باشیم. 
ســپهوند با اشــاره به تاثیر مثبت لیگ در پیشرفت بوکس، توضیح داد: 
مسلما با داشتن یک لیگ خوب می توانیم بوکسورهای  خوبی در لیگ ساخته 
و بوکســورهای با استعداد را هم شناسایی کنیم تا در تیم ملی از آن ها بهره 
برداری شود. ان شاءالله بتوانیم این طلسم نگرفتن  مدال در مسابقات جهانی و 

المپیک را با یک برنامه ریزی و سرمایه گذاری خوب بشکنیم.

با وجود اینکه ایران تعداد سهمیه های مورد قبولی را برای حضور در المپیک 
توکیو به دست آورده اما اوضاع در برخی از رشته هایی که انتظار مدال آوری 

آن ها در بازی ها می رود، مناسب نیست.
مریم روحی:کاروان ایران تاکنون 52 سهمیه قطعی المپیک 2020 توکیو 
)2021( را کسب کرده و امید می رود تعداد سهمیه ها افزایش یابد. با توجه 
به اینکه فدراسیون های ایران علاوه بر مشکلات مالی به خاطر شرایط کرونا 
هم دچار مشکل هستند، این موضوع می تواند روی عملکرد فنی ورزشکاران 
تاثیر گذار باشد. کشتی و وزنه برداری که در دوره های اخیر مدال های زیادی 
را برای کاروان ایران به ارمغان آورده اند نیز حال و روز خوبی ندارند. پیش از 
این هم گفته شد که ایران نتوانست آن طور که باید و شاید از تعویق المپیک 

استفاده کند و چه بسا این یک سال به ضرر ایران هم شد.

 کشتی و 6 سهمیه باقی مانده
کشتی ایران در جام جهانی 2019 قزاقستان موفق به کسب ۶ سهمیه در 
دو بخش آزاد و فرنگی شد. در 57- کیلوگرم رضا اطری، 8۶- کیلوگرم رضا 
یزدانی و 125 کیلوگرم یدالله محبی سه سهمیه کشتی آزاد را به دست آوردند. 
در کشتی فرنگی نیز علیرضا نجاتی در وزن ۶0-، محمد علی گرایی در وزن 
77- کیلوگرم و امیرقاسمی منجزی در وزن 130- کیلوگرم سهمیه گرفتند.

با توجه به اینکه در هر بخش سه سهمیه باقی مانده بنابراین تمام تلاش 
براین است که این رشته با 12 نفر کامل به توکیو برود. قبل از شیوع کرونا 
قرار بود رقابت های کســب سهمیه آسیا در کشور چین برگزار شود که این 
رقابت ها لغو شــد و حالا قرار است 20 تا 22 فروردین در قزاقستان برگزار 
شود. اگر در این رقابت ها سهمیه های ایران کامل نشود ملی پوشان در صوفیه 
بلغارستان که انتخابی جهانی است این شانس را دارند که به سهمیه برسند؛ 
رقابت هایی که 1۶ تا 19 اردیبهشت انجام می شود. اگر ملی پوشان نتوانند 
سهمیه کامل را در این دو مسابقه کسب کنند شانس دیگری نخواهند داشت.

 وزنه برداری و یك کلاف سردرگم
شرایط وزنه برداری بسیار پیچیده و سردرگم شده به شکلی که به غیر از 
علی داوودی، هنوز سرنوشــت دیگر سهمیه ایران در توکیو مشخص نیست. 
علی داوودی در 109+ کیلوگرم مسافر توکیو خواهد بود و علی هاشمی در 
109 کیلوگرم درصورت حضور در یک رقابت دیگر سهمیه اش حتمی خواهد 
شد اما در صورت قعطی شدن نیز او باید منتظر عملکرد سهراب مرادی باشد.

سهراب مرادی با توجه به مصدومیت و شرایطی که در سال های اخیر داشته 
از دوران اوج خود فاصله زیادی دارد و برای کسب سهمیه کار سختی پیش 
روی این وزنه بردار است. هنوز برای کادرفنی مشخص نشده که او می تواند 
رکوردهای بالا را بزند یا خیر. سهراب مرادی برای صعود در رده بندی جهانی 
باید وزنه های بالایی را بزند که با توجه به شرایط او کار دشواری خواهد بود.

اگر ســهراب مرادی بتواند سهمیه 9۶ کیلوگرم را کسب کند، دیگر علی 
هاشمی شانسی برای حضور در المپیک ندارد چرا که در صورت کسب سه 
سهمیه ایران فقط اجازه اعزام دو نماینده را دارد.علاوه بر رقابت های قهرمانی 
آسیای ازبکستان که در ماه مارس برگزار می شود؛ مسابقات گزینشی کلمبیا 
نیز دیگر فرصت وزنه برداران برای کسب سهمیه است.برای مسابقات گزینشی 
المپیک سهراب مرادی، کیانوش رستمی، علی داوودی و علی هاشمی ثبت نام 
کردند.پس از بررسی عملکرد وزنه برداران در لیگ، سرمربی تیم ملی تصمیم 
می گیرد کدام نفرات به مســابقات کلمبیا بروند. انتخابی کلمبیا 22 تا 2۶ 

اسفند برگزار می شود.

 کاراته به دنبال سهمیه بیشتر
کاراته نه تنها برای کسب سهمیه بلکه برای مدال آوری از امیدهای کاروان 
ایران محسوب می شود. بهمن عسگری، سجاد گنج زاده، حمیده عباسعلی و 
سارا بمنیار چهار المپیکی ایران هستند. با توجه به شرایط ذبیح الله پورشیب 
این امکان را دارد که در میان المپیکی های ایران قرار بگیرد. اگر پورشــیب 
سهمیه بگیرد بین او گنج زاده یک نفر راهی المپیک خواهد شد.در کاراته که 
می توان گفت امروز شانس اول مدال آوری ایران محسوب می شود؛ بهمن 
عسگری در لیگ جهانی 2019 اولین سهمیه ایران را کسب کرد. سجاد گنج 
زاده، حمیده عباسعلی و سارا بهمنیار نیز سه سهمیه دیگر را کسب کردند تا 
تعداد سهمیه های ایران به چهار برسد. البته با توجه به اینکه ابتدا قرار بود 
گزینشی مراکش برگزار نشود اعلام شد سهمیه بهمنیار قطعی است اما این 
رقابت ها انجام خواهد شد و او در این رقابت ها باید سهمیه خود را قطعی کن 
هرچند عده ای معتقد هستند او با حضور در مراکش حتما سهمیه می گیرد.

 دوومیدانی و امیدهای کمرنگ
در بخش زنان امیدی برای کسب سهمیه المپیک وجود ندارد مگر اینکه 
معجزه ای رخ بدهد. در بخش مردان به جز احسان حدادی و حسن تفتیان 
که سهمیه کسب کردند هنوز کسی حتی نزدیک به سهمیه نیز نیست. البته 
مهدی پیرجهان دونده جوان این شانس را دارد که از طریق رنکینگ به المپیک 
برود اما باید تا منتظر بماند تا شرایط نفراتی که سهمیه گرفتند مشخص شود 

و رنکینگ قطعی پیرجهان مشخص شود.

 تیراندازی و فشنگی که نیست
هانیه رستمیان در 10 متر تپانچه بادی، فاطمه کرم زاده در 50 متر تفنگ 
سه وضعیت، مهیار صداقت در 50 متر تفنگ سه وضعیت  و جواد فروغی در 
10 متر تپانچه بادی، نجمه خدمتی و هانیه رستمیان در بخش 10 متر تفنگ 
بادی المپیکی شدند.با توجه به شرایط موجود بعید به نظر می رسد که ایران 
در تیراندازی صاحب سهمیه دیگری شود. با این حال گلنوش سبقت الهی در 

صورت حضور در چند مسابقه و کسب امتیاز بالا می تواند رنکینگ خود را بالا 
ببرد. به دلیل اینکه خیلی شرایط اعزام ها مناسب نیست به همین دلیل بعید 
است که این ملی پوش بتواند در جام جهانی شرکت کند و به سهمیه کمی 
نزدیک شود.تیم ملی تفنگ ایران شرایط سختی را پشت سرگذاشت چرا که 
مدت ها به خاطر عدم تمدید قرارداد با الهام هاشمی تقریبا اردوها تعطیل بود.

مشــکل همیشگی فشنگ هم این روزها بیش از گذشته به ملی پوشان 
فشار می آورد و اگر منتظر بمانند تا در المپیک فشنگ بگیرند به دلیل اینکه 

تست شده نیست به مشکل خواهند خورد.

 بسکتبال سه نفره زنان
5 تــا 9 خرداد 1۴00 رقابت های انتخابی به میزباین اتریش و با حضور 
20 تیم زنان و 20 تیم مردان برگزار می شــود که سه سهمیه به هر بخش 
تعلق دارد. ایران در گروه B با تیم های ژاپن، اوکراین، ترکمنستان و استرالیا 
هم گروه اســت. بوداپست مجارستان نیز در ژوئن 2021 میزبان یک رقابت 

انتخابی دیگر است.

 قایقرانی و بلاتکلیفی
شرایط در این رشته کاملا نامشخص است و کنفدراسیون کانوئینگ آسیا 
زمان برگزاری رقابت های انتخابی در قاره آســیا در رشته های کانواسپرینت 
و اســلالوم را به ترتیب به 10 اردیبهشت ماه و 15 تا 17 اردیبهشت ماه در 
تایلند تعیین کرد. پیش از این قرار بود اسلالوم در بهمن و کانواسپرینت در 
اسفند برگزار شود. درواقع  قایقرانان ایران 3 ماه فرصت برای آماده سازی دارند.

 رقابت های انتخابی آب های آرام در قاره آســیا در مواد کایاک یکنفره و 
دونفره 1000 متر مردان، کانوی یک نفره و دونفره 1000 متر مردان، کایاک 
یکنفره 200 متر مردان، کایاک یک نفره 500 متر بانوان، کایاک یک نفره 200 
متــر بانوان، کانوی دونفره 500 متر بانوان و کانوی یکنفره 200 متر بانوان 
برگزار می شود.در آب های آرام برای کانو تک نفره 1000 متر نبی رضایی، 
کایاک تک نفره علی آقا میرزایی و کانو دو نفره هزار متر مردان ایران شانس 

کسب سهمیه وجود دارد.
سهمیه های ایران در المپیک 2020 توکیو:

دوومیدانی: 2 سهمیه
تیروکمان: یک سهمیه
بسکتبال: 12 سهمیه

والیبال: 12 سهمیه
بوکس: 2 سهمیه

شمشیربازی: 3 سهمیه انفرادی و حضور در بخش تیمی
تیراندازی: ۶ سهمیه

کاراته: ۴ سهمیه

برگزاری انتخابی جام جهانی ۲٠۲۲ به صورت متمرکز
روزنامه عربستانی مدعی شد که کنفدراسیون فوتبال آسیا قصد دارد ادامه مسابقات انتخابی جام جهانی 2022 و جام 

ملت های آسیا 2023 را به صورت متمرکز برگزار کند.
 به نقل از الریاضیه، دور رفت مرحله انتخابی جام جهانی 2022 در قاره آسیا به پایان رسیده است.

دور برگشت به خاطر شیوع ویروس کرونا به تاخیر افتاده و قرار است بازی های از فروردین ماه ادامه پیدا کند.یک 
مقام رسمی در AFC در گفت و گویی که با روزنامه الریاضیه عربستان داشت اعلام کرد که بقیه بازی های انتخابی جام 

جهانی 2022 و جام ملت های آسیا 2023 به صورت متمرکز برگزار خواهد شد.
این روزنامه عربستانی تاکید کرد که AFC درخواست میزبانی کشورها را بررسی خواهد کرد و تاریخ 3 تا 15 ژوئن را برای 

برگزاری ادامه این بازی ها پیشنهاد خواهد داد.الریاضیه همچنین اعلام کرد که فیفا با این پیشنهاد AFC موافقت کرده است.
این منبع تاکید کرد که باتوجه به شیوع کرونا و بازگشت محدویت های پروازی و مسافرتی در بعضی از کشورها بعید 
است که بازی ها در ماه مارس )فروردین( برگزار شود مگر اینکه در حالت های معین و طبق پروتکل های بهداشتی باشد.

الریاضیه در ادامه نوشت که کمیته برگزاری بازی های جام جهانی توصیه کرده که بازی ها در زمان مقرر یعنی 25 
مارس )5 فروردین( آغاز شــوند تا طبق برنامه در ماه ژوئن به پایان برســند. به نظر می رسد هنوز کنفدراسیون فوتبال 
آسیا با وجود اعلام برنامه قبلی به قطعیت لازم درباره زمان برگزاری این بازی ها نرسیده است و شاید کرونا باعث شود 

تا باز هم این رقابت ها به تاخیر افتد.

 افتخاری دیگر برای مهدی طارمی
 مهدی طارمی مهاجم ایرانی تیم پورتو در هفته های اخیر از ستارگان این 
تیم و لیگ پرتغال بوده است. همین درخشش سبب شد که اتحادیه بازیکنان 

پرتغال به عنوان بهترین بازیکن ژانویه این لیگ انتخاب شــد.

 مظاهری: تفکرات فکری برای ما سنگین است
 دروازه بان تیم فوتبال اســتقلال گفت که تفکرات سرمربی این تیم برای 
او و دیگر دروازه بان آبی پوشــان، سیدحسین حســینی سنگین است. رشید 
مظاهری پس از پیروزی یک بر صفر اســتقلال مقابل نســاجی اظهار داشت: 
بچه هــا امروز خیلی خوب و راحت بازی کردنــد و در نهایت به گل پیروزی 
هم رســیدیم.وی درباره انتقادش از نحوه بازی استقلال خاطرنشان کرد: من 
هیچ وقت چنین حرفی را به سرمربی تیم نمی زنم. یک چیزی در دل خودم 
هســت که می گویم. تفکراتی که  فکری نســبت به دروازه بانان تیمش دارد، 
برای ما ســنگین است. نمی دانم چه بگویم. یک مقدار فشار روی دروازه بانان 

زیاد اســت. هم من و هم حسینی شرایط سختی داریم.
دروازه بان تیم فوتبال استقلال در پاسخ به این سؤال که پیش از پایان بازی 
وریا غفوری ورزشگاه را ترک کرده است، گفت: من در جریان این نیستم که 
چه اتفاقی افتاد، فقط دیدم که رفت.مظاهری درباره مشکلاتی که استقلالی ها 
در هتل داشــته اند، خاطرنشان کرد: من فکر می کنم مدیران باشگاه باید یک 
مقدار خودشــان را جمع کنند. آنها ما را خســته کرده اند. مثلًا چی که یک 
پرس غذا بدهند؟! ما پول نمی خواهیم، اما بیایید و به تیم تان سر بزنند. با این 
شــرایط هم می گویند چرا استقلال چند سال است نتیجه نمی گیرد؟ آقایان 
یک نگاه به خودتان داشته باشید، بعد بگویید چرا استقلال نتیجه نمی گیرد.

دروازه بان تیم فوتبال اســتقلال درباره کیفیت زمین مجموعه انقلاب اظهار 
داشــت: زمین انقلاب افتضاح است. البته زحمات کارگران آنجا را زیر سؤال 

نمی برم، اما واقعاً زمین انقلاب خوب نیست.

 اسماعیلی: انگار یتیم هستیم و کسی را نداریم
 فرشــید اسماعیلی هافبک تیم فوتبال اســتقلال از شرایط آبی پوشان به 
شــدت انتقاد کرد. فرشــید اســماعیلی پس از پیروزی یک بر صفر استقلال 
مقابل نساجی مازندران اظهار داشــت: نمی خواهم درباره بازی صحبت کنم 
و می خواهم درباره این مدت بگویم. خدا را شــکر بردیم و این پیروزی را به 
هواداران تقدیم می کنم. ما انگار یتیم هستیم و کسی را نداریم. سه ماه است 
کسی به ما سر نمی زند. چمن مجموعه انقلاب سه ماه استراحت کرده است. 
وقتی برای اولین بار وارد آن شدیم، فقط شیشه جمع کردیم. هواداران فقط 
90 دقیقه بازی را می بینند.»در مسجدسلیمان غذاها را »پرُسی« می کردند و 
می گفتند اینقدر غذا بخورید.«، وی ضمن بیان این جمله تصریح کرد: زمین 
چمــن نداریم و یک روز این ور هســتیم و یــک روز آن ور. اگر نمی خواهید 
تیم نتیجه بگیرد و فکری سرمربی استقلال باشد، رُک بگویید. او اینقدر مرد 
اســت که استعفا کند. امکانات اســتقلال در حد تیم انتهای جدولی است و 
متأســفانه مردم فقط چمن را می بینند.هافبک تیم فوتبال اســتقلال در این 
باره که بی توجهی به آبی ها به خاطر تلاش برای جدایی محمود فکری است، 

گفت: صد درصد اینطور است.

 ارسلان: مددی بگوید مشکل استقلال چیست؟
 امیر ارسلان مطهری پس از برتری یک بر صفر استقلال مقابل نساجی در 
هفته چهاردهم لیگ برتر اظهار داشت: نساجی تیم خوبی است اما مشکلات 
زیادی دارد که اطلاعی از آن ندارم. البته به دلیل بســته بازی کردن حریف، 
گلزنی برای ما سخت شده بود اما خدا را شکر توانستیم به یک گل برسیم و 
ســه امتیازی که برای ما خیلی حیاتی بود، به دست آوریم. امیدوارم روند ما 

به همین شکل ادامه داشته باشد.
وی دربــاره گلایــه بازیکنان اســتقلال از وضعیت این تیــم توضیح داد: 
نمی دانم احمد مددی در این باشــگاه چه کار می کند اما حداقل می تواند با 
بچه ها صحبت کرده و بگوید مشــکل چیست؟ مدام به ما می گویند کارگزار 
فــلان قدر کمک کرده اما چیزی ندیدیم. دیــروز وقتی به هتل رفتیم به ما 
گفتند به دلیل هزینه غذا فقط می توانیم یک نوع غذا به شــما بدهیم. غذاها 

را پرسی کرده و به ما دادند.
مهاجم تیم فوتبال اســتقلال اضافه کرد: صحبت کردن درباره این مسائل 
بچه گانه و مدرسه ای است اما به دلیل فشاری که به ما می آید آنها را می گوییم. 
انتظار داریم وقتی تیم برنده می شــود مدیرعامل یک باشــگاه بزرگ به نام 
اســتقلال به رختکن بیاید و به بچه ها خســته نباشید بگوید. این طرز رفتار 
اصلا درست نیست.مطهری درباره اینکه مددی پنج دقیقه قبل از پایان بازی 
ورزشگاه آزادی را ترک کرده است، گفت: اصلا برای من مهم نیست که کجا 
هســت یا نیست. مشــکلی برای جریمه شدن ندارم اما آدم ها باید انتقادپذیر 
باشند. بازیکنان و مربیان استقلال از این وضعیت ناراحت هستند که باید در 
رسانه ها بگوییم. گفتیم این مسائل را درون خانواده حل کنیم اما مثل اینکه 
دوســتان بحث درون خانوادگی را متوجه نمی شــوند.وی ادامه داد: استقلال 
اکنون در صدر جدول است. اگر می خواهید به این تیم کمک کنید، الان وقتش 
است نه اینکه در آینده بگویید نتیجه نگرفتید یا هر موضوع دیگری که نمی 
خواهم آن را باز کنم. بچه ها مشکلات را به اندازه کافی باز کردند اما اگر الان 
بــه تیم کمک نکنید، چه زمانی می خواهیــد این کار را انجام بدهید؟مهاجم 
تیم اســتقلال درباره میزان دریافتی های شان در این فصل عنوان کرد: حدود 
15 درصد قراردادم را از ابتدای فصل تا اینجا دریافت کرده ام و صحبت هایی 
بین ما با مدیران باشــگاه درباره مســائل دیگر بوده است که نه من بلکه هر 
فرد دیگری هم نباید در رســانه ها درباره اش این بحث ســکرت صحبت کند. 
برخلاف اظهار نظر هیات مدیره تاکنون 30 درصد نگرفته ام.مطهری ادامه داد: 
البته با توجه به اینکه آدم دروغ گویی نیستم باید بگویم از سال گذشته طلب 
نــدارم. برخی بازیکنان هم کمتر از 15 درصد بلکه 5 تا 10 درصد گرفته اند. 

اطمینان دارم این شــرایط استقلال افتضاح بوده و زیبا نیست.

 مهدی ترابی به پرسپولیس بازگشت
مهدی ترابی که ابتدای فصل بیســتم لیگ برتر راهی لیگ قطر شده بود، 
مجددا به تیم فوتبال پرســپولیس برگشــت. به نقل از باشگاه پرسپولیس، با 
حضور مهدی ترابی در دفتر جعفر ســمیعی، قــرارداد این بازیکن برای یک 
فصل و نیم آینده امضا شــد.ترابی بازیکنی بود که از باشــگاه سایپا به جمع 
سرخ پوشــان پایتخت پیوســت ولی در ابتدای این فصل راهی لیگ قطر شد. 
پس از رایزنی های فراوان، ترابی که علاقه خاصی به پرسپولیس دارد، قرارداد 
خود با باشــگاه العربی قطر را فسخ کرد تا دوباره به خانه بازگردد.قرارداد این 
بازیکن که در فاز تهاجمی می تواند به سرخپوشــان کمک کند، ظهر امروز و 
پس از دور پایانی مذاکرات با باشــگاه پرسپولیس به امضا رسید. ترابی اولین 
بازیکن در ســبد خرید زمستانی است که نامش وارد لیست پرسپولیس شد.

AFC طلب 3 میلیون دلاری پرسپولیس و استقلال از 
تیم های فوتبال پرســپولیس و استقلال طبق ادعای وزارت ورزش ایران، 

مبلغ 3 میلیون و 100 هزار دلار از کنفدراســیون فوتبال آسیا طلب دارند.
 تیم فوتبال پرسپولیس در فصل 2020 لیگ قهرمانان آسیا به عنوان نایب 
قهرمانی دست یافت. تیم استقلال هم تا مرحله یک هشتم نهایی صعود کرد.

هر دو تیم هنوز پاداش های خود را از حضور در این دوره از مسابقات دریافت 
نکرده اند و در انتظار راهکاری برای انتقال پول به ایران هســتند.



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک ٧  
 | کد پستی 6۵3۵۱-۱۵66٧
 |  تلفن و  نمابر : 62۸۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: ۸۸32٧2۹۹
 | چاپ :نگار نقش 
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امام علی علیه السلام

أسُرَتهُُ خَیرُ أسُرَةٍ وشَجَرَتهُُ خَیرُ 
شَجَرَةٍ، أغصانهُا مُعتَدِلةٌَ وثمِارُها 

ةَ وهِجرَتهُُ بطَِیبَةَ،  لةٌَ، مَولدُِهُ بمَِکَّ مُتَهَدِّ
عَلا بهِا ذِکرُهُ، وَامتَدَّ مِنها صَوتهُُ.

دودمان او )پیامبر صلی الله علیه 
و آله (، بهترین دودمان است و 

شجره اش بهترین شجره؛ ]شجره 
ای که [شاخه هایش راست است و 
میوه هایش آویخته. زادگاهش مکّه 

است و هجرتش به طَیْبه بود. در 
آن جا آوازه اش بلند شد و صدای 

]دعوت [او به همه جا کشیده شد. 
نهج البلاغة : خطبة ۱6۱ 

 دلار                          ٧۱۰,23۸ 
 یورو                         2۸۸,۵۱۰ 

 پوند انگلیس            33۵,33۰
 درهم امارات              ۱۹۰,6٧   

 لیر ترکیه                   33,۹۰۰
 سکه امامی         ۱۰۹,۸6۰,۰۰۰
 بهار آزادی          ۱۰۸,۰۰۹,۰۰۰
 نیم سکه             63,۵۰۰,۰۰۰

 ربع سکه              ۴2,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی          23,۰۰۰,۰۰۰
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واکنش بهروز افخمی به جلوگیری از ورود به برج میلاد!

فناوری

  تبدیل دوچرخه معمولی به دوچرخه برقی تنها با یك دستگاه 
ساده 

در حالی که وســایل زیادی وجود دارند که دوچرخه ی شــما را تبدیل به 
ای بایک)دورچرخه الکتریکی( کنند، بسیاری از آن ها شامل بخش های زیادی 
هستند که باید روی دوچرخه وصل شوند. کلیپ)Clip( این کار را ساده تر می کند. 
این وسیله  متشکل از یک دستگاه محرک برای چرخ جلو و یک ریموت بی سیم 
اســت.  به نقل از نیو اتلس، این دستگاه که توســط گروهی از کارآفرینان در 
بروکلین ساخته شده نتیجه ی یک سرمایه گذاری جمعی موفق است و اکنون 
وارد مرحله ی تولید شــده و قرار است در بهار امسال توزیع شود. در مرکز این 
دستگاه یک ماژول آلومینیومی وجود دارد که به دوشاخه یک دوچرخه ی جاده 
و یا هیبریدی متصل می شود. این دستگاه مناسب دوچرخه هایی است که قطر 

چرخ جلو آن ها 2۶ تا 28 اینچ )۶۶ تا 71 سانتی متر( باشد.
این ماژول یک باتری لیتیومی Wh-1۴۴/3۶V دارد که یک غلتک لاستیکی 
موتوردار را تغذیه می کند. این غلتک در جلوی چرخ جلو قرار می گیرد و با حرکت 
خود چرخ را به حرکت در می آورد و دوچرخه را به سرعت 15 مایل در ساعت)2۴ 
کیلومتر در ساعت( می رساند. وزن کل این محصول 7 پوند)3 کیلوگرم( است و 
بی شباهت به دستگاه محور عقب Rubbee نیست اما با اختصاص یافتن کلیپ به 
چرخ جلو می توان آن را به راحتی وصل و جدا کرد تا کاربران بتوانند به راحتی 

از آن بر روی دوچرخه های اشتراکی نیز استفاده کنند.
دوچرخه سواران می توانند این دستگاه را به وسیله ی یک ریموت نصب شده 
روی فرمان که با بلوتوث کار می کند فعال کنند. لازم به ذکر است که کلیپ 
به طور خودکار برای افزایش قدرت پدال زدن فرد فعال نمی شــود. طبق گفته 
سازندگان یک بار شارژ دستگاه به مدت ۴0 دقیقه برای طی کردن مسافت 10 

تا 15 مایلی )1۶ تا 2۴ کیلومتر( کافی است.

 صاعقه های آبی رنگی که فقط از ایستگاه فضایی دیده می شوند
دوربین ایســتگاه فضایی بین المللی در یک رویداد آب و هوایی که فقط از 
فضا قابل مشاهده است، یک صاعقه آبی رنگ ساطع شده از ابرها به سمت بالا 
را رصــد کرد.  به نقــل از آی ای، آیا تا به حال در مورد آزمایش های زیادی که 
در ایستگاه فضایی بین المللی)ISS( انجام می شود، فکر کرده اید؟ فضانوردان در 
این آزمایشگاه مداری چیزهای زیادی را مطالعه می کنند که یکی از آنها آب و 
هوای کره زمین است. به ویژه آن دسته از رویدادهای آب و هوایی که از سطح 

زمین قابل مشاهده نیستند.
اکنون دوربین ایستگاه فضایی بین المللی در یکی از این رویدادها که فقط 
از فضا قابل مشاهده است، یک صاعقه آبی رنگ ساطع شده از ابرها را به سمت 
 )elves(»بالا رصد کرده است. این پدیده به نام صاعقه های آبی و همچنین »الِوز
که مخفف »انتشار نور و اغتشاشات با فرکانس بسیار پایین به دلیل منابع تپش 
الکترومغناطیســی« است، نامیده می شود و نظارت بر آنها توسط ابزار اروپایی 
موسوم به »رصدگر تعاملات جو-فضا«)ASIM( تعبیه شده روی ایستگاه فضایی 
بین المللی امکان پذیر است. ابزار »ASIM« در سال 2018 روی ایستگاه فضایی 
بین المللی نصب شده است و متشکل از مجموعه ای از دوربین های نوری، فتومتر و 
یک آشکارساز اشعه گاما و ایکس است و برای تشخیص تخلیه الکتریکی حوادث 
آب و هوایی که فقط از فضا قابل مشاهده هستند، به کار می رود. شناخت این 
رویدادهای آب و هوایی کهکشانی نه تنها برای درک آب و هوای کره زمین، بلکه 
همچنین برای دریافت غلظت گازهای گلخانه ای موجود در جو زمین بسیار مهم 
است. اما صاعقه های آبی و »الوز« چه هستند؟ صاعقه های آبی همانطور که از 
نام آنها مشخص است، جریاناتی از رعد و برق های آبی رنگ هستند که برخلاف 
صاعقه هایی که ما می شناسیم، به سمت زمین نشانه نمی روند، بلکه همانطور 
که تصویر نشــان می دهد، به سمت بالا و رو به فضا شلیک می شوند. از طرف 
دیگر »الوز« انتشاراتی از نور هستند که به صورت حلقه هایی که به سرعت در 

حال انبساط هستند در یونوسفر ظاهر می شوند.
»الوز« و صاعقه های آبی هر دو توســط ابــزار »ASIM« در تاریخ 2۶ فوریه 
2019 در نزدیکی جزیره »نائورو« که یک جزیره کوچک در مرکز اقیانوس آرام 
اســت، مشاهده شــد. اکنون آنها در مقاله ای که در تاریخ 20 ژانویه 2021 در 
مجله Nature منتشر شده است، شرح داده شده اند. این تحقیق همراه به نمایش 
گذاشتن زیبایی حیرت انگیز این پدیده ها، جزئیات کامل آنها را توصیف می کند. 
اگر از طرفداران پدیده های فضایی هستید، مطمئناً این مقاله ارزش خواندن دارد. 
این مقاله همچنین نشان دهنده همه چیزهایی است که شاید ما هنوز باید در 

سیاره ارزشمند خود کشف کنیم و از دید ما پنهان مانده است.
»آسترید اور« هماهنگ کننده علوم فیزیکی آژانس فضایی اروپا)ESA( برای 
پرواز فضایی انسان و رباتیک گفت: این مقاله، نمایانگر برجسته ای از پدیده های 
جدید است که توسط ابزار ASIM رصد شده است و نشان می دهد که ما هنوز 

چیزهای زیادی برای کشف و یادگیری در مورد زمین خود داریم.

 کشف فسیل 2۰ میلیون ساله یك کرم عظیم الجثه
دانشــمندان فســیل 20 میلیون ســاله یک نوع کرم را کشف کرده اند که 
طعمه خود را با مخفی شدن در گودالی در زیر زمین به دام می انداخته و شکار 

می کرده است. 
 به نقل از آی ای، اگر درباره کرم عظیم الجثه ای بشــنوید که تا زمان شکار 
طعمه خود در حالی که هنوز زنده است، در زمین پنهان می شود، احتمالاً فکر 
می کنید که از یک فیلم ترســناک ایده گرفته شده است. اما بر اساس مطالعه 
جدیدی که در مجله Scientific Reports منتشر شده است، این نوع کرم ها در 
واقعیت مدت ها اســت که وجود دارند. رفتار تغذیه ای این شکارچی کمین گر 
موسوم به »کرم بابیت« با نام علمی »Eunice aphroditois« خارق العاده است. 
این کرم ها در حفره های خود پنهان می شوند تا وقتی که شکار آنها از بالای سر 
آنها عبور کند. سپس آنها در کسری از ثانیه بیرون می جهند و با فک قدرتمند 
خود طعمه غافلگیر شده را شکار می کنند. سپس طعمه را که هنوز زنده است 

به لانه خود می برند.
 اما چرا این موضوع اکنون مطرح شــده اســت؟ زیــرا محققان یک گونه 
اجدادی باستانی و احتمالاً منقرض شده از این کرم ها را کشف کرده اند که حتی 
وحشــتناک تر از گونه های فعلی هستند. کشف این فسیل کاملًا یک موفقیت 
محسوب می شود، چرا که بدن این کرم عمدتاً از بافت نرم تشکیل شده که فسیل 
شدن آنها را دشوار می کند. محققان اظهار داشتند که برای شناسایی این فسیل 
کرم 20 میلیون ساله از داده های ریخت شناسی، رسوب شناسی و ژئوشیمیایی 

از لایه های میوسن در شمال شرقی تایوان استفاده کرده اند.
محققان به طور مشخص تر، گودال های L شکل این گونه را کشف کردند که 

طول آنها حدود ۶.5 فوت)2 متر( و قطر آنها تقریباً یک اینچ)دو تا سه سانتی 
متر( بود. طول گونه های امروزی این کرم ها معمولاً بین 2 تا ۴ فوت)۶0 تا 120 
سانتی متر( کاهش یافته است، در حالی که برخی از گونه ها تا 10 فوت)3 متر( 

نیز رشد می کنند.
آنها فسیل کرم تازه کشف شده خود را »پنیچنوس«)Pennichnus( نامیدند 
و توضیح دادند که چگونه 319 نمونه کمیاب را که در رسوبات ماسه سنگی در 
سراسر ژئوپارک »Yehliu« در تایوان حفظ شده بودند، مطالعه و بررسی کردند. 
آنها در نهایت کشف کردند که این کرم باستانی دارای برخی از عادات شکار و 

تغذیه متمایز و نسبتاً غیرمعمول بوده است.
محققان نوشتند: این گودال های L شکل رفتارهای شکار کرم های بابیت را 

نشان می دهد. آنها بعد از هر بار شکار، دوباره حفره ای ایجاد می کردند.

 »زحل« در حال کج شدن است
پس از تشکیل سیاره »زحل« برخی از مکانیزم های دینامیکی سبب کج شدن 
زحل شده اند و اکنون نیز میزان انحراف محوری این سیاره 2۶.7 درجه است. 
تصور می شود که این رویداد بیش از ۴ میلیارد سال پیش و در اواخر مهاجرت 

سیاره ای رخ داده باشد. 
 به نقل از تک اکسپلوریست، دو دانشمند از مرکز ملی پژوهش های علمی 
فرانسه و دانشگاه سوربن که در »موسسه مکانیک سماوی و محاسبات نجومی« 
کار می کنند اخیراً کشف کرده اند که قمر زحل می تواند کج بودن محور چرخشی 
این غول گازی را توضیح دهد. مطالعه آنها نشان می دهد که کج بودن این محور 

در طی چند میلیارد سال آینده افزایش نیز خواهد یافت.
دانشمندان دریافتند که کج بودن فعلی محور چرخش زحل در اثر مهاجرت 
قمرهای آن به ویژه بزرگترین قمر آن یعنی »تیتان«)Titan( ایجاد شده است. 
مطالعات اخیر نشــان داده اســت که قمرهای زحل بسیار سریع تر از آنچه در 
گذشته تصور می شد در حال دور شدن از زحل هستند. دانشمندان این مطالعه 
این افزایش نرخ مهاجرت را در محاسبات خود قرار دادند و آنها را بررسی کردند. 
دانشمندان بر اساس محاسبات خود نتیجه گرفتند که این روند حرکت بر روی 
کج بودن محور چرخش زحل تأثیر می گذارد و هرچه قمرهای آن دور می شوند، 

کج بودن سیاره بیشتر و بیشتر می شود.
دانشمندان اظهار کردند محور زحل همچنان در حال کج شدن است و آنچه 
امروز می بینیم صرفاً یک مرحله انتقالی در این تغییر است. طی چند میلیارد 

سال آینده، کجی محور زحل می تواند بیش از دو برابر شود.

 زئوس؛ اولین کشتی نیروی دریایی هیدروژنی جهان
یک کشتی آزمایشی نیروی دریایی که با هیدروژن)در کنار منابع دیگر( کار 

می کند، امسال در دریای مدیترانه به حرکت در خواهد آمد. 
 به نقل از اینوویشــن اوریجینز، به گفته گروه ســازنده، این کشــتی که 

»زئوس«)Zeus( نام دارد، اولین کشتی هیدروژنی جهان است.
به گفته مخترعان این کشتی، نام زئوس این کشتی مخفف جمله »بهترین 
کشتی بدون دود/ آلاینده »)Zero Emission Ultimate Ship( است اما گفتنی 
است زئوس در اساطیر یونانی، پادشاه خدایان نیز است. داشتن این نام اختصاری 

بهتر از داشتن نام هادس)خدای جهان زیرزمینی( است.
زئوس اولین کشتی نیروی دریایی مجهز به یک موتور هیبریدی)دو ژنراتور 
دیزلی و دو موتور الکتریکی( اســت. این کشــتی دارای یک سری واحد پیل 
سوختی است که توانایی تأمین 130 کیلووات انرژی را دارند. تقریباً 50 کیلوگرم 
هیدروژن از هشت مخزن هیدرید فلزی تأمین می شود که این موضوع مطابق 
با فناوری است که پیشتر در زیردریایی ها مورد استفاده قرار می گرفت. سیستم 
باتری کشــتی، مدت زمان حرکت بدون انتشار آلودگی در مدت هشت ساعت 
با سرعت حدود 7.5 گره را فراهم می کند. طول قایق حدود 25 متر و وزن آن 
حدود 170 تن است. سیستم پیشرانش به گونه ای طراحی شده است که موتورها 
می توانند انرژی خود را از چهار طریق مختلف تأمین کنند. گزینه »فاقد ســر 
و صدا«)Zero Noise( فقط روی باتری های لیتیومی که برای یک دامنه چهار 
ساعته با سرعت چهار گره مناسب هستند عمل می کند. اگر کاپیتان تصمیم به 
انتشار عواملی مانند NOx و Sox نداشته باشد در این صورت از نیروی الکتریکی 
تأمین شده توسط سلول های سوختی برای تأمین انرژی کشتی استفاده می کند. 
همچنین این گزینه وجود دارد که هنگام شارژ شدن باتری ها برای حرکت کشتی 
از یک دیزل ژنراتور استفاده کنند. تنها دو موتور دیزلی برای پوشش مسافت های 
طولانی تر استفاده می شوند که می تواند ۶0 ساعت و با سرعت 9 گره حرکت کند.

به گفته شرکت کشتی سازی ایتالیایی فینکانتیری )Fincantieri( زئوس یک 
کشتی آزمایشی شناور است. هدف یافتن راه حل های سازگار با محیط زیست 
برای کشــتی های تفریحی، کشتی های بزرگ و لوکس و فرابر است. پیشرانش 
هیدروژنی می تواند راه حلی برای حداقل یک نوع حمل و نقل مانند کشتی های 
تفریحی باشد زیرا سلول های سوختی عملًا بی صدا و بدون چرخش قطعات یا 
لرزش کار می کنند. زئوس یک ایده و کار مهم در سیاست نسبتاً نوپای اروپا که 

هدف آن افزایش توسعه و استفاده از انرژی هیدروژن است، می باشد.

 تشخیص نشانگرهای زیستی با کمك یك برچسب سوزنی
پژوهشگران آمریکایی در بررسی جدید خود، یک برچسب دارای سوزن های 
ریز ابداع کرده اند که می تواند به تشخیص نشانگرهای زیستی کمک کند.  به نقل 
از وب سایت رسمی »دانشگاه واشنگتن در سن لوئیس«)WUSTL(، یک برچسب 
دارای سوزن های ریز ابداع کرده اند که می توان آن را روی پوست به کار برد. این 
برچسب به خاطر حساسیت بی سابقه ای که دارد، به پزشکان امکان می دهد تا 
وجود زیست نشانگر را تشخیص دهند. این فناوری، هزینه کمی دارد و استفاده 
از آن برای پزشکان و خود بیماران ساده است. این برچسب می تواند لزوم مراجعه 
 Srikanth(»به بیمارستان را برای گرفتن خون از بین ببرد. »سریکانث سینگاماننی
Singamaneni(، سرپرست این پژوهش گفت: این برچسب های سوزنی علاوه 
بر هزینه کم و سهولت استفاده، مزیت دیگری نسبت به گرفتن خون دارند که 
شــاید برای برخی از افراد، مهم ترین ویژگی آن باشد. سوزن های این برچسب 

تقریبا بدون درد هستند.
یافتن نشــانگر زیستی با استفاده از برچسب های سوزنی، به آزمایش خون 
شباهت دارد اما به جای استفاده از محلول برای یافتن و تعیین کمیت نشانگر 
زیستی در خون، سوزن ها مستقیما آن را از مایعی که سلول های ما را در پوست 
احاطه کرده است، می گیرند که »مایع میان بافتی پوست«)ISF( نامیده می شود. 
پس از گرفتن نشانگرهای زیستی، وجود و کمیت آنها با استفاده از فلورسنس 

شناسایی می شود.

با پایان کار شاتل فضایی ناسا، مفهوم هواپیمای فضایی با قابلیت استفاده ی مجدد 
به نوعی فراموش شده است. آیا هواپیماهای فضایی دوباره رونق می گیرند؟

رؤیای پرواز فضایی وقتی آغاز شد که اولین هواگرد در سال 1903 در کیتی هاک 
کارولینای شمالی به پرواز درآمد و پس از گذشت 70 سال به چیزی مانند هواپیماهای 
امروزی رسیدیم. اما با وجود برنامه ها، نمونه ها و پروازهای اولیه ی بسیار از آن زمان، 
فقط دو هواپیمای فضایی تاکنون به بهره برداری رسیده اند: شاتل فضایی  و بوئینگ 
37B-X. از این دو، تنها بوئینگ کوچک بدون سرنشین همچنان در حال فعالیت 
است. رؤیای هواپیمای فضایی همچنان زنده است؛ حتی اگر جاه طلبی در مورد نقش 
واقعی آن  کمرنگ شده باشد. به گزارش بی بی سی، ظاهرا در سپتامبر 2020، چین 
هواپیمای فضایی بوئینگ مانند دارای قابلیت استفاده مجدد را پرتاب کرد و ممکن 
است تا هفت پروژه ی هواپیمای فضایی بدون خدمه و با خدمه در دست توسعه 
داشته باشد. آزمایشگاه خودگردان پروازگر اسپیس رایدر )Space Rider( آژانس 
فضایی اروپا نیز منتظر است که در سال 2023 به فضا پرتاب شود و مینی هواپیمای 
فضایی هند اواخر این دهه به بهره برداری خواهد رسید. اما هنوز برای فرستادن 
فضانوردان به فضا به راکت ا متکی هستیم و آن ها را در کپسول های معلق به وسیله ی  
چتر نجات به زمین برمی گردانیم؛ بنابراین، چرا هواپیمای فضایی )به  جز شاتل فضایی 
بازنشسته ناسا( هنوز به پرواز درنیامده است؟ یک پاسخ به سؤال فوق را می توان در 
محل آزمایش ها ری اکشن انجینز )Reaction Engines( در 2900 کیلومتری 
کیتی هاک در دامنه ی کوه های راکی در کلرادو پیدا کرد. امکانات موجود در فرودگاه 
فرانت رینج کلرادو )فرودگاه هوا و فضای کلرادو( برای آزمایش  فناوری که موتور 
راکت جدید انقلابی ری اکشن انجینز به آن وابسته است، تنظیم شد. این آزمایش  ها 
از حمایت دارپا )آژانس پروژه های پژوهشی پیشرفته ی دفاعی آمریکا( برخوردار بود. 

ری اکشن انجینز شرکت هوافضای بریتانیایی است که توسط مهندسانی به نام های آلن 
باند، ریچارد وارویل و جان اسکات در سال 1989 پس از لغو پروژه هواپیمای فضایی 
بریتانیایی هوتول تأسیس شد. هدف این شرکت ایجاد جانشین هوتول و موتور آن بود. 
هواپیمای فضایی جدید اسکای لون نام دارد و طی یک مرحله در مدار قرار می گیرد.

SABRE، موتور موشک هیدروژنی است که می تواند هواپیمای فضایی مانند 
اسکای لون را با استفاده از اکسیژن اتمسفر زمین از سرعت صفر به سرعت  مافوق صوت 
برساند و سپس هنگام حرکت با سرعت کافی، وسیله ی نقلیه را در فضا با استفاده از 
ذخیره ی اکسیژن درونی مانند یک راکت معمولی وارد مدار کند. آن ها امروزه با نام های 
بزرگ صنعت از جمله بوئینگ، بریتیش ایروسپیس و رولز-رویس و نیز آژانس های 

فضایی بریتانیا و اروپا پشتیبانی می شوند.
آن سوی حصار امنیتی، از موتور اصلاح شده ی یک هواپیمای جنگنده دوران جنگ سرد 
برای بازسازی جریان هوای بسیار گرم حاصل از سرعت  مافوق صوت استفاده می شود. 
هوای بسیار گرم از دستگاه سبک و حلقه مانند تشکیل شده از هزاران لوله ی دارای 
دیواره ی نازک که حاوی سردکننده است، عبور می کند. هدف از این پیش خنک کننده، 
حذف سریع گرما است. انتظار می رود استفاده از این سیستم در موتور SABRE از 
ذوب شدن اجزای داخلی در دمای بالا ممانعت و عملکرد کارآمد موتور را تضمین کند.

در اوایل سال 2019، این پیش خنک کننده در دمای ۴20 درجه سانتی گراد در شرایطی 
کار کرد که سرعت پرواز 3/3 ماخ )بیش از سه برابر سرعت صوت( را شبیه سازی می کرد. 
اما مهندسان می خواستند به عدد جادویی 5 ماخ برسند که بیش از ۶200 کیلومتر بر 
ساعت است. این سرعت بیش از دو برابر سریع تر از سرعت پیمایش کنکورد  و بیش 
از 50 درصد سریع تر از اس آر-71 بلک برد یعنی سریع ترین هواپیمای مجهز به موتور 

جت در جهان است.

آیا هواپیمای فضایی چند بار مصرف دوباره رونق می گیرد؟

پهپادهایی که همانند زنبور پرواز کرده و فرود می آیند

دانشمندان »دانشگاه فناوری دلفت« هلند و »دانشگاه علوم کاربردی وستفالن« 
آلمان روشی را ایجاد کرده اند که توسط آن هواپیماهای بدون سرنشین/ پهپادها می توانند 
یاد بگیرند که چگونه همانند زنبور پرواز کنند و با اجسام برخورد نکنند یا از آنها دوری 

کنند و همانند آنها به آرامی فرود آیند. 
به نقل از اینوویشن اوریجینز، حشرات هنگام پرواز و فرود از تکنیکی به نام »شار 
نوری« استفاده می کنند. آنها می توانند از طریق میدان دید خود سرعت حرکت اشیا 
را تعیین کنند. به عنوان مثال هنگام فرود آنها درک می کنند که با چه سرعتی در حال 
نزدیک شدن به یک برگ یا چمن هستند. آنها با کاهش به موقع سرعت خود می توانند 
یک فرود آرام انجام دهند. پهپادها و سایر ربات های پرنده برای پرواز به حسگرها 
و پردازنده هایی که بر روی آنها تعبیه می شود، نیاز دارند. بدیهی است که اگر این 
پهپادها به سیستم های ناوبری بیشتری مجهز باشند، پرواز بهتری خواهند داشت. اما 
نکته ای که از سوی دیگر با آن مواجه خواهند شد نیز این خواهد بود که سنگین تر 
و بزرگ تر خواهند شد. به همین دلیل دانشمندان این مطالعه شروع به بررسی این 
موضوع کردند که چگونه حشرات بدن خود را در  هنگام عبور از پیچ و خم  و فرود 

آمدن روی گل ها، برگ ها و شاخه ها کنترل می کنند.
»گویدو دی کرون«)Guido de Croon( استاد میکروخودروهای هوایی الهام 
گرفته از فرایند زیستی و نویسنده ارشد مقاله گفت: ما کار خود را با بررسی روش شار 
نوری و استراتژی های ساده و زیبایی که حشرات پرنده استفاده می کنند آغاز  کردیم 
اما در ادامه دریافتیم که این کار دشوارتر از تصور ما است. به عنوان مثال در یک 
زمان ربات های پرنده ما فرود نمی آیند اما همچنان در آسمان در حال حرکتند و به 
عبارت دیگر تنها بالا و پایین می روند. دو مشکل اساسی در اینجا وجود دارد و آن این 
است که شار نوری فقط اطلاعات ترکیبی در مورد فاصله و سرعت را فراهم می کند و 

به طور جداگانه نمی توان از آن اطلاعاتی در مورد مسافت یا سرعت به دست آورد. به 
عنوان مثال اگر دو پهپاد در شرف فرود آمدن باشند و یکی از آنها دو برابر سریع تر از 
دیگری  در حال پرواز باشد و بیشتر نیز ارتفاع گرفته باشد هر دو شار نوری یکسانی 
را درک می کنند. با این حال آنها باید به واگرایی در حال تغییر شار نوری پاسخ دهند. 
اگر یک پهپاد هنگام فرود پاسخ های خود را متناسب با ارتفاع خود تنظیم نکند، هرگز 
روی زمین فرود نخواهد آمد بلکه تنها در آسمان تنها نوسان خواهد کرد.

محققان می گویند، شار نوری در جهت پرواز پهپاد یا ربات بسیار ناچیز است و 
این امر تشخیص موانع را بسیار دشوار می کند. شار نوری الگوی حرکت آشکار اشیاء، 
سطوح و لبه ها در یک صحنه بصری است که ناشی از حرکت نسبی بین یک ناظر و 
یک صحنه است. شار نوری را همچنین می توان به عنوان توزیع سرعت آشکار حرکت 

در الگوی روشنایی در یک تصویر نیز معرفی کرد.
 )AI(برای حل این مشکل، ایده آموزش ربات هایی که مجهز به هوش مصنوعی
برای تخمین مسافت هستند، به ذهن محققان رسید. دانشمند اخیراً نظریه ای در این 
باره مطرح کرده بودند. به گفته دی کرون، ربات های پرنده باید بتوانند با نوسان فعال، 
مسافت را تعیین کنند. با انجام این کار، ربات ها یاد می گیرند که به عنوان مثال چمن 
هنگام فرود از فاصله های مختلف چگونه به نظر می رسد یا هنگام پرواز از میان جنگل 

درک می کنند تنه های درختان چقدر با یکدیگر فاصله دارند.
»کریستوف دی واگتر«)Christophe De Wagter( یکی از محققان این 
مقاله در انتها گفت: این امر منجر به فرود بسیار سریع تر و نرم تر از قبل پهپادها 
می شود چرا که پهپادها اکنون می توانند موانع موجود در مسیر پرواز خود را به طور 
دقیق شناسایی کرده و به راحتی از کنار آنها رد شوند و با آنها برخورد نکنند.این تحقیق 

همچنین بینش جدیدی در مورد هوش حشرات ارائه داد.


